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نقطه سر خط) سخن سردبیر (

 ایـن وجیـزه ناقابل که خود با تعللی 
چندیـن ماهـه - از تصمیم تا انتشـار - به 
دنیا آمد حکایت  های شـگرف در دل خود 
دارد امـا از آن جا که اراده حاکم بر پارک 
علـم و فنـاوری اسـتان بـه ریاسـت دکتر 
فرهنـگ  بسـط  الدین هاشـمی بر  شـمس 
کارآفرینـی و تولیـد معطـوف بـود، ایـن 
نشـریه نیز پا به دنیای نشـریات گذاشت؛ 
اگـر چـه در ایـن شـماره خیـر را در ایـن 
دیدیـم کـه بخشـی از آرمان هایمان را در 
اولیـن شـماره پشـت دروازه نقـد و نظـر 
منتظـر بگذاریم تا نشـریه بیـش از آن که 
متکثـر از احـوال و مقـالات و بخش  هـای 
نـو شـود در قالـب معرفی و شـرح حالی 
ماحصـل  و  بنـا شـود  پـارک  از  مختصـر 
ایـن بنـا کـه دغدغـه فرهنـگ و مـردم را 
در دل خـود دارد ایـن شـد کـه می بینید 
شـما  پیشـکش  بی ریـا  و  خالـص  کـه 
خواننـدگان عزیـز   می شـود. قصـد داریـم 
اسـتعانت  بـا  رو  پیـش  شـماره  های  در 

حضـرت باری تعالـی فرصتـی مهیـا شـود 
کـه بخشـی از همـان آرمان هـای معطـل 
مانـده را بـا تکثـری کـه در نظـر داریم با 
تـار و پود نشـریه بیامیزیـم و جان دهیم 
و از یک نواختـی بـه در آوریـم تـا شـاید 
بدیـن سـبب "فـن نامـه" خواندنی تـر و 
دل پسـند تر شـود و این میسـر نمی شـود 
مگـر بـا نقد و نظر هـای شـما فرهیختگان 

 . یز عز
تولیـد  عصـر  آفرینـش،  عصـر  بـه   
ثـروت، تولیـد علـم و تولیـد ایـده خـوش 
آمدیـد؛ در ایـن عصـر خبـری از زندگـی 
صامـت و سـاکن کارمنـدی و پشـت میـز 

نیسـت؛  نشـینی 
زندگـی تـوأم بـا حرکـت و جنبـش در 
انتظار شماسـت. اطلاعات بـه ایده و ایده 
بـه مفهـوم بدل  می شـود تـا همـان اندازه 
کـه از دهکـده جهانـی مـک لوهـان دور 
می شـویم به عصر مفاهیم قـدم بگذاریم، 
دگرگونـی  دچـار  نیـز  زندگـی  فلسـفه 

شـود و بـرای حیات خـود چـار ه ای به جز 
بازاندیشـی نیابـد شـاید فلسـفه ای نـو از 
تغییـر سـربرآورد.  ایـن  زیسـتن در دل 
می خواهیـم با اقتدار برخیزیم، می خواهیم 
امپراتـور عصر مفاهیم باشـیم، می خواهیم 
بـا دنیـا مفاهمـه کنیم؛ ابـزار ایـن مفاهمه 
ایده  هـای جان گرفته و از آب و گل درآمده 
فناوران، ایده پردازان و فن بازاران اسـت. 
جهــان  بلامنــازع  “قــدرت ”عنصــر 
ــر  ــت ب ــت، رقاب ــه عصرماس ــم کوفت دره
ســر قــدرت تعاریــف جدیــد خــود را 
ــدرت در  ــی ق ــر زمان ــر دی ــه. اگ بازیافت
ــگ آوری خلاصــه می شــد،  نظام  هــای جن
امــروز قــدرت در بســتر فناوری  هــای 
قــدرت  اســت؛  یافتــه  توســعه  برتــر 
پــا گیــر  و  بروکراســی  های دســت  از 
دموکراســی ها و بــا تســری عمومــی، 
ایــن نخبــگان، فنــاوران، ایده پــردازان 
فنــاوری  و  علــم  تولید کننده  هــای  و 
رابطه  هــای  و  قــدرت  کــه  هســتند 

پایان عصر
پشت میز نشینی

سر دبیـر:
شهرام مرتضوی
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ــف  ــای آن را تعری ــدرت و مرز ه ــر از ق متأث
ایــن  بازبینــی می کننــد.  را  آن  و ضمیــر 
فنــاوران، دانشــوران و نخبــگان هســتند کــه 
ــت و حکومــت را  ــدرت هــر دول مرز هــای ق
بازتعریــف می کننــد و جهــان را بــه تماشــای 
ــا  ــد ت ــرا می خوانن ــه ف ــه فناوران ــن منازع ای
ــب  ــه رخ رقی ــود را ب ــای خ ــدرت دولت  ه ق
ــا دانــش خــود اقتصــاد  بکشــند. فنــاوران ب
دانــش  اقتصــاد  و  می کننــد  ســیراب  را 
ــر  ــد و ب ــد می کن ــی تولی ــروت مل ــان، ث بنی

می افزاینــد.  دولت هــا  عــزت  و  اقتــدار 
جدیـد  تعریـف  در  جغرافیـای  سـرزمینی 
قـدرت از مرز هـا و ایدئولوژی  هـای دولت هـا 
و حکومت هـا سـر بر تافتـه و مرز  های فکری 
سـرزمین ها  جغرافیـای  از  فراتـر  جدیـدی 
یافتـه اسـت. گرچـه بـه نظـر می رسـد عمـر 
رسـیده  پایـان  بـه  فیزیکـی  بـرده داری 
از  بهره گیـری  بـا  مـدرن  بـرده داری  امـا 
فناوری  هـای برتـر در حـال ظهـور و حضـور 
اسـت و ایـن واقعیـت عصـر ماسـت کـه بـا 
جدیـد  بـرده داران  بیـرق  زیـر  تعلـل ورزی 
خواهیـم رفـت، تکنولوژی  هـای فناورانه ما را 
تسـخیر خواهـد کـرد قبـل از این کـه تکلیف 
ایمـان و اعتقـاد خـود را مشـخص کنیـم. در 
ایـن مبـارزه نـرم و خزنـده پیـروز نخواهیـم 
شـد مگـر این که بنـد چکمه هایمـان را محکم 
کنیـم و در مسـیر"رونق تولیـد" و "جهـش 
تولیـد" و تولید ثـروت و علم و فناوری پیش 

قـراول و سـاربان عصـر خـود باشـیم. 
شـکوهمند  عصـر  بـه  پیوسـتن  و  حرکـت 
مفاهیـم و اسـتخراج ایـده و مفهـوم از عصر 
اطلاعـات و داده  هـای سـرگردان ایـن عصر، 
تکلیـف امروز ماسـت کـه اگر به سـنت برده 
داری از هر سـنخ آن چه سـنتی و چه مدرن 
ابنـا  آزادگـی  و  آزادی  بـه  و  معترضیـم  آن 
بشـر می اندیشـیم تعلل در فنـاوری، اقتصاد 
دانش بنیـان و تولیـد ایده  هـای فناورانـه کـه 

زمینـه بردگـی ملت هـا و دولت هـا را فراهـم 
مـی آورد، بیـش از این پسـندیده نیسـت. 

 ”چشـم ها را باید شسـت جور دیگر باید 
دیـد”. خرده عادت پشـت میز نشـینی که به 
یک فرهنگ مسـلط در کشـور ما تبدیل شـده 
رویـای ایـده پـردازان و فنـاوران را بـر بـاد 
خواهـد داد. بر این خرده عـادت نهیب بزنید 
و بگذاریـد ایده هـا ثـروت بسـازند کـه رهاتر 
دربنـد  و  محـدود  بدن  هـای  تـا  آزادترنـد  و 
فرهنـگ  عضلانی مـان.  و  جسـمانی  نیـروی 
کارمند پروری و پشـت میز نشـینی ایده  های 

ثروت سـاز و کارآفریـن را خاک خواهد کرد. 
"کارمنـدی" امـروز نه تنها مزیت نیسـت بلکه 
در مقابـل آن "کارافرینـی" بـه یـک ارزش و 
ارزش افزوده بدل شده اسـت. مملکت بیشتر 
بـه کارآفریـن نیـاز دارد تـا کارمنـد. ضمـن 
احتـرام بـه همـه کارمندهـا و ارادت قلبی به 
همـه ی بزرگـواران امـا واقعیت این اسـت که 
کارمنـدی آدم هـا را از خلاقیـت تهـی می کند 
و کارمندهـا در ایـن سیسـتم کارمنـد پـرور 
قالب  هـای کله قندی بیش نیسـتند، همه یک 
شـکل، همـه یکسـان، همـه خالـی از هیجان، 
افسـرده و دلمـرده. علیـه این فرهنـگ قیام 

کنیـد. تا قالب ها نقض نشـوند، ایده ها نمایان 
را  قالب هـا  سـلامت،  بـه  سـرت  نمی شـوند. 
بشـکن، تا ایده، نشـو و نما کند. یادمان باشد 
کـه ایده هـا در بـن بسـت قالب هـا می میرند. 
فرزندانمـان را بـه کارمنـدی تشـویق نکنیـم 
کـه بـه کارآفرینـی و ایـده پـردازی فناورانـه 
دل مشـغول بخواهیـم کـه ایـن رسـالت همه 

ماسـت در عصـر مفاهیم. 
 در ابتـدای کار، زمانـی که نشـریه ایده 
تولیـد"  "رونـق  سـال  از  نبـود  خامی بیـش 
مقدمـات نشـر نشـریه را چیدیم علـی ایحال 
طبـع "فـن نامـه" بـه سـال "جهـش تولیـد" 
کـه  نباشـد  مکـدر  خاطرتـان  امـا  انجامیـد، 
گفت وگوهـا کهنـه شـده اند چـون تـا جایی که 
مقـدور بـود، سـعی در بازبینـی گفت وگوهـا 

نمودیـم. 
“فـن نامه”پا به دنیای نشـر نگذاشـت مگر 
بـه اراده ریاسـت پارک، جناب دکتر شـمس 
الدین هاشـمی و دغدغـه فرهنگـی ایشـان و 
هم چنیـن همدلـی و همراهی دوسـتان عزیز 
و ارجمنـدی چـون آقـای محسـن عسـکری، 
مسـئول روابـط عمومـی  پـارک علـم و فناوری 
اسـتان کهگیلویـه و بویراحمـد، سـرکار خانـم 
فاطمـه رشـیدی خبرنـگار و ویراسـتار نشـریه 
پـارک و نکته بینانی چون مهندس محمدعلی 
حسـینی پـور و عزیزانـی کـه سـعه صـدر بـه 
خرج دادند و درخواسـت ما را جهت مصاحبه 
و گفت وگـو پذیرا شـدند و بقیه عزیزانی چون 
آقایـان حامـد الهـی زاده و حمیـد جـوکار که 
زیبـا  گرافیـک  و  بـا سـلیقه  را  نامـه"  "فـن 
طراحـی و صفحه آرایی و با وسـواس زیاد به 
زیـور طبع آراسـتند. از همـه ایـن بزرگواران 

سپاسـگزارم. 

حرکــت و پیوســتن بــه عصــر شــکوهمند 
ــوم از  ــده و مفه ــتخراج ای ــم و اس مفاهی
ــرگردان  ــای س ــات و داده  ه ــر اطلاع عص
ــت  ــروز ماس ــف ام ــر، تکلی ــن عص ای
ــر  ــرده داری از ه ــنت ب ــه س ــر ب ــه اگ ک
ــدرن  ــه م ــنتی و چ ــه س ــنخ آن چ س
ــی  ــه آزادی و آزادگ ــم و ب آن معترضی
در  تعلــل  می اندیشــیم  بشــر  ابنــا 
و  دانش بنیــان  اقتصــاد  فنــاوری، 
ــه  ــه زمین ــه ک ــای فناوران ــد ایده  ه تولی
ــم  ــا را فراه ــا و دولت ه ــی ملت ه بردگ
مــی آورد، بیــش از ایــن پســندیده 

ــت.  نیس
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 دکتـر سـید شـمس الدین هاشـمی، نامی 
آشـنا در عرصـه علم و فنـاوری، از دل خانواد ه ای 
علـم دوسـت و اصیـل، مـردی آرام، پرتـلاش و 
خوش نیـت کـه لبـاس خدمـت بـه قـواره علـم 
پوشـانید و توانسـت در کـور راه  هـا  به راسـتی و 
درسـتی نیـاز جامعـه را بـه پیشـرفت و فنـاوری 
آری!  بـردارد.  قـدم  مسـیر  ایـن  در  و  دریابـد 
دکتر هاشـمی در ریاسـت پـارک علـم و فنـاوری 
مفهـوم  تـا  نمـوده  را جـزم  عـزم خـود  اسـتان 
پـارک را عینیـت بخشـیده و بـا فرهنگ سـازی، 
بـا برافروختـن نیـاز و انگیـزه حـل ریشـه های 
بیـکاری، بـر فرهنـگ "پشـت میز نشـینی" لاک 
غلـط گیـرد تـا بـا هدایت خلاقیـت، دانـش و فن 
به سـمت "کارآفرینـی" و "تولید ثروت" بخشـی 
از راه حـل بیـکاری و اشـتغالزایی اسـتان باشـد. 
دکتر هاشـمی با آغوشـی گشـاده در پارک استان 
از تمـام ایده هـا حمایـت می کنـد و می کوشـد تـا 
القـای "فرهنگ آفرینـش" افـراد توانمنـدی  بـا 
پـرورش یابنـد کـه نـه تنها بـار خود را بـر دوش 
می کشـند که کمک کار بقیه ، دولـت و مردم خود 
هسـتند. مردمانـی کـه بـه جـای تکیـه بـر نفت، 
ایـن "طلای سـیاه" بـر ایده  هـای خود اسـتوارند 

و بـا همیـن ایده هـا بـر دنیا فخـر می فروشـند و 
خـود "طلای نـاب" مملکـتِ خود هسـتند. در این 
گفت وگـوی بی آلایـش، دکترهاشـمی بـا همـان 
لبخند زیبای همیشـگی اش پاسـخگوی سـؤالات 
ما بودند، در این گفت وگو شـیوه مرسوم مصاحبه 
را برگزیدیـم تـا بـدور از ایمـا و ایجـاز و ابهـام و 
اسـتعاره و... . شـفاف و بی پرده با کم ترین دخل 
و تصرفـی هـم در زبـان گوینـده و هـم در محتوا 
بـا مـردم از "آینـده"، "از "امیـد"، از "ایـده"، 
از"ثـروت" و از "پـارک و مزایـای پارکی شـدن" 
و "دغدغه هایـش" بگوییـم و بشـنویم و اما اینک 
شـما عزیـزان را دعـوت می کنیـم بـه خوانـش و 
اندیشـیدن در مفهـوم "پـارک" و سـهمی کـه هر 
یـک از مـا در توسـعه ایـن فرهنگ بایـد بدوش 
بکشـیم تا آغازی باشـیم بـر فرهنـگ کارآفرینی 
و توسـعه منابـع انسـانی کـه در ایـن راسـتا بـا 
سـخنانی پرمغز و راهگشـا از ریاسـت پارک علم 
و فنـاوری اسـتان، دکتر شـمس الدین هاشـمی 

همـگام و هم صـدا می شـویم. 
 دکتر هاشمی از خودتان و پارک بگویید؟ 

پـارک علم و فناوری اسـتان سـال 85 مصوب 
شـد و تا سـال 94 سـه مسـئول راه اندازی در آن 

تغییـر کـرده کـه متأسـفانه هیچ کـدام موفـق به 
راه انـدازی پارک نشـدند. 

پـارک  راه انـدازی  موانـع  مهم تریـن  از  یکـی 
در اسـتان عـدم آشـنایی ریشـه ای بـا آن و عـدم 
پـارک  کـه  اهمیتـی  و  کامـل  دقیـق ،  شـناخت 
می توانـد در اسـتان ایفـا کنـد، وجـود نداشـت. 
از اسـفند 1394 مسئول راه اندازی پارک شدم 
و سـال 1396 بـه عنـوان رئیـس پـارک علـم و 
فنـاوری، رسـماً فعالیتـم را در ایـن حوزه شـروع 
کـردم. اکنـون هـم برای توسـعه کمـی و کیفی و 
بهبـود فعالیـت پـارک در خدمت هموطنـان خود 

 . هستم
 تعریف پارک از نظر شما؟ 

پارک علم و فناوری مؤسسـه ای است که توسط 
متخصصان اداره  می شود و هدف آن تبدیل علم به 
ثروت اسـت. یعنی، از تجاری سازی دستاورد های 
پژوهشـی، ایده ها و اختراعات اسـتفاده می کنیم 
و در عمـل شـرکت ها ایده هایـی را در پـارک علم 
و فنـاوری می آورنـد که قابلیت تبدیل به محصول 
را داشـته باشـند و آن محصول می توانـد در بازار 
تجاری سـازی شـود. بـه عبارتـی پارک هـا قـرار 
اسـت حلقه گمشده بین صنعت و دانشگاه یا بین 

در آینده 
جنگ فناوری

خواهیم داشت
مصاحبه با

 دکتر سید شمس الدین هاشمی
رییس پارک علم و فناوری
 استان کهگیلویه و بویراحمد



فصلنا مه 
فر هنگی
اجتماعی
اقتصادی

9

علم و تکنولوژی باشـند. 
 هدف پارک علم و فناوری ؟ 

بعضـی شـرکت ها بـه دلیـل نوپـا بـودن نیـاز به 
حمایـت جـدی دارند و بایـد از نظرعلمـی، مادی و 
مشـاوره ای، راهنمایی  های لازم را بگیرند. به عنوان 
مثـال باید مشـاوره  های حقوقی، تجاری سـازی و 
بازاریابـی دریافت کنند و یا تسـهیلاتی در اختیار 
آن هـا قـرار بگیـرد و ایده   هـای آن ها ثبت شـود. 

پـارک علـم و فنـاوری می توانـد مرکـز ماهیت 
معنـوی اختراعـات شـود که اجـازه ندهـد ایده یا 
اختـراع از دسـت شـرکت یـا ایـده پـرداز خـارج 
پـارک کمـک می کنـد  مثـال  عنـوان  بـه  شـود، 
اختـراع و ایـده در مسـیر سـرمایه گذاری مـورد 
نقـش  پـارک  به عبارتـی  نگیـرد.  قـرار  سـرقت 
مربی گـری یـا ) Mentorship ( برای شـرکت ها 
و ایده  هـای مسـتقر در پارک ایفـا می کند. به طور 
کلـی پـارک خدمـات اسـتقرار و پشـتیبانی مانند 
تأمیـن فضـای کارگاهی شـرکت ها، زیرسـاخت ها 
و تأمیـن اینترنـت، خدمـات فنـی- تخصصی مثل 
تأمیـن امکانات کارگاهی و آزمایشـگاهی، خدمات 
بـه جـذب سـرمایه گذار،  کمـک  مثـل  بازاریابـی 
ارایـه  تخصصـی  نمایشـگاه  های  در  شـرکت 
دیگـری  خدمـات  پـارک  هم چنیـن  می دهـد. 
شـامل مشـاوره  های بازرگانـی، حقوقـی، مالـی، 
آموزشـی،  دوره  هـای  سـمینارها،  برگـزاری 
خدمـات دفتـر مالکیـت فکـری، ارائـه تسـهیلات 
در  گـردش  در  سـرمایه  تحقیقـات  خدماتـی، 
اختیـار شـرکت ها قـرار می دهـد. ضمـن آن کـه 
حضـور شـرکت ها در پـارک باعث هـای مشـمول 
معافیت  هـای مالیاتی و گمرک و عوارض بشـوند. 
درخصـوص مشـاوره  های حقوقـی و سـایر   
خدماتـی که اشـاره کردیـد، تمامی این خدمـات در 

پـارک انجـام  می شـود ؟ 
بـا  آزمایشـگاهی  از خدمـات  اسـتفاده  بـرای 
شـرکت ها، سـازمان ها، ادارات یـا دانشـگاه  های 
اسـتان قرارداد می بندیم و فناوران در آن محیط 
فعالیت هایشـان را انجـام می دهنـد. کارگاه هـا و 
کلاس  هـای بازاریابـی، اقتصاد و فنـون ارتباطات 

نیز توسـط خـود پـارک برگزار می شـود. 

 مختصـری از "تاریخچـه پـارک در جهـان" 
؟  بگویید 

نخسـتین پـارک علـم و فنـاوری جهـان حدود 
سـال 1960 در دره " سـیلیکون ولـی" تأسـیس 
شـد. سـیلیکون ولی را نبـض فناوری  هـای جهان 
می نامند که شـرکت هایی مثل "یاهـو"، "گوگل"، 
"ماکروسـافت"، “HP” ، "اپل" و غول های فناوری 
دنیـا در آن مسـتقر هسـتند. اولین پـارک علم و 
فنـاوری ایران در قالب مرکز رشـد در سـال های 
70 تـا 80 تحـت عنـوان "شـهرک پـارک علـم و 

فنـاوری" فعالیـت خود را آغـاز کرد. 
توسـعه  برنامه  هـای  چـه  اسـتان  پـارک   

دارد؟  اقـدام  دسـت  در  را  محـوری 
پـس از این کـه زیرسـاخت  های اولیـه پـارک 
آمـاده شـد و بحـث زمیـن تـا حـد زیـادی پیش 
رفت، تکلیف سـاختمان)مکان( هم مشخص شد 
در شـورای گسـترش آموزش عالـی وزارت علوم 
از طرح توجیهی، پرسشـنامه و طـرح پارک دفاع 
کردیم و آن ها را قانع کردیم که اسـتان کهگیلویه 
و بویراحمـد هم می تواند"پارک"داشـته باشـد. و 
پـس از چندیـن مرحله رفـت و برگشـت بالاخره 
برنامـه کاری پـارک تصویـب شـد. از آن جایی که 
ایده هایی که به سـمت پارک می آیـد باید اول در 
مرکز رشـد پخته شـوند، پس تلاش کردیم مجوز 
مرکز رشـد یاسـوج و گچسـاران را بگیریم که هر 

دو فعال هسـتند و در حال حاضر 17 شـرکت در 
پـارک علـم و فنـاوری ، 3 شـرکت در مرکز رشـد 
یاسـوج و 2 شـرکت نیز در مرکز رشـد گچساران 
فعـال هسـتند.  در حال حاضر پارک، سـاختمانی 
خـوب بـا 1200 متـر مربع زیربنـادر یکـی از نقاط 
خوب شـهر یاسـوج دارد که مالکیت آن متعلق به 
"پارک" اسـت و از محل اعتبارات سـفر ریاسـت 
جمهوری خریداری شـده است. در گچساران یکی 
از سـاختمان های دانشـگاه آزاد بـا متـراژ 4000 
مترمربـع به صـورت مقطعـی و امانـی در اختیـار 
پارک و مرکز رشـد گچسـاران قرار گرفته اسـت. 
از لحـاظ بودجـه نیز پـارک وضعیت خوبـی دارد. 
بودجـه نسـبت به سـال قبل صد در صـد افزایش 
پیـدا کـرده اسـت. عـلاوه بـر سـاختمان پـارک، 
سـوله های 1200 متـری در شـرف آبـاد یاسـوج از 
اسـتانداری گرفتیـم کـه پـس از تجیهـز به عنوان 
یکـی از "مراکـز نوآوری پارک کار خود را شـروع 
خواهـد کرد؛ معاونت علمی فناوری رئیس جمهور 
نیز قول داده تجهیز آن را تأمین اعتبار کند.  البته 
مسـأله زمین هم چنان ادامه دارد زیرا پارک  های 
علـم و فنـاوری ویژگی  هـای خاصـی دارنـد. ابتدا 
زمیـن بـا قیمـت ارزان در اختیـار فناورهـا قـرار 
می گیـرد و بـه تدریـج شـهرک فنـاوری درآن جا 
شـکل می گیـرد. درطرح جامع عمرانـی همه این 
مسـائل پیـش بینـی می شـوند واحد هـای فنـاور 
شـرکت  های دانش بنیـان آن جا قـرار می گیرند و 
شروع به سـاخت و ساز می کنند و ساختمان های 
شـیکی برای خودشـان می سـازند، به تدریج این 
سـاخت و سـازها تبدیل بـه یک شـهرک فناوری 
جذاب هـای ؛ ارزش افزوده پیدا می کند و فروش 
زمین هایـی که مانده، منبع درآمـدی برای پارک 

علم و فناوری  می شـود. 
بـرای تحقـق ایـن پیـش بینـی سـعی کردیـم 
زمیـن 6 هکتـاری از دانشـگاه پیـام نـور بگیریم 
کـه  اکنـون هم سـاختمان پیام نـور و هم مجتمع 
آفتابگـردان گچسـاران تحویـل داده شـده اسـت  
ولـی سـاختمانی 2500 متری متعلق به دانشـگاه 
پیـام نور در آن اسـت که تاییدیـه بالاترین مرجع 
دانشـگاه پیام نور یعنی هیأت  های دانشـگاه پیام 
نـور را دارد و قاعدتـاً بایـد ایـن واگـذاری انجـام 

تشــکیل کمیســیون دائمــی هیــأت امنــا و 
ــارک یکــی از اقدامــات مهــم  شــورای پ
ــا  ــزو اولین ه ــه ج ــن زمین ــت، در ای اس
ــه  ــود این ک ــا وج ــتیم ب ــور هس در کش
ــیس  ــه تأس ــم ک ــی بودی ــن پارک آخری
ــم  ــارک اول بودی ــز 5 پ ــی ج ــدیم ول ش
ــا را راه اندازی  کــه کمیســیون هیــأت امن
کردیــم.  کارگاه  هــای متعــددی داشــتیم. 
ــدازی  ــارک را راه ان ــی پ ــورای علم ش
ــن ارگان در  ــاً مهم تری ــه قاعدت ــم ک کردی
ــوب  ــاوری محس ــوزه فن ــری ح تصمیم گی

می شــود. 
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شـود.  ولـی دانشـگاه پیـام نـور معتقد اسـت که 
بایـد در ایـن میان مبلغـی رد و بدل شـود که در 
تلاش بودیم مسـیری بـرای تأمین این مبلغ پیدا 

کنیـم که شـکر خدا انجام شـد.
 وضعیت پارک استان چطور است؟ 

در حـال حاضر تعداد فناوران محدود اسـت اما 
برنامه داریم تا سـال 1401 تعداد فناوران اسـتان 
به 117 مورد برسـد. اما به طور کلی در حال حاضر 
حـدود 70 نفـر در پـارک علمـی فناوری اشـتغال 
تمـام وقـت و50 نفـر اشـتغال نیمـه وقـت دارند. 
که امیدواریم عدد اشـتغال در سـال 1401 با 117 
واحد فناور به 500 نفر برسـد و همین طور شـروع 
فعالیت مرکز رشـد کهگیلویه رو شـاهد باشـیم و 
برای صادرات شـرکت هایمان برنامه ریزی داشته 

باشیم. 
 چه برنامه های برای دهدشت دارید؟ 

تـلاش می کنیـم بـا دانشـگاه آزاد قـراردادی 
منعقد کنیم که مرکز رشـدمان رادر آن جا مستقر 

 . کنیم
تاکنـون  کـه  فعالیت هایـی  از  مختصـری   

انجـام داده ایـد بگوییـد؟ 
تشـکیل کمیسـیون دائمی هیأت امنا و شورای 
پـارک یکـی از اقدامات مهم اسـت، در این زمینه 
جـزو اولین ها در کشـور هسـتیم با وجـود این که 
آخرین پارکی بودیم که تأسـیس شـدیم ولی جز 
5 پـارک اول بودیـم که کمیسـیون هیـأت امنا را 
راه انـدازی کردیم.  کارگاه  های متعددی داشـتیم. 
شـورای علمـی پـارک را راه انـدازی کردیـم کـه 
قاعدتـاً مهم تریـن ارگان در تصمیم گیـری حـوزه 
فناوری محسـوب  می شـود. هم چنین پـارک تنها 
مرجـع اسـتعلام اختراع اسـت اگر کسـی ادعای 
اختراعـی را دارد بدون صـرف هزینه برای خروج 
از اسـتان می توانـد بـرای بررسـی اختـراع خـود 
اقـدام کنـد. در بخـش نمایشـگاه ها نیـز پـارک 
بـرای اولین بـار دبیـر برگـزاری نمایشـگاه هفتـه 
پژوهـش و فنـاوری بـود که بـا اجازه اسـتاندار و 
سـایر مسئولان اسـتانی کاملاً متنوع تر و متفاوت 
از سـال های قبل برگزار شـد و در اصل سـال 98 
بـرای اولین بـار پژوهشـگر و فنـاور ، کارآفرینـان 
را زیـر یک سـقف قـرار دادیـم. به عبـارت دیگر 

ترکیب نمایشـگاه پژوهش و فناوری و همین طور 
نمایشـگاه اشـتغال و کارآفرینـی را در یـک نقطه 

داشتیم. 
 از رویداد های"ایده شـو" کـه برگزار کردید 

بگویید؟  نیز 
تاکنون دو همایش "ایده شـو" و مسابقات ملی 
فنـاوری و هـوا فضـای جهـان پایتخـت طبیعت را 
داشـتیم. واقعیت این اسـت که ابتـدا خود پارک 
ایـن برنامه هـا را برگـزار می کـرد متوجه شـدیم 
بخش زیادی از بودجه بیت المال هزینه  می شـود 
و آن چنـان کـه باید هم اسـتقبالی  نمی شـود پس 
از بررسـی به این نتیجه رسـیدیم که تصدی گری 
برنامه هـا را به خود دانشـجوها، فناورها و اعضای 
بـا  شـروع  بـرای  کنیـم.  واگـذار  علمـی  هیـأت 
مشارکت جمعی از دانشجویان یا فارغ التحصیلان 
و علاقه مندان مسـابقات ملی فناوری و هوافضای 
جهـان پایتخـت طبیعت را برگـزار کردیم و پارک 
فقـط مدیریـت می کـرد و نتیجـه خوبـی هـم بـه 
دست آمد. به همین ترتیب سایر رویدادها را نیز 
به خود دانشـجو فناورها واگذار کردیم و جمعیت 
قابـل توجهی در آن حضور پیدا کردند این نشـان 
می دهـد در حـوزه فنـاوری مخاطـب خودمـان را 
پیـدا کرده ایـم. به عبـارت دیگر گام  هـای اولیه را 
با توسـعه فرهنگ نـوآوری و فناوری برداشـتیم. 
بـر ایـن باوریم اگر چشـم و هم چشـمی رایج در 
مسائل اسـتان میان فناوران ، مخترعان و جوانان 

شـکل بگیرد می تواند به توسعه مبتنی بر فناوری 
اسـتان کمک کند. 

چـه افـراد و شـرکت هایی می تواننـد در پارک 
حضور داشـته باشـند؟ 

برای حضور در پارک نیاز به سـطحی از دانش 
فنـاوری اسـت. یعنـی اگر فـردی ایده ای داشـته 
باشـد کـه ایـن ایـده قابلیت تولیـد محصـول و یا 
تجاری سـازی را داشته باشـد و یا حداقل شانسی 
برای تجاری سـازی داشـته باشد آن ایده می تواند 
بـه عنوان "شـرکت پیش رشـد" فعالیـت خود را 
در پـارک علـم و فناوری آغاز کنـد. پارک حمایت 
می کنـد تـا مشـخص شـود ایده شـدنی اسـت یا 
خیر!اگر ایده شـدنی باشـد باید تیم تشکیل دهند 
و در باز ه ای 6 ماهه به سـمت ثبت شـرکت برود. 
"شـرکت رشـد" می توانـد در بـاز ه ای حداقـل 3 
سـاله بیـن 3 تا 5 سـال در پارک علـم و فناوری 
مسـتقر باشـد و بـر روی ایده خـود کار کند علاوه 
بر آن از تسـهیلات و سلسـله حمایت هایی شامل، 
در  می شـوند.  بهره منـد  مشـاوره ها،  و  دفتـرکار 
ایـن مرحلـه اگـر بـاز توفیـق پیـدا کـرد موظـف 
اسـت ظـرف 3 سـال محصـول خـود را بسـازد و 
بعـد می تواند بـرای تولید انبـوه برنامه ریزی کند. 
شـرکت هایی کـه در مرحله تجاری سـازی معمولاً 
وارد پـارک علـم و فنـاوری می شـوند تسـهیلات 
بـرای  می کننـد.  دریافـت  گـردش  در  سـرمایه 
در  پـارک  حمایت  هـای  بـا  محصـولات  فـروش 
نمایشـگاه  های داخلی و خارجی شرکت می کنند. 
در بحـث بازاریابـی اگر مشـتریان ادارات باشـند 
ادارات موظفنـد که در شـرایط مسـاوی کار را به 
شـرکت  های پارکـی بدهنـد. ممکن اسـت در این 
مرحلـه شـرکت بخواهـد "دانش بنیان" بشـود و 
در ایـن مرحلـه از از پـارک علم و فنـاوری خارج  
و  می کنیـم  راهنمایـی  را  آن هـا  مـا  و  می شـود 
آمـوزش می دهیـم. ولـی فرآیند ثبـت و پذیرش 
شـرکت دانـش بنیـان در سـایت معاونـت علمی 
فنـاوری رئیس جمهور انجام می شـود. با این حال 
شـرکت ها علاقه مند هسـتند به سـمت دانش بنیان 
شـدن پیش بروند زیرا در این صـورت از 110 حمایت 
مختلف برخوردار می شوند که برخی از آن ها مشمول 

شـرکت های پارکی نیست. 
  افـراد و شـرکت ها بـرای ورود به "پارک" 

ــه  ــاز ب ــارک نی ــور در پ ــرای حض ب
ســطحی از دانــش فنــاوری اســت. یعنی 
اگــر فــردی ایــده ای داشــته باشــد کــه 
ــول و  ــد محص ــت تولی ــده قابلی ــن ای ای
ــا  ــد و ی ــته باش ــازی را داش ــا تجاری س ی
ــازی  ــرای تجاری س ــی ب ــل شانس حداق
ــه  ــد ب ــده می توان ــد آن ای ــته باش داش
ــت  ــد، فعالی ــش رش ــرکت پی ــوان ش عن
خــود را در پــارک علــم و فنــاوری آغــاز 
ــا  ــد ت ــت می کن ــارک حمای ــد. پ کن
ــا  مشــخص شــود ایــده شــدنی اســت ی

ــر! خی
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از کجا باید شـروع کنند؟ 
ما"کانون شـکوفایی خلاقیت" در پارک داریم، 
ممکـن اسـت که کسـی ایده ای داشـته باشـد که 
بخواهـد آن را به محصول تبدیل کند و می داندکه 
قرار نیسـت تجاری سـازی هم بشـود مثل دانش 
آموزانـی که یک ایـده ای دارند که دوسـت دارند 
خودشـان روی آن کار کنند بنابراین می توانند در 
پـارک علـم و فناوری و ایـده را ارائه دهـد اگر از 
نظـر ما مورد تأیید باشـد، حمایت  هـای بلاعوضی 
دریافـت می کننـد. اگـر شـرکت ها بخواهنـد در 
"مرکـز رشـد" به عنوان "شـرکت پیش رشـد" یا 
"شـرکت رشد" یا حتی "شـرکت پارکی" مستقر 
شـوند بایـد سـعی کننـد در کمیسـیون تخصصی 
پذیرفته شـوند که در اصل این کمیسـیون از نظر 
علمـی بررسـی می کنـد ایـن ایده هـا حداقل  های 
علمـی و فنـاوری را جهـت ورود به پارک داشـته 
باشـند. بایـد ایده هـا ایـن توانایی هـا را داشـته 
باشـند کـه از این کمیسـیون رأی اعتمـاد بگیرند 
و در اصـل تأییدیـه را از آن جـا بگیرند و بعد وارد 
"پـارک علـم و فناوری" یا "مرکز رشـد" شـوند. 
 چه طـور پـارک به بازار تولیـد و کارآفرینی 

کمـک می کند؟ 

بهتـر اسـت بـا چند مثـال این بحث رو شـفاف 
کنیـم در حـوزه فنـاوری اینسـتاگرام بـا 13 نفـر 
کارمند در 24 ماه حدود 30 میلیون کاربر گرفت 
و ارزشـی یک میلیارد دلاری از فیسبوک گرفت. 
 فیسـبوک کـه حدود 450 میلیـون کاربر دارد، 
ارزش 13  بـا  کارمنـد مجموع هـای  نفـر  بـا 50 
میلیـارد دلار ایجاد کرد. هزینـه زیادی برای این 
شـرکت ها نشده اسـت. "اسـتارت آپ ها" به این 
ترتیـب شـکل می گیرند؛ یعنی بـا هزینه ای خیلی 
محـدود رونق کاملاً قابل توجهـی ایجاد می کنند. 
 در کشـور خودمـان، در مجموعـه پارک هـای 
کشـور 44 هـزار نفر در شـرکت  های مسـتقر در 
پارک هـا الان مشـغول به فعالیت هسـتند، این ها 
کارمنـد دولت نیسـتند، کارمند شـرکتی هسـتند 
کـه کار تولیـدی انجـام می دهـد و اغلب کسـانی 
هسـتند که تحصیـلات عالیه ارشـد و دکتری و... 

دارند. 
ــان  ــرکت  های دانش بنی ــر در ش ــزار نف 300 ه
مشــغول بــه فعالیــت هســتند اگــر فــروش 
تمامــی شــرکت  های دانش بنیــان را بررســی 
ــارد دلار  ــزار میلی ــدود 80 ه ــزی ح ــم چی کنی
اســت یعنــی عدد هــای خیلــی قابــل قبــول 

ایــن  بنابرایــن  اســت،  بزرگــی  عدد هــای  و 
ــد آن  ــدود 20 درص ــاری ح ــا اعتب ــرکت ها ب ش
ــتغال  ــرای اش ــر ب ــک صنعت گ ــه ی ــاری ک اعتب

یــک نفــر اشــتغالزایی می کننــد. 
 کهگیلویـه و بویراحمد شـرکتی بـه نام طبیعت 
زنـده دارد کـه تقریبـاً هـر 15 روز یـک محصـول 
جدید تولید می کند 1100 نفر اشـتغال ایجاد کرده 
اسـت و سـالانه حدود یک میلیـون دلار صادرات 
دارد. وقتـی اسـتان این چنیـن قابلیت هایی دارد 

بایـد از آن ها اسـتفاده کنیم که رشـد کنیم. 
 در ایـن اسـتان در حـوزه گیاهـان دارویـی و 
کشـاورزی، گردشـگری و توریسـت، صنعت نفت 
و گاز و سـایر حوزه ها پتانسـیل  های خیلی خوبی 
داریم که اگر حمایت شـوند می توان بهره برداری 

قابل توجهی داشـته باشـد. 
حـالا "اسـتارت آپ ها را بـا مثلاً یک رسـتوران 
مقایسـه کنید فـرض کنید کـه می خواهید سـود 
رسـتوران را دوبرابـر کنیـد مجبوریـد سـاختمان 
جدیـدی ایجاد کنید، همـان تعداد کارگـر دوباره 
اسـتخدام کنیـد و همـان مسـائل مصرفـی کـه 
اینجـا اسـتفاده کردیـد آن طـرف هـم اسـتفاده 
کـه  می شـود  ایـن   نتیجـه اش  بنابرایـن  کنیـد، 
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تقریبـاً هزینه ها را دو برابـر کردید درآمدتان هم 
شـد.  دوبرابر 

 ولـی "اسـتارت آپی"مثل اینسـتاگرام بـا این 
عدد هـای خیلی کم یک باره تولید آن چنانی ایجاد 
می کنـد و درآمد هـای هنگفتـی ایجاد می شـود. 
ایـن نشـان می دهـد که کسـب و کارهایـی که بر 
پایـه فنـاوری و دانش اسـت هـم در هزینه و هم 
در درآمد تفاوت  های عمده ای با کسـب و کار های 
سـنتی دارند و شـرکت  های مستقر در پارک علم 
و فنـاوری کـه قـرار اسـت در حـوزه فنـاوری کار 

کننـد یک باره زایـش بزرگی خواهند داشـت. 
 دنیای امروز بیشـتر به چه علم و فنی نیاز 

دارد؟ 
علیرغـم این که گفته    می شـود در آینده "جنگ 
آب" اسـت ولی تصور من این اسـت که در آینده 
جنـگ فنـاوری اسـت. علومـی کـه می خواهنـد 
سـاکن بماننـد، در آینـده نقـش آن چنانـی ایفـا 

نخواهنـد کرد. 
  توقع و انتظار شـما از مسـئولین اسـتانی 

؟  چیست
یکـی از مشـکلات جـدی اسـتان ایـن اسـت 
کـه پـارک علـم و فنـاوری و اصـلاً حـوزه فناوری 
خوب به رسـمیت شـناخته نشـده اسـت. مدیران 
ممکـن اسـت در حرف قبول داشـته باشـند و در 
جلسـات هـم سـخنرانی هایی کنند ولـی در عمل 
نشـان دادنـد اعتقادی به این حـوزه ندارند، دلیل 
مدعایم هم این اسـت که ده سـال طول کشید تا 
پارک علم و فناوری مسـتقر شـود و یازده سـال 
بعـد از این کـه پـارک علـم و فنـاوری در اسـتان 
مسـتقر شـد، تازه پـارک علم و فناوری تأسـیس 
شـد و مدیران هم واکنش جدی به این داسـتان 

نشـان ندادند. 
حوزه فناوری مثل یک دانشـگاه جدید نیسـت 
کـه بایـد هزینـه اش کنیـم کلـی باید سـاختمان 
بسـازیم، بعـد هـم این سـاختمان  ها بی اسـتفاده 
بماننـد. سـرمایه گذاری در حـوزه فنـاوری خیلی 
سـریع هم خود را نشـان می دهـد یعنی عدد های 
کوچکـی که دولـت تزریق می کند بـه نتایج قابل 
توجهـی منتهـی  می شـود.  ببینیـد شـهرک علمی 
تحقیقاتـی اصفهان به عنوان نمونه داخلی 7 هزار 

کارمنـد دارد، و چیـزی حـدود 15 میلیـون دلار 
صادرات دارد. حـدود 700 میلیارد تومان فروش 
دارد کـه این رقمی معادل فـولاد مبارکه اصفهان 
است. مدیران ما باید فکر کنند که آن چه به حوزه 
فنـاوری اختصاص می دهند سـرمایه گذاری برای 
"رونـق تولیـد" اسـت. رهبـر انقـلاب می فرمایند 
که: "من شـرمندگیم از این که یک جوان بیکاری 
بـا دسـت خالـی به خانـه بـرود کمتـر از خودش 
نیسـت. " یـا چند سـال پکیـج اقتصـاد مقاومتی 
را داشـتیم، سـال اقتصـاد مقاومتی، سـال اقدام 
و عمـل، سـال تولیـد و اشـتغال، سـال حمایت از 
کالای ایرانی و سـال رونـق تولید که رهبر انقلاب 
اقتصـاد  از مؤلفه  هـای مهـم  می فرماینـد: یکـی 

مقاومتـی شـرکت  های دانش بنیان هسـتند. 
ببینیــد مــا الان از مجمــوع 4250 شــرکت 
دانش بنیــان در کشــور 5 شــرکت را در اســتان 
داریــم یعنــی در ایــن لیســت هــم هنــوز اســتان 
آخریــم. افزایــش ایــن شــرکت ها کاری نیســت 
کــه فقــط از عهــده پــارک علــم و فنــاوری بربیاید 
بنابرایــن همــه بایــد بیاینــد این جــا، یــک عــزم 
ــاد  ــن اعتق ــرد و ای جــدی در اســتان شــکل بگی
ــد  ــاوری می توان ــد کــه حــوزه فن ــه وجــود بیای ب
در بحــث تولیــد، محرکــی قــوی باشــد و منابــع 
ــت پذیر  ــه برگش ــم ک ــه کنی ــی هزین را آن جاهای

باشــد. 
  چه پیشنهادی برای مردم دارید؟ 

بـرای مـردم دارم  مـن پیشـنهاد جـدی کـه 
ایـن اسـت کـه همین طـور کـه حاضرنـد بـرای 
فرزندانشـان از همـه زندگی شـان بزنند کـه وارد 
دانشـگاه شـوند و اتفاقاً این نگرانی هم هست که 
شـاید ایـن دانشـگاه لزوماً منجـر بـه کار و تولید 
برای فرزندانشـان نشـود، همین دغدغـه را برای 
ایده، درآمد و شـغل فرزندانشـان داشـته باشند. 
اگـر فکـر کنند کـه فرزندانشـان نخبه هسـتند 
مجبورشـان نکنند که حتمـاً در مقاطع عالیه قرار 
بگیرنـد و بعداً نیـز فقط دنبال شـغل  های دولتی 
باشـند، بلکه سـعی کنند فرزندانی را که پتانسیل 
فناوری را دارند سـمت پارک، یـا جا های دیگری 
در حـوزه فنـاوری بفرسـتند تا ایده هایشـان را به 
محصـول تبدیـل کننـد و خودشـان شـرکت ثبت 

کننـد. به عبارتی با شناسـایی توانایی فرزندانمان 
آن هـا را به سـمت تولیـد، فناوری و شـرکت  های 
دانش بنیـان و پارک  هـای علم و فناوری تشـویق 
کنیـم تـا ارزش افزوده برای خودشـان و مردم و 

مملکتشان داشـته باشند. 
 و امـا صحبـت پایانی شـما به عنوان رییس 

پارک علم و فناوری اسـتان چیسـت؟ 
بایـد منابـع به سـمتی برونـد که مولد باشـند. 
بایـد بـرای بهتـر شـدن وضعیـت شـرکت ها بـه 
"شـتاب  برویـم.  دهنده هـا"  "شـتاب  سـمت 
دهنده هـا"، رویداد های فنـاوری برگزار می کنند، 
خودشـان هـم می آینـد در اسـتان رویداد هـای 
فنـاوری برگـزار می کنند به اضافه این که پروسـه 
حوزه  هـای  در  می کننـد.  طـی  را  شـتاب دهی 
تخصصـی خود با شـرکت هایی کـه موفقیت هایی 
دارند شـریک می شـوند و یـک پـروژه را از صفر 
تـا صـد باهم پیـش می برند؛ چون سـهمی از این 
پـروژه دارنـد بنابرایـن خود شـتاب دهنده ها هم 
بـا جدیـت پی کارهسـتند. ایـن شـتاب دهنده ها 
بخـش خصوصـی هسـتند، ولـی بـرای پویایـی 
شـرکت ها و این کـه محصـولات شـرکت ها جـای 
خـود را در بـازار بهتر پیدا کننـد باید برای حضور 
در اسـتان آن هـا ترغیـب کنیـم. ایـن شـرکت ها 
می کننـد،  برگـزار  فنـاوری"  "رویداد هـای  هـم 
هـم خودشـان "اسـتارت آپ" برگـزار می کننـد. 
محصولات شـرکت  های فنـاور و دانش بنیان ذیل 
سیاسـت  های کشـور های زورگو تعریف نمی شود 
و بـا تغییـر دلار شـرکت ها صدمـه نمی بیننـد و 
اقتصـاد دانش بنیـان، مشـکلات اقتصـاد نفتی را 
نـدارد کـه از زورگویـی کشـور های مثـل آمریـکا 
متضرر بشـوند؛ پس بـه جوانان توصیه می کنم به 
سـمت پارک  های علم و فناوری بیایند و ایده  های 
خـود را بـه محصـول تبدیـل کننـد، چون ریسـک 
سـرمایه گذاریِ کمـی دارد و حمایت  هـای خوبـی 
می شـوند و این نوع شـرکت  های فناور مشـکلات 

اقتصـاد نفتـی و دیگـر صنایـع را ندارند. 
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 دکتر علی طیبی، معاون پارک علم و فناوری 
استان کهگیلویه و بویراحمد ما را به داخل راهنمایی 
می کننـد، صمیمانـه با هم به گفت وگو می نشـینیم، 
در چهره شـان بـه راحتی صداقـت و یک رنگی را در 
می یابیـد، در خلال صحبت از انگیـزه و علاقه دکتر 
به کارشـان پـی می بریـم و این که تـلاش می کنند 
تـا "ایده هـا" را جـذب و بـه ایـن "ایده هـا" هویـت 
ببخشـند تا با ایجاد زمینـه کارآفرینی این تلاش ها 
به اشـتغال زایی بیانجامد؛ در این پروسه "هدایت"، 
"حمایـت"، "نظـارت" مسـئولین پـارک اسـت که 
امیدواریـم شـاهد روزی باشـیم که کار و اشـتغال، 
دغدغـه مردم عزیز اسـتان نباشـد. گفت وگوی زیر 
را سـعی کردیم به شـیوه مصاحبه با کمترین دخل 
و تصرفـی در محتـوا و زبـان گوینده پیـاده کنیم تا 
ضمن احتـرام به فضای صمیمی گفت وگو، مخاطب 
خـود را در ایـن گفت وگـو سـهیم بدانیـم و اینـک 

ماحصل ایـن مصاحبه...
جنـاب دکتر درابتـدا خود را بـرای مخاطبان فن 

نامـه معرفی نمایید. 
علـی طیبـی، عضو هیئـت علمی گروه مهندسـی 
مکانیـک دانشـگاه یاسـوج و معـاون پـارک علم و 

فناوری استان کهگیلویه و بویراحمد هستم. کارهای 
امـور فنـاوری  بـه پذیـرش شـرکت ها و  مربـوط 
و هرچیـز مربـوط بـه بحـث اسـتقرار و راهنمایـی 
واحدهـای فنـاور باشـد، تقریباً حالا من مسـئولش 

 . هستم
در رابطه با سوابق تحصیلی، سوابق کاری و نحوه 
همـکاری بـا پـارک علم و فنـاوری بیشـتر صحبت 

کنید. 
 سال 92 از دانشگاه تربیت مدرس تهران مدرک 
دکتـرا گرفتم، بعد به یاسـوج آمـدم و هیئت علمی 

دانشـگاه یاسوج، گروه مهندسی مکانیک شدم. 
از وقتـی پـارک علم و فنـاوری راه افتـاد، "دکتر 
هاشمی")ریاسـت پارک اسـتان( از من خواسـتند 
برای همکاری به پارک علم وفناوری بیایم. در حال 
حاضر با این که هیئت علمی دانشگاه یاسوج هستم 
و آن جـا تدریـس می کنـم اما کارهای پـارک را هم 
انجـام می دهم و اکثر وقتم را در پارک می گذرانم. 

تعریف شما از پارک علم و فناوری چیست؟ 
 پـارک علم و فناوری یک تعریف روتین دارد که 
در هر سـایت و هر جستجویی وجود دارد. پارک ها 
مکانی هسـتند که توسط متخصصان حرفه ای اداره 

می شـوند و بـرای افزایش ثـروت در جامعه، تولید 
کار و فنـاوری، ایده های موجود و افراد صاحب ایده 
را پـرورش می دهنـد تـا به بلـوغ برسـند و بتوانند 
وارد بازار شـده و کار آفرینی ایجاد کنند و به ثروت 

جامعـه اضافه کننـد و ارزش افزوده تولید کنند. 
 پارک علم و فناوری اسـتان از چه زمانی شـروع 

به فعالیت کرده اسـت؟ 
 به صورت رسـمی تقریباً یک سـال و نیم اسـت، 
اواخـر سـال 96 بـه صورت رسـمی مجـوز فعالیت 
پـارک را دادنـد، ولـی تـا زمانـی کـه سـاختمانش 
آماده شـد تقریباً چند ماهی طول کشـید. تقریباً از 
تیرماه سـال 97، اسـتقرار شـرکت ها انجام شـد و 
پـارک خیلی جدی تر شـروع به کار کـرد. البته قبل 
از تیرماه 97 از وقتی که دکتر هاشـمی مسـئولیت 
راه انـدازی پـارک را بـه عهـده داشـتند دفتـری در 
دانشـگاه یاسوج داشـتیم که در آن مستقر بودیم و 

از آن جـا کارهـا را پیـش می بردیم. 
 نحوه تعامل افراد صاحب ایده و شرکت هایی که 
تاکنـون زیـر نظر پارک نبودند و یا دوسـت دارند به 

پارک بپیوندند چگونه است؟ 
افـراد حقوقی و افـراد حقیقی می توانند به پارک 

به فکر 
کار دولتی

نباشیم.
مصاحبه با

 دکترعلی طیبی 
معاون پارک علم و فناوری
 استان کهگیلویه و بویراحمد
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بپیوندنـد، در هـر حالتی مـا این امکان را برایشـان 
فراهـم می کنیـم؛ از دانش آموز دبسـتانی گرفته تا 
دبیرسـتانی و معلمـان می توانند عضو پارک شـوند 
که در آن صورت بحث "کانون شـکوفایی خلاقیت" 

می آید.  پیش 
در بخش کانون شـکوفایی پارک علـم و فناوری 
کـه برای بچه مدرسـه ای ها اسـت، اگـر دانش آموز 
دبسـتانی، دبیرسـتانی یا راهنمایی ایده ای داشـته 
باشـد حتـی اگـر آن ایـده خیلـی بـه درد بـازار هم 
نخـورد می تواننـد به پـارک مراجعه کننـد و فرم ها 
را پـر کـرده تحـت نظـارت پـارک ایده هـای خـود 
را پـرورش بدهنـد؛ در ایـن مسـیر، تسـهیلات و 
کمک هایـی در اختیـار آن ها قرار می گیـرد تا ابزار 

مـورد نیـاز خود را تهیـه کنند. 
ممکن اسـت صاحب ایده یک فرد یا یک شرکت 
باشـد کـه برای مـا فرقی ندارد؛ بسـتگی به سـطح 
ایده ارایه شده دارد. اگر ایده در مرحله اولیه است، 
فرد می تواند با مراجعه به پارک، ایده اش را مطرح 
کند. اگر ایده مطرح شده در "مرکز رشد" پتانسیل 
لازم بـرای ورود بـه بـازار و تولیـد ثروت را داشـته 
باشد، یک جلسـه داوری برای وی برگزار می کنیم؛ 
متخصصین حـوزه مورد نظـر را می آوریم و پس از 
داوری ایـده، اگـر طرح مورد نظر حـد نصاب لازم را 
داشـته باشد برای "مرکز رشـد" پذیرش می شود. 
گاهـی ایده هایی مطـرح  می شـوند در ابتدا باید 
پرورش پیدا کنند و بعد وارد مرکز رشد شوند. این 
افـراد شـش ماه فرصت دارند کـه ایـده را پرورش 
بدهنـد تا معیارهای خاصی کسـب کنند و شـرکت 

ثبـت کنند و وارد فاز بعدی مرکز رشـد شـوند. 
در دوره رشـد، سـه سـال فرصـت دارنـد تحـت 
نظـارت، راهنمایـی و کمک پارک بـر روی ایده کار 
کننـد. پـارک عـلاوه بـر مـکان فعالیت، تسـهیلات 
مـورد نیـاز بـرای پـرورش ایـده را در اختیارشـان 
قـرار می دهـد، مشـاوره های تخصصی بـرای آن ها 
برگـزار می کنـد حتی اگـر کارگاه هایی لازم داشـته 
باشـند با دانشگاه های اسـتان و هرجایی که کارگاه 
داشته باشند هماهنگ می کنیم تا از امکانات آن ها 

اسـتفاده کنند. 
 بعد از سـه سـال باید از مرکز رشـد خارج شوند 
و بتواننـد وارد فـاز بعدی شـوند که اصطلاحـاً به آن 

"شـرکت پارکی" گفته می شـود.
گاهـی اوقـات شـخص یـا شـرکتی می گویـد من 
ایده ای دارم، از قبل هم نمونه آن را تولید و روانه بازار 
کـرده ام، جواب هـم داده، ولی حالا برای ورود به بازار 
نیاز به تسهیلات، کمک و حمایت مادی و معنوی دارم 
تا محصولم را تولید انبوه کنم. برای چنین طرح هایی 
که بـه بلوغ رسـیده اند بایـد معیارهایـی مانند تولید 
ثروت، خریدار، مشتری و رقبا، پتانسیل داخل، خارج، 
اسـتانی، منطقه ای و غیره را بررسـی کند و به پارک 
 OK گـزارش بدهـد. در جلسـه داوری اگـر طرحش
شـد و معیارهای لازم را کسب کرد وارد فاز "شرکت 

پارکی"می شود. 
 پس از آن، مکان، تسهیلات، معافیت های مالیاتی، 
معافیت های گمرکی و غیـره را برای آن ها فراهم و یا 

پیگیری می کنیم. 
در این مرحله نیز 10 الی 15 سـال فرصت دارند در 
پارک حضور داشته باشند و از مزایای پارک استفاده 
کننـد و بعـد بایـد تسـویه بگیرنـد و به صـورت کاملاً 

مسـتقل به فعالیت خود ادامه بدهند. 
پس "مراکز رشـد" در حقیقت زیر مجموعه پارک 

علمی فناوری هست. 
بله دقیقاً زیر مجموعه پارک هستند، یک گام قبل 
از فاز نهایی رشد یافتگی هستند، اصطلاحاً مراکز ایده 
هسـتند که باید ایده را رشـد بدهند تا به مرحله رشد 

یافتگی برسد و وارد پارک شود. 
داورهـا چـه افـرادی هسـتند، چطـور تشـخیص 
می دهنـد کـه یـک "ایـده" کارایـی دارد یـا خیـر؟ 
یـک سـری معیارهـای اولیـه وجـود دارد کـه در 
پـارک آن را چـک می کنیم و یک سـری معیارها هم 
در فرم های که از پیش طراحی شـده، توسط صاحب 

ایده تکمیل  می شـود. 
معیارهـای عمومـی را در پـارک چـک می کنیـم 
ولـی برای بررسـی معیارهای تخصصی تـر از داوران 
حوزه تخصصی اسـتفاده می کنیم کـه معمولاً هیئت 
علمی هـای دانشـگاه های مختلف اسـتان و یـا افراد 
متخصـص در صنعـتِ مرتبـط بـا ایـده مطرح شـده 

هستند. 
برخـی معیارها نیـز در فرم های اولیه وارد شـده و 
سـؤالاتی که بـرای ما مهم اسـت باید با دقت پاسـخ 
داده شـوند تا اثبات کنند که ایده جدی است و پیگیر 

آن بوده اند و رقبا و پتانسـیل بازار را شـناخته اند. 
در خصـــوص شـــرکت های دانش بنیـــان و 
ـــوند،  ـــتقر می ش ـــارک مس ـــه در پ ـــرکت هایی ک ش

ـــد؟  ـــح دهی توضی
دانش بنیان، مزایایی دارد که تشخیص صلاحیت 
دانش بنیـان شـدن به عهده معاونـت علمی فناوری 
ریاسـت جمهوری اسـت و هر شـرکت پارکی و غیر 
پارکـی دارای محصـول تولیـدی بر مبنـای فناوری 
می تواند با مراجعه به سـایت دانش بنیان، فرم های 
مخصـوص را پـر کنـد و درخواسـت دانش بنیـان 
شـدن شـرکت و یا محصول را بدهد؛ بعـد، از طرف 
معاونـت علمـی کارگـزار می فرسـتند و طـرح و 
محصـول تولیدی را داوری می کنند، و طبق معیار و 
شـاخص ها موافقت یا عدم موافقـت با دانش بنیان 

شـدن شـرکت را اعلام می کنند. 
دانش بنیان بودن شـرط حضور در پارک نیسـت 
اما ما در پارک کمک می کنیم شـرکت ها به سـمت 
دانش بنیان شدن پیش بروند چون مزایای دیگری 

برایشان دارد. 
صاحبان ایده می توانند وارد پارک شـوند و شش 
مـاه فرصـت دارنـد شـرکت خودشـان را ثبت کنند 
و بعـد طبق اساسـنامه ایده شـان را دنبـال می کنند 
و وقتـی به سـرانجام رسـید به دنبـال دانش بنیان 

شـدن آن می روند. 
نظـر  از  پارکـی،  و  دانش بنیـان  شـرکت های 
تسـهیلاتی کـه دریافـت می کننـد چـه تفاوت هایی 

دارنـد؟ 
شـرکت های دانش بنیـان معمـولاً در مناقصـات 
اگـر  برخوردارنـد؛   1/2 ضریـب  از  مزایـدات  و 
باشـند  هـم  پارکـی  دانش بنیـان،  شـرکت های 
ضریـب 1/5 می گیرنـد و در مناقصـات و مزایـدات 

بـه صـورت خـاص شـرکت می کننـد. 
اگـه شـرکت فقـط "پارکـی" باشـد از مزایـای 
از  و  خـاص  بصـورت  مزایـدات  و  مناقصـات 
معافیت های مالیاتی نیز می تواند برخوردار باشـد؛ 
 عـلاوه بر آن کارمندان هیئت مدیره می توانند به 
جـای حضـور در پادگان ها، در این شـرکت خدمت 

سـربازی خود را بگذرانند. 
در شـهرک های صنعتـی زمینی به صـورت کاملاً 
ویـژه و تسـهیلات کامـل در اختیـار شـرکت های 
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دانش بنیـان قرار می گیـرد و علاوه بـر آن معاونت 
علمی ریاست جمهوری با توجه به اهمیت طرح های 
ارایه شـده، تسـهیلات بانکـی با مبالـغ 500 میلیون 

تومـان و بیشـتر در اختیـار آن ها قـرار می دهد. 
 برای شرکت های پارکی که دانش بنیان نیستند، 

تسهیلات به چه صورت است؟ 
پـارک بـه ایـن شـرکت ها وام می دهـد و اگـر 
در مرکـز رشـد باشـند با توجـه به اهمیـت طرح تا 
70 میلیـون تومـان و شـرکت های IT تـا سـقف 20 
میلیون تومان وام دریافت می کنند. "شـرکت های 
پارکی"نیـز تـا سـقف 100 میلیـون تومـان 6 ماهـه 
می تواننـد دریافت کنند. برای شـرکت ها و افرادی 
کـه در کانـون شـکوفایی هـم هسـتند تـا سـقف 2 
میلیون تومان بلاعوض در نظر گرفته شـده اسـت. 
چه طـور  را  فنـاوری  و  علـم  پارک هـای  آینـده 

می بینیـد؟ 
مـا هیچ راهی جز تکیه بـر توانمندی های داخلی 
نداریـم؛ ناگزیریـم بـه این سـمت پیش برویـم، در 
آینـده ای نـه چنـدان دور قطعاً به نتیجه می رسـیم 
و وابسـتگی ها را کـم می کنیـم و در ایـن صـورت 
مشـکلات ثانویـه نیز کم  تـر شـده و در کل آینده ی 

بسیار روشـنی دارد. 
به شـخصه فکر می کردم کار سـختی باشـد چرا 
کـه افـراد صاحـب ایـده را از قبل شناسـایی نکرده 
بودیـم، فکـر می کردیـم افـراد کمـی دنبـال ایـن 
حوزه هـا باشـند، ولـی در همین یک سـال عملکرد 

خوبـی دیدم. 
 یعنـی افـراد صاحـب ایده زیـادی در قشـرهای 
مختلف برای ورود به پارک به ما مراجعه می کنند. 
خیلی هـا تاکنون در پارک های اسـتان های هم جوار 
بودنـد، بسـیاری هـم هنـوز در پارک هـای تهـران، 
اصفهان، شیراز، و استان های دیگر مشغول هستند 
و مـا دنبـال ایـن هسـتیم کـه ایـن افـراد را هم به 

اسـتان برگردانیم. 
سـعی می کنیم افرادی کـه از ابتدا به ما مراجعه 
می کننـد را بـدون بروکراسـی شـدید اداری جذب 
کنیـم کـه سـرخورده نشـوند و امکانـات لازم را در 
اختیـار آن ها قـرار  دهیم؛ فقط باید مطمئن شـویم 
که در کار جدی و دنبال تولید و کارآفرینی هستند، 
آینده بسـیار درخشـانی برای این افـراد می بینیم. 

ایـده، فکـر و ضریـب هوشـی و کلا IQ اصـلاً بـه 
جغرافیـا و صنعتـی بـودن اسـتان ربطی نـدارد، به 
وضـوح می بینیـم که در همین اسـتانی که صنعتی 
نیسـت طرح های نوآورانه ارائه می شـوند که مبنای 
فناوری و پتانسـیل بالایی دارند که با حمایت پارک 

سـرانجام بسـیار خوبی خواهند داشت. 
برای آشنایی بیشتر مردم با پارک علم و فناوری 

چه پیشنهادهایی دارید؟ 
بـر اسـاس صحبت هـا و جلسـاتی کـه با صـدا و 
سـیما داشـتیم، قرارشـد از ایـن به بعد بـه صورت 
منظـم پـارک را معرفی کننـد، کارگاه هایـی برگزار 
می کنیم و تبلیغات آن را به صورت گسـترده داریم. 
امیدواریم ایده پردازان و علاقه مندان بیشتر در این 
فضـا قرار گیرند تا با مقوله ی پـارک علم و فناوری، 
کارآفرینـی و تکنیک های ایده پردازی آشـنا شـوند. 
قالـب  در  و  دوره ای  به صـورت  برنامه هـا  ایـن 
مسـابقات "ایده شـو" برگـزار  می شـود کـه در این 

کنیـم.  مسـابقات می خواهیـم فرهنگ سـازی 
چه کسـانی می تواننـد در رویدادهایی که برگزار 

می کنید شـرکت کنند؟ 
کسـانی کـه ایـده دارنـد می توانند در مسـابقات 
ایده شـو کـه بـه صـورت حضـوری برگزار  می شـود 
شـرکت کنند پـس از داوری، جوایزی هـم به آن ها 
تعلـق می گیـرد. حتی کسـانی کـه ایـده ندارند هم 
می تواننـد در ایـن رویدادهـا شـرکت کننـد، بعد از 
چنـد جلسـه کـه شـرکت کردند معمـولاً خودشـان 
ایده پـردازی می کننـد. ایده پـردازی ذاتـی نیسـت، 

بسـیاری از تکنیک هـای آن آموختنـی اسـت. 
چنـد "شـرکت پارکـی" و "مرکـز رشـدی" در 

اسـتان داریـم؟ 
14 تـا 15 "شـرکت پارکی"و 18"مرکز رشـدی" 

در یاسـوج و گچسـاران داریم. 
فعالیـت پـارک علـم و فنـاوری در اسـتان به جز 

یاسـوج در بقیـه شـهرها چگونه اسـت؟ 
خدماتی که پارک انجام می دهد برای کل استان 
اسـت، اولین مرکز رشد خارج از یاسوج مرکز رشد 
گچسـاران اسـت ،همچنیـن بـه دنبال ایجـاد مرکز 
رشـد بعدی در شهرسـتان دهدشـت هسـتیم و در 
حـال پیگیری مجـوز آن از وزارت علوم می باشـیم. 
افراد متقاضی از سایر نقاط استان می توانند از این 

مراکز بهره مند شـوند. 
در پایـان ناگفتـه ای، پیشـنهادی، انتقـادی دارید 

بفرمایید؟ 
من در کلاس هایم به دانشـجوها می گویم انتظار 
نداشته باشید وقتی که فارغ التحصیل شدید یه میز 

آماده در ادارات برای شما در نظر گرفته باشند. 
 شـرایط بـه گونـه ای اسـت کـه هرکـس باید به 
فکـر راه انـدازی کسـب و کار بـرای خودش باشـد. 
بزرگ تریـن ظلـم به افـراد خلاق این اسـت در یک 
کار روتیـن روزمـره مشـغول شـوند. در صورتی که 
اگر به فکر راه اندازی کسـب و کار خودشـان باشـند 
شـرایط فرق می کند. ممکن اسـت یک استارت آپ 
راه بیندازنـد و چندصـد برابر پول کارمنـدی درآمد 

باشند.  داشته 
امیـدوارم روحیـه کارآفرینی و ریسـک پذیری را 
در خـود تقویت کنند و اگر این روحیه تقویت شـود 
بسـیاری از ایده هایی که در ذهن مردم این اسـتان 
دفـن مـی شـود، می تواند بـه تولیـد ثروت بسـیار 

بالایی ختم شـود. 
پـارک علـم و فنـاوری بـرای تقویت روحیـه کار 

آفرینـی چـه کاری انجـام داده اسـت؟ 
در بحث های کارآفرینی و بازار، پارک های علم و 
فناوری باید در تولید علم و فناوری پیشـرو باشـند. 
در واقـع در کشـور بحث معافیـت مالیاتی که برای 
شـرکت های پارکـی در نظـر گرفتنـد بزرگ تریـن 
مزیـت اسـت، کالاهـا و محصـولات تولیـدی را هم 
می تواننـد بـدون مالیـات وارد و یـا صـادر کنند که 
این هـا امتیازهایـی اسـت کـه بـرای شـرکت های 

پارکـی در نظر گرفته شـده اسـت. 
یعنـی شـرکت های پارکـی و فنـاوری از قواعـد 

جـاری کشـور مسـتثنی هسـتند؟ 
بله دقیقاً. مالیات، مسـائل گمرکی، از مشـکلات 
تولیدکننده هـا اسـت، که مـا در پارک این مـوارد را 
برای آن ها تسریع می کنیم، کاملاً معاف می شوند و 
می توانند چند سال اول حضور در پارک، کارشان را 
بـه خوبی پیش ببرند؛ هر کجـا و در هر اداره ای هم 
مشکلی داشته باشند سـعی می کنیم با نامه نگاری 

و مذاکره مشکلاتشـان را حل و فصل کنیم. 
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علیرضـا منفـرد دانشـیار گروه گیاه پزشـكی 
دانشـگاه یاسـوج فناور برتر كشـور در سـال 1395 
اسـت و این بهانه ای اسـت تا در دانشكده كشاورزی 
دانشـگاه یاسـوج، پای صحبت هایش بنشینیم و از 
مسـیری بگویـد كه فناور برتر شـدن هـم انتهایش 
است و هم ابتدایش. منفرد دوران تحصیل ابتدایی 
تـا متوسـطه را در شـهر نورآباد ممسـنی گذرانده و 
بعـد هم در سـال 69 هم زمان با اخذ دیپلم تجربی، 
كنكور می دهد و در رشـته مترجمی زبان انگلیسی 
بـا رتبـه 45 كشـوری در دانشـگاه علامه طباطبایی 
پذیرفته هـای. امـا انصـراف می دهـد و دوبـاره در 
كنكور شـركت می كند و این بار رشـته گیاه پزشكی 
دانشـگاه شـیراز پذیرفتـه  می شـود. آن چنـان كـه 
خـودش می گوید ترم های اول هم چندان شـناخت 
و علاقـه ای بـه ایـن رشـته نداشـته امـا بـه تدریـج 
درترم هـای بعـدی دروس و اسـاتید خاصـی او را 
جـذب می كننـد. كلاس درس زنبور عسـل مرحوم 
دكتـر احمـدی او را علاقه منـد بـه سیسـتماتیك و 
زنبورهـا می كند. پس از پایان دوره كارشناسـی در 
بخش تحقیقات شـركت دانه های روغنی در تهران 
مشـغول به كار  می شـود. همین امر باعث  می شود 
تـا هنگامـی كه در سـال 77 در مقطع كارشناسـی 
ارشـد در دانشـگاه تربیـت مدرس تهـران پذیرفته 

شـود پایان نامه ارشد خود را روی یكی از آفات مهم 
كلزا بگذراند. ولی پذیرفته شـدن در مقطع دكتری 
فصـل جدیـدی در زندگـی او  می شـود. او تصمیـم 
خود را برای كار بر روی زنبور عسـل با اسـتاد دوره 
دكتری خود در میان می گذارد. كه با مشـاوره هایی 
كـه از اسـتاد می گیـرد متوجـه  می شـود خیلی هـا 
در ایـن حـوزه كار كرده انـد، اما در حـوزه زنبورهای 
گرده افشـان بـه ویـژه زنبورهـای مخملـی )جنس 
Bombus( هنـوز در ایران تحقیقی نشـده اسـت. 
برای انجام رساله دكتری بر جمع آوری و شناسایی 
زنبورهـای این جنس با كمك پرفسـور پل ویلیامز 
از مـوزه تاریخ طبیعی لندن تمركز می كند. در همه 
نقاط ایران، به ویژه مناطق كوهستانی بیست استان 
كشـور، گونه های گرده افشان را جمع آوری می كند 
و كلكسـیون مرجعی برای تشـخیص گونه های این 
زنبورها در دانشـگاه تربیت مـدرس ایجاد می كند. 
در ایـن مـدت در می یابد كه برخی گونه های این 
زنبورهـا ارزش تجـاری بالایـی داشـته و به وسـیله 
شـركت های بزرگ دنیا تجاری سازی شده اند. پس 
از مطالعـات اولیـه معلوم های این گونه هـا در ایران 
بـه صـورت بومـی وجـود دارنـد و امـكان پـرورش 
انبوه آن ها را در بخشـی از رسـاله خود تحت عنوان 
زیسـت شناسـی یكی از گونه ها انجام می دهد. حالا 

یك مشكل اساسـی وجود دارد. اطلاعات زیادی در 
مـورد پرورش انبوه این گونه هـا وجود ندارد و صرفاً 
در اختیار شـركت های تجـاری اسـت. در ایران نیز 
هیچ تحقیقی قابل استناد روی این دسته از زنبورها 
انجام نشـده بود. آن چه در مقالات خارجی در مورد 
پـرورش تجـاری این زنبورها ذكر شـده این بود كه 
رازهـای زیادی در پرورش انبـوه این زنبورها وجود 
دارد كه مجاز به ذكر آن نیستند. او تصمیم می گیرد 
راه پـرورش انبـوه گونه های بومـی ایـران را دریابد 
تـا روزی بتوانـد ایـن گونه هـا را تولید تجـاری كند. 
منفرد دسـت به آزمایش و خطا می زند و سفرهای 
زیـادی بـه مناطـق كوهسـتانی ایـران بـرای جمـع 
آوری گونه هـای پرورشـی و همین طـور روش هـای 
مختلفـی را برای پـرورش آن ها در شـرایط كنترل 
شـده آزمایـش می كنـد موفق های یك عـدد ملكه 
را وادار به سـاختن فنجانك تخـم و تخم ریزی كند 
كه صرفاً بخشی از پروسـه طولانی پرورش آن بود. 
در سـال 1387، در فرصت مطالعاتی شش ماهه با 
حمایـت وزارت علـوم، به مـوزه تاریخ طبیعی لندن 
سفر می كند و از نزدیك با همكاری پرفسور ویلیامز 
متخصص جهانی سیستماتیك این زنبورها، بر روی 
شناسایی گونه های این زنبورها كار می كند. در این 
فرصـت با پرفسـور لارس چیتـكا در كالـج كویین 

زنبورهای گرده افشان
برای آینده کشاورزی 

ایران بسیار مهم 
هستند . 

گفت و گو با علیرضا منفرد 
دانشیار گروه گیاه پزشكی دانشگاه یاسوج
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مـاری لندن بـر روی رفتارشناسـی برخی گونه های 
این زنبور به مطالعه می پردازد و از امكانات و فضا و 
زنبورهـای آن جا برای دریافتـن روش پرورش بهره 

می جوید. 
می گویـد به علـت داشـتن انگیـزه و علاقه مندی 
زیاد، به مدت بیش از دو ماه در لندن، صبح تا چهار 
عصر را در آزمایشگاه پرفسور چیتكا و از چهار عصر 
تا یازده شب را در موزه تاریخ طبعی لندن گذراندم، 
تـا بتوانم همـه پروژه هایم را با موفقیـت بگذرانم و 
پـس از پرورش تعـدادی ملكـه زنبورهای مخملی 
و پایان پروژه رفتارشناسـی وقـت را در موزه تاریخ 
طبیعی لندن روی سیستماتیك گونه های ایران كار 

كردم. 
وی در پایـان دوره دكتـری مقالاتـی در مجـلات 
علمی معتبر منتشر می كند كه 34 گونه منحصر به 
فرد از زنبورهای مخملی ایران و شـرایط اكولوژیكی 
آن ها را معرفی می كند. بعد هم به دانشـگاه یاسوج 
می آید و تدریس و پژوهش خود را در این دانشگاه 
آغـاز می كنـد. او ایـن بـار تصمیـم می گیـرد حوزه 
كاری خـود را بـه كل زنبورهـای گرده افشـان ایران 
)بالاخانـواده Apoidea( افزایـش دهـد. پـس از 
ارسـال نمونه هایـی از زنبورهـای جمـع آوری شـده 
بومی بـرای اسـاتید مطرح دنیا، كلكسـیونی تحت 
عنوان »موزه حشرات گرده افشان ایران« تأسیس 
می كنـد. در كنار آن كار پـرورش انبوه گونه تجاری 
را نیـز بـه علت نبـودن فضـا و امكانات در خـارج از 
دانشـگاه شـروع می كند. اولین ابـزار كار، یك اتاق 
تاریـك مخصوص و البته اندكی سـرمایه اسـت كه 
بایـد فراهم شـود تـا كار راه بیفتـد. در آن سـال ها 
بـا وجـود اعتبار یك میلیـاردی پژوهش دانشـگاه، 
و اعـلام حمایـت دولـت بـرای انجـام طرح هـای 
پژوهشـی، »طرح پرورش انبوه زنبور گرده افشـان 
گلخانه و باغـات« در اولویت قـرار نمی گیرد و عدم 
شناخت كارشناسان و نبودن علم كافی در این مورد 
باعث می شـد كه این ایده درك نشود. بعد از این كه 
طرح توسط ارگان های مختلف رد های و در دانشگاه 
نیـز فضایی بـرای كار در اختیار او قـرار نمی دهند، 
منفـرد برخـی دانشـجویان علاقه منـد را دور خـود 
جمع می كند و تیمی تشـكیل می دهـد كه با هزینه 
شخصی و با قرض، پروژه پرورش تجاری گونه های 
بومی را در خانه ای در یكی از روستاهای نزدیك به 
شـهر شـروع می كند. این خانه را پدر بزرگ یكی از 
دانشـجویان در اختیارش می گذارد. یك اتاق و یك 

زیرزمین، همه فضایی بود تا گام اول و مهم برداشته 
شـود. به طنز می گوید، شـاید كمك این پیرمرد در 
مسـیر ایـن فناوری خیلی پـر رنگ تـر از ارگان های 
دولتی بود. منفرد به این بسـنده می كند كه بگوید، 
آن پیرمرد یك چهره علمی نبود و خوشبختانه سواد 
آكادمیك نداشـت تا ضمن بررسـی طرح، آن را رد 
كنـد. او یك انسـان بسـیار مهربان و بـا محبت بود 
كه تلاش شـبانه روزی مـا را می دیـد و برایمان دعا 
می كرد. سال گذشـته فوت كرد، خدایش بیامرزد. 
او می گویـد در ابتدا فكر می كردیم پرورش ملكه 
و زنبورهـای گرده افشـان نباید كار سـختی باشـد. 
ضمـن آن كه كشـورهای بزرگ دنیـا مطالعات خود 
روی این نوع از زنبورها را یك قرن قبل ازما شـروع 
كـرده بودند و به نتایج شـگرفی رسـیده بودند. اما 
پـس از شـروع كار متوجه شـدیم نـه در كتاب ها و 
نه حتی در مقالات درباره پرورش زنبورها اطلاعات 
ایـن شـكلی نیامـده و از آن جایی كه دانشـمندان و 
اسـاتید صاحـب نظر در ایـن حوزه ایـن ایده ها را به 
شركت های صاحب نامی داده بودند پس دانش آن 
را در اختیار ما نمی گذاشتند در نتیجه مجبور بودیم 
تمـام مراحـل كار را بـا آزمون و خطـا پیش ببریم. 
اوایـل بـرای مطالعات گلخانه ای كلنی زنبورهـا را از 
كشـورهای دیگر وارد می كردیم. ولی برای پرورش 
انبوه تأكیدمان روی گونه هـای بومی بود، زنبورها را 
از مناطق كوهسـتانی شـمال غرب ایران جمع آوری 
می كردیـم و آن ها را به یاسـوج منتقـل می كردیم. 
چون دقیقاً شرایط نگهداری از آن ها را نمی دانستیم 
یا در مسیر و یا در حین و پس از نگهداری در شرایط 
كنتـرل شـده از بیـن می رفتند. منفرد بـه این جای 
ماجرا كه می رسد نفسـی از سر آسودگی می كشد. 
هیجان لحظه به لحظه پیشرفت در پرورش زنبورها 
بـه كلام و نگاهـش هـم منتقـل  می شـود. او ادامه 
می دهـد كه گام بـه گام چنان پیش رفتیم كه پس 
از 12 سـال تلاش، موفق شـدیم. آزمایش و خطای 
زیـادی كردیم، تعداد زیادی از ملكه های جمع آوری 
شـده، از بیـن رفتنـد، شـب های زیـادی را در دل 
جاده هـا و اتوبان ها از یاسـوج تا آذربایجـان در حال 
رانندگی طی كردیم، شـب های زیادی را در پارك ها 
و كنـار اتوبان ها و در چادر های مسـافرتی به همراه 
دانشـجویان خوابیدیم ولی نهایتـاً روش تولید انبوه 
گونه هـای بومی این زنبورها را یافتیم. می گوید این 
ایده از ابتدای دوره دكتری و با هدایت استاد راهنما 
و مشـاورین در من شكل گرفت و با 110 سال تأخیر 

بـه جایی رسـیدم كه می توانسـتم در رابطـه با علم 
پرورش تجـاری زنبورهای گرده افشـان، با افتخار، 

برای وطنم سـرم را بالا بگیرم. 
در سـال 93 تعداد 80 كلونـی از دو گونه معروف 
تجـاری را تولیـد انبـوه كردیـم. هر مرحلـه از كارم 
می توانسـت بـه عنـوان یك اختـراع ثبت شـود، اما 
بـه رغـم حمایت هـای دولـت از صاحبـان ایـده و 
مخترعان گاهاً در این بین كسـانی وجـود دارند كه 
حاصـل سـال ها زحمت یك فـرد را در لحظه كپی و 
اسـتفاده می كنند پس اصلاً به سـمت ثبت اختراع 
و امتیازهـای آن نرفتم. اولین شـركت دانش بنیان 
دانشـگاهی اسـتان كهگیلویـه و بویراحمـد بـا نـام 
»شـركت زیسـت گرده افشـان دنا« هـم متعلق به 
خود اوسـت. او عقیـده دارد در حال حاضر معاونت 
علـم و فناوری رئیـس جمهور و روسـای پارك های 
علـم و فنـاوری و مراكز رشـد دید خوبی نسـبت به 
شـركت های دانش بنیـان دارنـد امـا نگـران اسـت 
بـا تغییـر در دولت هـا و یا حتی تغییـر در مجموعه 
مدیـران این نگرش هم تغییر كند و همین مسـأله 
را یكـی از چالش های پیش روی مراكز این چنینی 
می دانـد. از او می پرسـم در ایـران وضعیت چه طور 
بـود و چه قـدر ایـن علمـی كه حـالا ما یـك صاحب 
نظر در آن داشـتیم را می شـناختند و منفرد این بار 
می گویـد درعلم گیاه پزشـكی بیشـتر تمركـز روی 
شناسـایی آفـات و بیماری هـا اسـت و اوایـل حتی 
در سـمینارها هـم ایـن موضـوع را نمی گنجاندنـد. 
ایـن بود كـه در كنگره زنبور عسـل مقـالات را ارائه 
مـی دادم و حتـی در هنگام سـخنرانی بـا اعتراض 
شـركت كنندگان در همایش زنبور عسـل نیز روبرو 
می شدم. خوشبختانه آن دوران گذشت، و در كنگره 
قبلی وقتی زمان در نظر گرفته شده برای سخنرانی 
تمام شـد شركت كنندگان مشـتاقانه دنبال موضوع 
بودند و دوست داشتند هم چنان ادامه داشته باشد. 
زنبورهـای گرده افشـان را حالا همه می شناسـند و 

دوسـتش دارند. 
بـه اینجـای بحـث كـه می رسـیم تأكیـد می كند 
زنبورهای گرده افشـان برای آینده كشـاورزی ایران 
بسـیار مهم هسـتند. ما در آینده با بحران آب روبرو 
می شـویم و باغداری و كشـاورزی ما گلخانه ای های 
و ایـن زنبورهـا محصول گلخانـه را 30 تـا 100 درصد 
افزایـش می دهد. هم زنبـور از آن ها تغذیه می كند 
و هـم گرده افشـانی انجام می گیـرد و هم محصول 
افزایش می یابد و این بر هیچ كس پوشیده نیست. 
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حـالا از روی تأسـف سـری تـكان می دهـد به نحوه 
گرده افشـانی در ایران و گلخانه ها اشاره می كند كه 
به روش دسـتی و با چوب انجام  می شـود. روشـی 
كه ده ها سـال اسـت در دنیا منسـوخ شده و بیشتر 
بـه یك طنز شـبیه اسـت بـا این حال معتقد اسـت 
مدیـران گلخانه هـا و محصلان رشـته كشـاورزی از 
زنبورهای گرده افشـان اسـتقبال می كنند آن چنان 
كـه چنـد گلخانـه ای كـه در مراحـل آزمایـش كار 
میزبـان كلونـی زنبورهـا بوده انـد حالا شـیفته این 
زنبورها هستند. اما این كه چه طور منفرد فناور برتر 
كشـور های هم داسـتان جالبی دارد. او یـك روز از 
طریق اتوماسیون دانشگاه متوجه های كه قرار است 
فنـاوران برتـر كشـور معرفی شـوند او هم شـركت 
دانش بنیان داشـته و مسـتندات فنـاوری پرورش 
انبـوه ایـن زنبورهـا را به عنـوان كار ملی قبـلاً ارائه 
داده و مـورد تأیید مراجع ذی صلاح قرار گرفته بود 
خودش نیز فناور برتر دانشگاه یاسوج بود اما زمان 
برای ثبت نام در سامانه وزارت علوم گذشته بود. با 
رایزنی های انجام شـده سـامانه برای ثبت نام وی و 
مسـتنداتش باز های. با این كه رقابت سخت بود اما 
جز پنج فناور برتر كشـور های. او تنها فناوری است 
كه در گیاه پزشكی كار كرده است. آن چهار نفر دیگر 
حوزه فعالیت شـان مهندسی است. می خواهم بدانم 
نظرش نسـبت به این موضوع كه عضو هیأت علمی 
دانشـگاه كوچك، شـهر كوچكی مثل یاسـوج است 
چیسـت و او بـا صراحت می گوید دانشـگاه یاسـوج 
بـه لحاظ هیأت علمی از بهترین های كشـور اسـت. 
شاید مشكلاتی هم داشته باشد مثلابًه لحاظ فضای 
فیزیكی از اول به گونه ای بنا گذاشته شده كه امكان 
توسـعه ندارد یا همواره تحت تأثیر مسائل سیاسی 
بـوده اما چـون دانشـگاه های بزرگ معمـولاً هیأت 
علمی جـذب نمی كردند در نتیجه خیلی از اسـاتید 
خـوب در ایـن همین دانشـگاه های كوچـك جذب 
شـده اند و به جرات می گویم سـطح علمی دانشگاه 
یاسوج اگر بیشتر از دانشگاه های بزرگ نباشد كمتر 
هم نیسـت. اما یك مسـأله وجود دارد و آن هم این 
است كه در دانشگاه های شهرهای كوچك همه چیز 
نیاز به چانه زنی و تلاش بیشتر دارد و این كمی كار را 
سخت می كند، و تحت تأثیر مسائل منطقه ای است. 
حتی در تخصیص اعتبارات هم همین مسائل وجود 
دارد. گاهی همین كه اسم یك دانشگاه بزرگ روی 
یك اسـتاد باشـد خودش یك فرصت است. منفرد 
در طـول مصاحبـه از مـوزه زنبورشناسـی می گوید 

كـه در طبقه بالای سـاختمان دانشـكده كشـاورزی 
دانشـگاه یاسـوج قـرار دارد. مـوزه ای كـه بیـش از 
30 هـزار نمونه و 400 گونه شناسـایی شـده توسـط 
متخصصیـن تراز اول دنیا در آن قـرار دارد. موزه ای 
كـه 34 گونـه زنبورهای مخملـی ایـران را دل خود 
نگهـداری می كنـد و آن چنان با اشـتیاق از این موزه 
صحبـت می كند كه راغـب می شـوم از آن بازدیدی 
داشـته باشـم. او در طـول مسـیر توضیـح می دهد 
كه دانشـگاه یاسـوج به لحاظ منابـع تحقیقاتی و با 
دارا بـودن ایـن موزه شـرایط لازم برای ایجـاد دوره 
دكتری و پذیرش دانشجو از خارج از كشور را دارد. 
از آن جایی كه این علم در دنیا پیشنیه 110 ساله دارد 
پـس علاقه مندان به آن هم در دنیا بسـیار زیادند و 
موزه حشرات گرده افشان ایران، در دانشگاه یاسوج 
می توانـد مكانی برای بازدیـد و مطالعه علاقه مندان 
باشـد زیر در همه منابع علمی دنیا، پژوهشگران به 
این موزه ارجاع می شـوند و این موزه یك سـرمایه 
ملی است كه باید روی برند سازی آن كار كرد. وارد 
موزه می شـوم. اتاق محقری است كه به گفته فناور 
برتر ایران، از 8 سـال پیش قرار اسـت شـرایطش 
تغییر كند اما مشـكلات مالی دانشـگاه این اجازه را 
نداده اسـت. البته با تصور من از موزه خیلی تفاوت 
دارد با این حال برای خودش دنیایی است. علیرضا 
منفـرد آن قدرایـن زنبورها را دوسـت دارد كه حتی 
تاریخ اضافه شدنشان به این گنجینه و نژاد و مكان 
زندگی شـان را نیـز می داند. می گویم همیشـه این 
موزه این قدر مشـهور بوده و او می گویـد اوایل كارم 
بارها به اسـاتید بزرگ جهان ایمیل می دادم و فقط 
گاهـی پاسـخ می گرفتم اما حـالا آن ها به سـراغ ما 
می آیند و سـه سـال است كه پروژه مشـتركی را با 
پرفسـور راسـمونت از دانشـگاهی در بلژیك انجام 
می دهم كـه تمام هزینه های تحقیق و مسـافرت و 
اقامت سه ماهه من در بلژیك را متقبل شده است. 
و میلیون ها تومان در این راه توسط دانشگاه مأنس 
هزینه شـده است. او می گوید در مقابل، هزینه های 
شـخصی و اروپایـی چنـد صـد میلیـون تومانـی 
خارجی ها، مساعدت مالی داخلی بسیار ناچیز بوده 
است و نامهربانی های خودی ها او را آزار داده است. 
ولـی می گوید، هدفش خدمت به نـام بزرگی به نام 
ایران بوده است و »اینكه حس می كنم برای كشورم 
كاری انجـام می دهم بسـیار لذت بخش اسـت. «. 
مقـالات و انتشـارات او نیز مورد اقبال متخصصین 
جهانـی بـوده اسـت. به طـوری كـه عضـو كمیتـه 

خارجـی هیأت تحریریه قدیمی ترین مجله حشـره 
شناسـی فرانسـه همكاری كند و اكنون عضو مجله 
 Annales de la Société entomologique«
de France« اسـت. مجلـه ای كـه بیـش از 180 
سـال قدمـت دارد و در زمـره مجـلات ISI و دارای 
ضریب تأثیر است و به دو زبان انگلیسی و فرانسوی 
منتشر می شود. دكتر منفرد علاوه بر زبان انگلیسی 
مقدمـات زبـان فرانسـوی را نیـز می دانـد. او عضو 
گروه متخصصین گونه های زنبورهای گرده افشـان 
و نماینـده سـازمان جهاتـی IUCN در گونه های در 
معرض خطر در غرب آسیاسـت كه اكنون پروژه ای 
را در این مورد در دسـت اقدام دارد. برنامه آینده او 
توسـعه علم مربوط به زنبورهای گرده افشان ایران، 
تجاری سـازی گونه های بومی بـرای افزایش تولید 
و اشـتغال و آرزوی او راه انـدازی یـك مركـز بزرگ 
مطالعات زنبورهای گرده افشـان در ایران است. در 
خـلال صحبت هایش هـرگاه نام ایـران را مـی آورد 
صدایش می لرزد. آخر سرمی پرسم چه قدر در این 
راه سـختی كه تعریف كردید ایران و وطن برای تان 
مهم بود. بغض می كند و نمی تواند صحبت كند. لازم 
هم نیست چیز بیشتری بگوید. همان بغض و حس 
آمیختـه بـه افتخار بـه وطـن، خودش جـواب همه 
سؤال هاست. این جا مصاحبه تمام  می شود و من به 
تصورات خودم قبل از مصاحبه ازیك گیاه پزشـك، 
یك حشـره شـناس یا زنبور شـناس بـر می گردم. 
تازه متوجه می شـوم چقدر كلمـات می توانند گمراه 
كننده باشـند. وقتی می گوییم علیرضا منفرد فناور 
برتر سـال شـده اسـت همه كار و تلاش یك انسان 
را در قالبـی آورده ایـم كـه به هیچ عنـوان نمی تواند 
ابعـاد آن كار را توصیـف كند. فناور بـرای مردی كه 
همـه زندگـی اش را روی دنیای زنبورها گذاشـته و 
این چنین با عشـق از زنبورها می گوید بسـیار ناچیز 

است. 
حتـی عنـوان فناور برتـر توصیف كننـده هیجان 
منفرد هنگام صحبت از زنبورها و ملكه گرده افشان 
 )Anthophora yasoujensis( یاسوجنسـیس
كه در سـال 2016 نام خود را از شـهر یاسوج به الهام 
گرفته وحـالا در همه مراجع علمی جهان برای خود 

پیشینه ای دارد، هم نیست. 
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به سـراغ دکتر مهدی قهرمانی فـر، مدیرعامل 
شـرکت الکتروطب آسیا اولین شـرکت دانش بنیان 
صنعتـی اسـتان کهگیلویـه و بویراحمد رفتیـم که با 
8 اختـراع ثبت شـده در پارک علم و فناوری اسـتان 
در حـال فعالیت هسـتند. دکتـر قهرمانی فـر دانش 
آموخته رشـته پزشـکی از دانشگاه یاسـوج ، از علاقه 
خـود به مکانیک و الکترونیک گفـت و این که همین 
علاقه با آموخته های پزشـکی اش تلفیق شـد و به او 
ایده هایی داد تا بتواند با تلاش و پشتکار شبانه روزی 
و انگیـزه وافر عنوان مخترع جوانـی را بگیرد که با 8 
اختـراع بـرای جامعه خـود افتخارآفرین شـود. او در 
ادامـه گفت وگـوی صمیمانـه ای که با هم داشـتیم از 
تـک تـک اختراعاتی کـه تاکنون موفق بـه ثبت آن ها 
شـده بود، گفـت و در خصـوص کارکردهـای هریک 
از ایـن اختراعـات اندکـی توضیـح داد. دفتـر دکتـر 
قهرمانی فـر پر بود از گواهی ثبت اختراع و نمونه های 
پیش ساخته و صنعتی محصولات که در قفسه ها جا 
خوش کـرده بودنـد و این گواهینامه ها خـود گواهی 
بودنـد بر این که جای اشـتباهی نیامده ایـم و با جوان 
فعال و پرتلاشـی روبرو هستیم. وی از عدم همکاری 
مسئولین استانی گلایه ها کرد و از فرآیند بروکراسی 
دست و پا گیری گفت که انگیزه ها را می کشد و آدم را 
مجبور به تصمیم سخت مهاجرت می کند و هم چنین 

از "پـارک" و اقدامـات حمایتـی آن گفـت و این کـه 
دکتـر هاشـمی و مجموعـه مدیریت پارک به شـدت 
پیگیـر حل مشـکلات دامن گیر شـرکت ها هسـتند. 
دکتـر فعالیت هایش را از سـال1390 شـروع کرده و 
تـا سـال1396 موفق به برگزیدگی در سـه جشـنواره 
ملی و منظقه ای اختراعات و تألیف کتاب مسیر ایده 
تـا اختـراع و چندین مقاله داخلی و بین المللی شـده 
اسـت. از مجمـوع 8 اختـراع، یـک اختـراع در زمینه 
دارویـی و بقیـه در حـوزه تجهیزات پزشـکی اسـت. 
در ادامه، شـما خوانندگان عزیز را به شـرح گزارشـی 
جمع بنـدی شـده کـه در گفت وگویـی یک سـاعته از 
دکتر قهرمانی فر آماده شـده دعوت می کنیم. ولی از 
آن جا که نشـریه پیش رو، نشریه ای تخصصی نیست 
و به جهت خسته نشدن مخاطبان عزیز، از اصطلاحات 
و اطلاعـات تخصصـی در ایـن مصاحبـه گذر کـرده و 
سـعی کرده ایـم تا جایی که امـکان دارد وارد مباحث 

تخصصی نشـویم و اجمالاً بگذریم. 
دکتر قهرمانی فر اندکی از تحقیقات علمی،  اختراعی 

و فعالیت هایتان بگویید؟ 
دارویـی تهیـه کردیـم که بـرای درمان سـینوزیت 
اسـتفاده می شـود. بقیه فعالیت های دارویی دیگری 
هم داشـته ایم از جمله درمان آسـیب های شیمیایی 
قرنیه) پایان نامه( بـوده که آن هم موفقیت آمیز بود. 

8 مـاه زمـان برد، آن هم به خاطر یک سـری مسـائل 
که در حیطه دارو بود، به تولید نرسید از جمله مسئله 
اخـذ مجوز چون تـا حدی سـخت تر از ایده تجهیزات 
پزشـکی بـود و هم زمان با تحصیلـم بود آن مـورد را 
 )R&D(فعلاً کنار گذاشـتم. یعنی قسـمت آر اند دی
دارو یی مان فقط بخش تحقیقاتی است، ولی قسمت 
تجهیزات پزشـکی که بیشـتر اختراعات مـان مربوط 
بـه همـان حیطـه اسـت اولین اش گوشـی پزشـکی 
الکترونیک)الکترو استتوسکوپ هوشمند تشخیصی 
آموزشـی درمانی( اسـت که قابلیت افزایش کیفیت 
صـدای قلـب و ریه و ضبط صدا با کیفیـت بالا،  ضبط 
صدا و هم چنین شنود چند نفره برای شنود هم زمان 
صدای اسـتاد و دانشجو و نیز قابلیت دی سی شوک 
را دارد کـه بـه خاطر مسـائل امنیتـی از نمونه نهایی 
حذف شده اسـت را دارد. دوتا از اختراعات دیگرمان 
در حیطه ی اورژانس پزشـکی هسـت، یکی سیستم 
همـراه الکترودرناژور قفسـه سـینه که بـرای درمان 
نوموتراکس و هموتوراکس اسـتفاده های و یکی هم 
سیسـتم اینجکتور همراه یک طرفه مستقل از جاذبه 
که برای درمان شـوک هموراژیک اسـتفاده می شود. 
هموتراکـس یـک عارضه ای هسـت کـه خـون و هوا 
بین ریه و جدار قفسـه سـینه جمع های و باعث جمع 
شـدن ریـه و از بیـن رفتن بیمـار در سـوانح های ، به 

من 
عاشقانه 

در وطن ماندم.
گفت و گو با دکتر مهدی قهرمانی فر، 

مدیرعامل شرکت الکتروطب آسیا
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این صورت که دسـتگاه به صورت همزمان خون و هوا 
رو ساکشـن می کند و می ریزد در کیسه پایینش که 
هوشمند هست و قابلیت پیج بی سیم پزشک را نیز 
دارد. مورد بعدی در قسمت های خارجی بیمارستانی 
بیشـتر مـورد اسـتفاده قـرار می گیـرد، موقعـی که 
تصادفی یا سـانحه ای رخ داده که با چند بیمار مواجه 
ایم و نمی توانیم سرمان را بالا نگه داریم این سیستم 
به صورت هوشمند تزریق مایع ایزوتونیک را به داخل 
رگ بـا سـرعت معین شـده انجـام می دهـد که این 
عمل با ایجاد فشار مثبت یا منفی روی سرم تغییری 
در خروجـی سیسـتم ایجـاد نمی کند. که هـر 3 تای 
اختراعاتـی که گفتم سـطح 2 و3 جشـنواره را دارند 
و بقیه اختراعات هم شـامل سیسـتم سـنگ شـکن 
کلیه هست که برای سنگ شکنی کلیه درون اندامی 
استفاده می شد، سیستم سنگ شـکن برون اندامی 
موجود هست و در سیستم سنگ شکن درون اندامی 
از لیزر و حالت پنوماتیک استفاده می شد که این نوع 
سـنگ شـکن درون اندامی که ما سـاختیم متفاوت 
و بهتـر از روش هـای قبلی جـواب می دهـد. اختراع 
بعدی کیف ابزار و نمونه های آزمایشـگاهی پزشـکی 
هسـت کـه ایـن کیـف قسـمت سـردکن، گـرم کن، 
UV برای استریل سـازی و جهش نمونه ها و قسـمت 
فروسـرخ برای یک سـری مصـارف در حیطه گیاهی 
و سـلول هایـی که زنـده هسـتند را دارد و دارای یک 
قسـمت برای نگهداری تجهیزاتی برای نمونه برداری 
و هم چنیـن مجهز به حافظه داخلی هسـت. دو مورد 
بعـدی که هریـک در بخـش اورولوژی کاربـرد دارند 
شامل: سیستم تنظیم فشار ایریگیشن در عمل های 
جراحی TUR و TUL و هم چنین یک سیستم برای 
تنظیم آب وارد شده به بدن در عمل های مذکور است. 
آسان ترین اختراع و اولین تجربه تولید من سیستم 
افزایـش بـازده اسـپری های استنشـاقی )شـفادم( 
بـود. تـا الان مرحلـه ایده تا اختـراع و اختراع تا تولید 
را سـپری کـرده ایم. مرحلـه ایده تا اختـراع که برای 
خیلی هـا مرحله بزرگی محسـوب های کـه اصطلاحاً 
بـه آن میگوینـد درۀ مـرگ ولی از اختـراع به بعدش 
می گوینـد اقیانـوس داروینی یعنی هر موجـودی در 
این اقیانوس پیدا  می شـود. مرحله اختراع به بعد که 
شـامل تولید و فروش می شـود سـخت و نفس گیر 
هسـت، واقعـاً ایـن یک سـال و انـدی که مـن درگیر 
تولیـد بودم می توانسـتم 20 تـا از آن چیزهایی را که 
سـاخته ام ولی ثبت نکرده ام را ثبت کنم و بسـازم و 
دوباره فکر کنم و ایرادات را بگیرم. ولی به این نتیجه 

رسـیدم کـه نهایتاً یکـی از این اختراعـات را به تولید 
انبوه برسانیم و سپس سراغ بقیه اختراعات که نمونه 
اولیه شـان)نمونه های اختراعات دکتر قهرمانی فر در 
قفسه اتاق ایشان واقع در پارک علم و فناوری استان 
موجود هسـت( هم موجود و پیش روی شـما هست 
برویـم. کمـا این کـه شـاید بقیـه ایده هایی کـه دارم 

فرصت بشـه و از ایده به اختـراع تبدیل کنم. 
در بخـش اختـراع تـا تولید خیلی مشـکلات سـر 
راه مـا هسـت، متأسـفانه واردات اجناس بی کیفیت 
بـه تجاری سـازی و فروش محصـولات لطمه می زند؛ 
محصولی کـه به عنوان یک مختـرع و تولیدگر ایرانی 
نمونه هـای  از  بالاتـر  تولیـدش  هزینـه  می سـازم 
بی کیفیت وارداتی هسـت و جـا انداختن محصول با 
کیفیت تر و با کارایی بیشتر در ازای قیمت بیشتر کار 

را بـرای ما سـخت کرده اسـت. 
از کجا احساس و علاقه به اختراع پیدا کردید؟ 

فعالیـت مـن از دوران دبیرسـتان بیشـتر شـد به 
طوری کـه در سـال سـوم دبیرسـتان یـک سیسـتم 
امنیتـی10 منظـوره طراحی کـردم و سـاختم و برای 

جشـنواره خوارزمی فرسـتادم. 
 علاقه خیلی شدید به طراحی و الکترونیک داشتم، 
شـاید پزشک نمی شـدم مثلاً طراح می شدم، چیزی 
که خودم در خودم آن اسـتعداد را دیدم طراحی بود. 
مکانیـک و الکترونیـک را من جدا از پزشـکی خودم 
به شـکل تجربی مطالعه می کـردم و دلیل اختراعاتم 
هـم آن ها بودنـد بالاخره وقتی یک مشـکلی در علم 
پزشـکی می دیـدم و چـون می دانسـتم در مکانیک 
یک قطعه ای هسـت که می تواند این را برای من حل 
کند و مسـائل الکترونیکش را هم می دانستم که چه 
موادی را به این وصل کنم که این قطعه ی مکانیکی 
را بتوانـد کنترل کند این باعث خلق آن دسـتگاه ها و 
محصولات می شـد. اطلاعات بین رشـته ای به ایده و 
تولیـد محصولات خیلی کمکم کـرد. در حقیقت آدم 

تک بعدی نبودم. 
یـک خاطره یادم اومد که بد نیسـت بگویم که چه 
چیزی باعث شد من جدی تر به فکر تولید اختراعاتم 
باشـم، سـال 1394 که چند اختراع از من ثبت شـده 
بـود دکتر سـتاری، معاون علمـی و فناوری ریاسـت 
جمهـوری به من گفت شـرکت داری گفتـم نه، گفت 
بـا شـرکت های دیگر قرارداد بسـتی گفتـم نه، گفت 
به جـای این همه اختـراع یک کار انجام مـی دادی به 
آخـر می رسـاندی این خیلی بـه من برخـورد؛ همان 
سـال من ثبت شـرکت کردم، سـال 96 دانش بنیان 

شد ولی باز می گویم تا کنون از تسهیلات دولتی برای 
تولید استفاده نکردم چون خیلی خیلی اذیتم کردند 
حتی برای ثبت برند شرکت من در این استان در یک 
جلسـه ای با جناب آقای کیانی رئیس اتاق بازرگانی، 
ایشـان به خاطر نداشتن کارت پایان خدمت با این که 
قـول همکاری دادند به مـن کارت بازرگانی ندادند به 
خاطر آن، این برند هنوز ثبت نشده، بنده اقدام به ثبت 
برنـد برون کلمات لاتین کردن تا کارت بازرگانی نیاز 
نداشته باشـد. در تولید، فروش، دریافت تسهیلات و 
صادرات و برند با مشکلات زیادی باید دست و پنجه 
نرم کنم. فکر کنم هنوز اولویت تولید و اهمیت دادن 
به شـرکت ها و ایده های فناورانه نـزد اصحاب قدرت 
و سیاسـت در این استان درک نشده که با بی خیالی 
بـه جـای پـر و بـال دادن بـه ایده هـا و فراهـم کردن 
شـرایط دست به عصا و بخشنامه ای حرکت می کنند 
و حاضر به حل مشکلات بخشنامه ای که دست و پای 
ایده سازان و فناوران را گرفته نیستند. در حقیقت این 
اسـتان به مدیران شـجاع، آینده نگر و ریسـک پذیر 
بیشتر احتیاج دارد. به جز دکتر هاشمی و تیم همراه 
ایشـان و چند مورد دیگر در دانشگاه علوم پزشکی و 
بنیاد ملی نخبـگان و چندی از ادارات در این اسـتان 
کسـی برای اختـراع، تولیـد و ایده های فناوانـه "تره 
هم خورد نمی کند". در پارک اسـتان یک مکان به ما 
دادند و فعلاً این جا مسـتقر هسـتیم، اگه کمک کنند 
تصمیم دارم خط مونتاژم را همین جا راه بیاندازم ولی 
برای خط تولید به مکان بزرگتر و دستگاه های بزرگتر 
و تخصصـی تری نیـاز داریم مثل دسـتگاه تزریق که 
نـه امکان مالی اش رو داریم و نه بقیه شـرکت ها این 
امکان را دارند. در شهرک های صنعتی دستگاه تزریق 
هسـت ولی امید نـدارم که اجازه بدهند ما اسـتفاده 
کنیـم؛ پس مـن مجبور می شـوم تزریق پلاسـتیک 
را تهـران انجام بدهم و سـپس دوبـاره انتقال بدهند 
یاسـوج که همین انتقال باعـث افزایش هزینه تولید 
و محصول  می شـود. تـا الان نزدیک بـه یک میلیارد 
و دویسـت تومان برای 15دسـته قالب هزینه کردم. 
برون سـپاری ها باعث این مشـکلات می شود که اگر 
امکانات و تجهیزات خوبی در پارک و اسـتان فراهم 
می شـد که همه شرکت ها استفاده می کردند و برون 
سـپاری ها به حداقل می رسـید، هم هزینه تمام شده 
محصـول کمتر می شـد و هم پروسـه تولیـد کوتاه تر 
می شد و بازگشت سرمایه زودتر اتفاق می افتاد و هم 
اشکالاتی که گفتم هم چون بسته شدن اشتباه قالب و 
مشکلاتی از این دست که باعث ضرر و زیان به تولید 
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کننده می شـد، به وجود نمی آمد. 
چـه انتظـاری از پـارک علم و فناوری و مسـئولین 

دارید؟ 
اولیـن انتظـار مـن خریـداری و یـا کمـک جهـت 
خریداری دسـتگاه تزریق نه فقط برای من که خیلی 
از شـرکت ها بـرای تولید محصولات شـان احتیاج به 
دسـتگاه تزریـق دارند تا برون سـپاری ها بـه حداقل 
برسـد. دومین موردی که من انتظـار دارم در اختیار 
قرار دادن مکانی جهت خط مونتاژ و خط تولید، البته 
با توجه به نوپا بودن پارک برآورده شدن این توقع به 
زمان بیشـتری نیاز دارد. مورد سـوم همین پیگیری 
موارد اداری و دسـت و پا گیر بخشـنامه ای شرکت ها 
می باشد که در مورد خودم مشکلاتی که در خصوص 
کارت بازرگانی پیش آمد که جهت ثبت برند ضروری 
می باشـد؛ ولی همیـن عـدم کارت بازرگانی پروسـه 
تجاری سـازی محصولات تولیدی مان را با خطر رو به 

رو کرده اسـت. 
در خصوص مسـئولین هـم اول این کـه قول الکی 
ندهنـد، مثـلاً همیـن سـامانه کارا کـه مـا رو حوالـه 
می کننـد برو سـامانه کارا ثبـت نام کـن، بعد همین 
سامانه می بینی ماه هاسـت که بسته هست. میروی 
صنـدوق نـوآوری و کارآفرینـی می گویند مـا فقط 100 
میلیـون می توانیـم بدهیـم، بیشـتر می خواهید باید 
سـامانه کارا ثبت نام کنید، سـامانه ای که ماه هاسـت 
بسـته اسـت. اگر قولی می دهنـد واقعاً انجـام دهند، 
نمی دانم سـال رونق تولید و سـال جهش تولید دیگه 
معناش چیسـت؟ واقعاً همت کنند و کار کنند، وعده 
سر خرمن ندهند. دوم این که مقدار تسهیلات و زمان 
بازپرداخت تسـهیلات منطقی تر شـود، پروسه تولید 
زمان بر هسـت؛ تا می خواهی محصـول را تولید کنی 
باید به فکر بازپرداخت وام باشـی. مقدار تسـهیلاتی 
هـم کـه می دهنـد کـه آن هـم با کلـی کاغذ بـازی و 
بروکراسی، نه با تورم هماهنگ است و نه با افزایش 
چندیـن برابـری قیمـت دلار، نتیجـه این هایـی کـه 
خیلی شـرکت ها وسـط کار بی خیال ماجرا شوند و یا 
خیلی ها که می خواهند در ایران شـرکت دانش بنیان 
تأسیس کنند بی خیال می شـوند و ترجیح می دهند 
اگه سـرمایه ای دستشـون هسـت به خارج از کشـور 
منتقـل کنند. من آپارتمانم را فروختم گذاشـتم توی 
تولید، چون دیوانه کارآفرینی و تولیدم ولی نتیجه اش 
این شـده کـه کار من گیر یک کارت بازرگانی شـده؛ 
خنـده دار نیسـت؟ به جـای این که ذهـن و وقت من 
آزاد باشـد تا بتوانم روی ایده ها کار کنم، اصلاح کنم، 
درگیر حاشیه ها شـده ام. مسئولین واقعاً همت کنند 

و ایـن حاشـیه ها را جلوی پـای ما بردارنـد تا بتوانیم 
به شـعار "رونق تولید" و "جهـش تولید" جامه عمل 

بپوشانیم. 
یعنی هیچ کس به شما کمک نکرد؟ 

نـه این طور نیسـت، پارک علـم و فناوری اسـتان، 
جناب دکتر هاشـمی، دانشـگاه علوم پزشکی و حتی 
سـازمان علمی پژوهشی بسـیج با من همکاری های 
خوبی داشـتند که جـا دارد از همه این مراکز تشـکر 
کنم. فعلا در پارک مستقریم و یک دفتر در دانشگاه 
علـوم پزشـکی بـرای جـذب ایده هـای دانشـجویان 

داریم.  پزشکی 
به نظر شما حال پارک استان خوب است؟ 

به نظرم حال پارک خوب اسـت، سـرعت پیشرفت 
پـارک خـوب اسـت. شـما در نظر بگیرید سـه سـال 
پیش 2 شـرکت دانش بنیان داشتیم که سال 98 به 
4 تا شـرکت دانش بنیان در استان رسیدیم. با توجه 
بـه نوپـا بودن پارک سـرعت پیشـرفت پـارک خوبه. 
همه مسـئولین پارک هم و غم شـان را گذاشتند تا به 
رشـد پارک کمک کننـد، به عنوان مثـال دکتر طیبی 
معاون پارک این قدر درگیر کارهای پارک شـدند که 
5 تا از اختراع خودشـان را هنوز نتوانسـتند پیگیری 
کنند. خوشبختانه مسئولین پارک همه اهل تلاش و 
پیگیری هستند ولی مسئولین استانی هم باید بیشتر 
و قدرتمندتـر به صحنه بیایند و با اهتمـام جدی تری 
منابـع مالی و تسـهیلاتی شـرکت ها را آمـاده کنند و 
مشـکلات بخشـنامه ای و کاغـذ بازی هـا را به حداقل 
کاهـش بدهنـد. به عنوان مثـال تسـهیلات 6 ماهه و 
یک سـاله برای تولیـد به دلیل پروسـه طولانی نهایی 
شـدن محصول، جـواب نمی دهد. یا مبلغ تسـهیلات 
بایـد با توجه به تـورم و افزایش چندیـن برابری دلار 
افزایـش یابـد نه این که همان مبلغ تسـهیلات سـال 
96 برای سـال 98 و 99 هم اعمال شود. باید تناسبی 

برقرار شـود تا جهش تولیـد اتفاق بیافتد. 
 به نظر شـما چـه اتفاق خوبـی برای پـارک افتاده 

است؟ 
خوشبختانه کارهای استعلام از این به بعد در حیطه 
پـارک علـم و فناوری هسـت. پـارک علـم و فناوری 
تنهـا جایی اسـت کـه از ایده تا اختـراع حمایت کامل 
انجام می دهد. بنیاد نخبگان، دانشگاه علوم پزشکی، 

دانشگاه مهندسـی ارگان های کمکی هستند. 
در پایان اگه صحبتی دارید بفرمایید؟ 

درد مـا زیاد اسـت ولـی نا امید هم نیسـتیم. من 
چـون دیوانـه و عاشـق کارآفرینـی و تولیـد هسـتم، 
این همه سختی را تحمل کردم. خیلی از کارآفرین ها 

و ایده پـردازان این قـدر منتظـر نمی مانند تا شـرایط 
محیـای تولید محصول ایده فناورانه شـان شـود؛ من 
به عنوان دانشـجوی نفر اول کلاس می توانستم بروم 
تخصصـم را ادامـه بدهـم، راحـت پـول در بیـاورم و 
راحـت زندگی کنم، همه ی این ناملایمتی ها را تحمل 
کنـی، بعد برای یـک کارت بازرگانی، کار لنگ شـود، 
معلوم اسـت که دلسـوزی نیسـت وگرنه امثال آقای 
کیانـی، اتـاق بازرگانی، نباید به خاطر یک بخشـنامه، 
جلوی پیشـرفت من و امثال مـن را بگیرد اگر دلش 
بـرای تولیـد وطن می تپید باید خـودش راه می افتاد 
و مشـکلات اداری را حـل می کـرد تـا تولید ملی یک 
قـدم جلوتر می رفت تا جوان ها امیدوارتر می شـدند. 
درد من "اولویت"هاسـت، درد من "شجاعت"اسـت 
کـه بیـن مسـئولین رخـت بسـته، درد مـن "تنـگ 
نظری"اسـت که مسـئولین ما رو مبتلا کرده اسـت. 
تـو خـود از "کارت بازرگانی"جهت ثبـت برند، بخوان 

حدیـث مفصـل از این مجمل. 
عاقلانـه این بود که مـن، نفر اول کلاس، سـال95 
در ایـران نمی مانـدم، همـه چیـز رو از دسـت دادم 
اعـم از سـهمیه ورود بـه تخصـص، کلـی پـول و... تا 
ایـن اختراعـات را انجـام بدهـم، تـا به کشـور خودم 
خدمت کرده باشـم ولی متأسفانه بعضی جاها افراد 
بـدون صلاحیت برای امثـال من تصمیم می گیرند که 
نه صلاحیت علمی دارند و نه صلاحیت عقلی. کارشـان 
چـوب لای چرخ گذاشـتن، لنگ کـردن کارها و تنگ 
نظری هـای بی حد و حصر اسـت. ولی من عاشـقانه 
در وطـن مانـدم، برای اعتـلای وطنم قد برافراشـتم 
و از هیـچ پـول و وقتـی مضایقـه نکـردم تـا تولیدی 
بـر تولیدات کشـور بیافزایـم، حال جـواب امثال من 
"سـلام" و "علیک"هست نه ناملایمتی و نامهربانی. 
امـا بـا تمـام ایـن ناملایمتی ها نیز بـاز امیـدوارم که 
فرهنـگ پارکی، فرهنگ کارآفرینی، فرهنگ فناوری 
و فرهنگ تولید در باور تک به تک مردم و مسئولین 
رشد کند و اعتلا یابد تا هم چرخ این مملکت پرزورتر 
از همیشه بچرخد و هم کارآفرینان ما با توان بیشتری 
با تولیـدات فناورانه خود در جهان حرفی برای گفتن 

باشند.  داشته 
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 بـا ورود بـه شـهرک صنعتی شـماره3 و 
ورود بـه شرکت"گسـترش کاربـرد فنـاوری" 
)آریونـت( کـه در تولیـد فنـاوری و محصولات 
سـخت افزارهای برق، الکترونیـک، مخابرات، 
لیـزر و فوتونیک، تجهیـزات ارتباطی و هوافضا 
پیش قـدم شـده، در می یابیـم کـه کارکنـان 
شـرکت بـرای عبـور از تحریم هـا کفش هـای 
آهنـی پوشـیده اند و کمـر بـه خدمـت راسـت 
گردانیده انـد. در ادامـه بـا شـرکتی از جنـس 
فناوری آشـنا می شـویم که بـه خدمت اقتصاد 
و اشـتغال کشـور قـدم بـه میـدان نهـاده تا با 
خودکفایی بتوانیم از پیچ تحریم ها به سلامتی 
گـذر کنیـم و هم چنیـن بـا تعـدادی از جوانان 
خوش فکر و فعال استان کهگیلویه و بویراحمد 
در شـهر یاسـوج مرکز استان آشنا شدیم که با 
فعالیـت و انگیـزه مضاعف و شـبانه روزی "ما 
می توانیـم" را صـرف می کننـد. برای آشـنایی 
بیشـتر خوانندگان به سـراغ دو نفـر از مدیران 
بخش هـای طراحـی و مونتاژ)مهنـدس مهدی 

رضایـی( وIT)مهنـدس یعقـوب کرمی مقدم( 
رفتیـم تا با گـزارش مختصری کـه از فعالیت 
ایـن شـرکت بدسـت می آوریـم بـه جوانـان 
مسـتعد اسـتان این پیـام را مخابـره کنیم که 
به جـای تکاپـو بـرای پشـت میـز نشسـتن و 
کارهـای اداری، آسـتین همـت را بـالا بزنید و 
بـا کار و فعالیـت و اشـتغالزایی، گامی هرچند 
کوچـک در راه "خودکفایـی" میهـن عزیزمان 

ایـران اسـلامی برداریم. 
شـرکت "گسـترش کاربرد فنـاوری" با نام 
بـه مدیرعاملـی "سـجاد  تجـاری "آریونـت" 
مومنی تبـار" در زمینه های "سـخت افزارهای 
بـرق و الکترونیک، لیـزر و فتونیک، تجهیزات 
هوافضـا"  و  اویونیـک  مخابراتـی،  ارتباطـی، 
فعالیت دارد و محصولاتی از قبیل "مبدل اترنت 
 fxo” ،"به فیبرنوری"، "مبدل سـریال به اترنت
and fxs“، transponder”" تولیـد کرده که 
واقع درشهرک صنعتی شماره 3، ضلع جنوبی، 
میـدان صنعت قـرار دارد. سـابقه فعالیت این 

شـرکت به سـال94برمی گردد که از سـال 96 
تا 98 در این شـهرک مسـتقر شـده و دفتری 
نیـز در پـارک علم و فناوری اسـتان در اختیار 
دارد. در ایـن گـزارش جناب مهندس سـجاد 
مومنی تبـار بـه جـای این کـه خود پاسـخگوی 
ما باشـند صـلاح دیدند با حضور در شـرکت با 
دو تـن از مدیران بخش های مختلف شـرکت 
"آریونـت" وارد گفت وگـو شـویم که ماحصل و 

چکیـده ایـن گفت وگو در زیـر می آید:
خانم مهنـدس گودرزی ، مدیر بخش مونتاژ 
و طراحـی، مهنـاز گـودرزی فـارغ التحصیـل 
الکترونیک که در این شـرکت سرپرست واحد 
طراحی را بر عهده دارد، کارهای محاسـباتی و 

طراحـی را انجـام می دهد. 
 در ابتـدا بـا ورود به بخـش الکترونیک از او 
می پرسـیم، در بخـش الکترونیـک چه اتفاقی 
می افتـد؟ کـه وی این چنین توضیـح می دهد: 
مراحل اولیه کار در این واحد شـروع می شـود 
بـا تصمیم گیـری نهایی جهـت تولیـد محصول 

ما می توانیم

شرکت: گسترش کاربرد فناوری
نام تجاری محصولات: اریونت
مدیر عامل: سجاد مومنی تبار

حوزه فعالیت: تجهیرات مخابراتی
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جدید طرح اولیه در واحد محاسبات و طراحی 
اسـتارت می خورد و سپس کار بین واحد های 
مختلف تقسـیم می گـردد، و آزمایش اولیه در 
محیط مجازی و شبیه سـازی طرح اولیه برای 
چاپ بر روی برد pcb ارسال می گردد مرحله 
بعـد از این که pcb چاپ شـد کارهـای مونتاژ 
انجـام می دهیم. قطعـات را از داخـل و خارج 
کشـور فراهـم می کنیم، بعد شـروع بـه مونتاژ 
بردهـای مختلفـی می کنیم که اکثـراً در حوره 
انتقـال اطلاعـات بر روی فیبر نوری می باشـد. 
ایـن قطعـات، داده هـا را ازطریـق فیبرنـوری 
منتقل می کنند؛ با توجه به نیار امروزی جامعه 
بـه دیتا و تبـادل بیشـتر اطلاعات اسـتفاده از 
این محصـولات جز لاینفک جامعه اسـت. این 
سیستم ها جهت ارتباط بین مراکز مخابراتی- 
مراکـز داده – مراکـز دولتی و شـرکت ها مورد 
اسـتفاده قـرار می گیرنـد. در هـر نقطـه ای که 
نیـاز بـه انتقـال اطلاعات با سـرعت بالا باشـد 
می توانند با اسـتفاده از دسـتگاه های سـاخت 
شـرکت فناوری ارتباطـات آریونت ایـن کار را 

دهند.  انجام 

 شـرکت تاکنون 8 تا 10 مدل دستگاه شامل، 
 -OTDX – cwdn مدیـا کانورتـور- کارتهـای
دستگاه pdh ، کارت Ncp – OTDX و مدارات 
مختلـف تولیـد کرده اسـت. دسـتگاه هایی که 
تولیـد می کنیم عملکرد هـای مختلفـی دارند. 
بـا ایـن حال بیشـتر فعالیـت مـا روی موضوع 
مخابـرات و انتقـال داده متمرکـز اسـت. مـا 
توانسـتیم تجهیزاتی هـم رده از لحاظ کیفیت 
بـا اروپایی هـا و از لحاظ قیمت با چینی ها قابل 

رقابت باشـد تولید کنیم.
از تجهیـزات  اسـتفاده  بـا  اتـاق تسـت  در 
پیشـرفته آزمایشـگاهی سیسـتم های تولیـد 
بـا حداکثـر ظرفیـت 48 سـاعت در حـال کار 
قـرار داده می شـوند در صورتی کـه خطایـی 
داشـته باشـند دوبـاره بـه مرحلـه عیـب یابی 
ارسـال می گردنـد و کنتـرل کیفیـت را پـاس 
نمی کننـد. با توجه به این که ایـن تجهیزات در 
شـاهرگ های ارتباطـی بین مراکـز مخابراتی 
بین اسـتانی قـرار می گیرند کیفیـت و کارایی 
خیلـی مهـم می باشـد یـا در صـورت مشـکل 
ارتبـاط یـک اسـتان قطـع می گـردد. در حال 

حاضر در اسـتان های مختلف حدود 70 درصد 
مراکز مخابراتی تجهیـزات اریونت در حال کار 

می باشـد. 
سـرکار خانم مهندس گودرزی در پاسـخ به 
سـوالی در خصوص تسـت کیفیـت محصولات 
شـرکت قبل از ورود به بازار این چنین توضیح 
می دهد: قطعات خریداری شده از بیرون، مثل 
خـازن، مقاومـت وغیـره پس از مونتاژ، تسـت 
می شـوند. محصولاتی که تولید می کنیم حتماً 
باید کیفیت و گارانتی داشـته باشـند چون کار 
حساسـی اسـت و اگر قطعه ای مشـکل داشته 
باشـد کل سیستم مخابرات را به هم می ریزد؛ 
باید محصولات تولیدی کیفیت و کارایی خوبی 
داشـته باشـند که بتوانیم در بازار حرفی برای 
گفتن داشته باشیم که خدا رو شکر در شرکت 
مـا، هـم محصـولات گارانتـی دارنـد و هـم از 

کیفیت و کارایی خوبـی برخوردارند. 
 وی دربـاره توقـع و پیشـنهاد بـه مسـئولان 
هـم گفت، امیدوارم مسـئولین حمایت کنند تا 
شـرکت گسـترش پیدا کرده و عـلاوه بر ایجاد 
اشـتغال بیشتر برای جوانان، در افزایش تولید 
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ملـی هم سـهم و نقشـی داشـته باشـد. واقعاً 
حمایـت کنند و بحـث فقط حرف زدن نباشـد، 
عمـل کنند تا برای کشـور واقعاًمفید باشـیم. 

 ITدر ادامه سـراغ مهندس کرمـی پور مدیر
رفتیـم کـه بخش هـای دیگـر شـرکت را به ما 
معرفی کند. وی مسـئول بررسـی شبکه تست 
قطعات و تست دستگاه هایی هست که در خط 
تولیـد قرار می گیرند.  مهندس کرمی مقدم در 
پاسـخ به وظایف و تعداد واحدهای مستقر در 
شـرکت می گوید: در قسـمت الکترونیک ابتدا 
قسـمت مونتاژ، بعد قسـمت طراحی ، سـپس 
قسـمت فیوژن قرار دارد. سرپرسـت قسـمت 
فیـوژن آقای رضایی اسـت ایـن بخش وظیفه 
اتصـال فیبر هـای نـوری بـه هـم را دارد. هـر 
دستگاه پس از طراحی ، جمع بندی و مونتاژ و 
قرار گرفتن در باکس برای اتاق تسـت ارسال 
می شـود.وظیفه ما در اتاق تست این است که 
تمامـی قطعات را در سـه مرحله تسـت کنیم. 
در تسـت اولیـه خطایابـی انجام هـای ، تسـت 
دوم مربـوط به زمانی اسـت که محصول درون 
باکـس قـرار گرفته و بـه صورت سـربازانجام  

می شود. 
در تسـت سـوم یا یکی مانده به مرحله نهایی 
وقتـی باکس بسـته و آماده شـد مورد تسـت 
قـرار می گیـرد، اگر مشـکلی نداشـت بـه انبار 
ارسـال  مـی شـود و در غیـر ایـن صـورت بـه 
قسـمت الکترونیک و قسـمت مونتاژ برگرداند 

 . همیشه
 ،ITواحدها شـامل: اتاق فیوژن هسـت، اتاق
اتاق تسـت، اتاق مونتاژ، طراحی و مداره )تمام 
محصولات تولیـدی از صفر تا صدش همکاران 
خودمـون اول طراحـی می کننـد، بعـد چـاپ 
قطعات و وسـایلی که چاپ و آماده می شـوند ، 
همکاران مونتاژ می کنند، بعد اتاق تست نهایی، 
بعـد انبار، بعد تسـت، بعد ارسـال( بخش امور 

مالـی، مدیریـت داخلی و مدیریـت بازرگانی و 
مدیرعامل.  اتاق 

خـام زمانی در خصـوص بازرگانی و فروش 
محصولات هم گفت: این محصولات در سـایت 
تبلیغـات  اینترنتـی،  فروشـگاه های  آریونـت، 
بازاریابـی  هم چنیـن  اینترنتـی،  سـایت های 
می رسـند.   فـروش  بـه  حضـوری  ویزیـت  و 
کاتالوگ های محصولات نیز در سـایت آریونت 
بارگـذاری شـده اسـت.  وی درادامـه گفت وگو 
از عـدم حمایت محصولات تولید داخل توسـط 
مسئولین و مدیران انتقاد کرد و درباره کیفیت 
خدمات دهی شرکت این چنین گفت: کهگیلویه 
و بویراحمـد اسـتانی محـروم اسـت و اکثـر 
مسـؤلین به تولیـدات اسـتان اعتماد نمی کنند 
همیـن تولیـدات را از خـارج از اسـتان تهیـه 
می کننـد ولی از محصولات ما که حتی گارانتی 
هـم دارد و ارتقاء هم داده می شـود اسـتفاده 
نمی کننـد.  به جـای این که حمایت کنند، خاک 
می ریزنـد روی تیـم کـه از پیشـرفت شـرکت 
جلوگیـری کنند. مثلااًگر مشـکل مالی داشـته 
باشـیم و درخواست وام دهیم، مسیری پرپیچ 
و خـم را جلـوی پـای تولید کننـده می گذارند و 

وقتی شـرکت به مشـکلی بر می خورد به جای 
این کـه بـا ما همـکاری کنند دوبـاره می گویند، 
نـه، ایـن محصول بـه درد ما نمی خـورد، گاهی 
می گوینـد چون محصول ایرانی اسـت، کیفیت 
نـدارد، در حالی که بعضاً محصولاتـی در ایران 
تولیـد می کنیم که با کل دنیـا برابری می کند. 
 برنامه ما این اسـت که به امید خدا تاسـال 
1404 برنـد آریونـت درکل دنیا معروف شـود؛ 

البته اگر مسـئولان اجازه بدهند. 
زمانـی بـا انتقـاد از دسـتگاه های اجرایـی 
چـون صنعـت و معـدن و تجارت، فرمانـداری، 
اسـتانداری، سیسـتم های بانکـی، مخصوصاً از 
سیسـتم های بانکی و اعتباری درخواست کرد 
در رونق تولید بیشـتر همکاری داشـته باشـند 
و بـه جـای این همـه دسـت اندازی، با تسـهیل 
شرایط و رفتار، مساعدت بیشتری با دارندگان 
مشـاغل و تولیدی هـا داشـته باشـند. مشـکل 
اصلـی عـدم بـه موقـع پرداخـت سـازمان ها 
می باشـد گاهـاً بعضـی از سـازمان ها قریب به 
یک سـال هزینه ها را پرداخت نمی کنند که این 
باعث مشـکلاتی در سرمایه در گردش شرکت  
می شـود. وی در پایـان گفـت: مـا نزدیـک بـه 
20 نفرهسـتیم کـه در شـرکت "آریونـت" کار 
می کنیـم وخدا را شـکر خیلی کیفیـت کارمان 
خـوب اسـت و الان شـرکت مخابـرات ایـران، 
شـرکت گاز، سـازمان اداره زندان هـا و اداره 
بـرق از محصـولات مـا اسـتفاده می کننـد و 
دسـتگاه های تولیـدی مـا در ایـن شـرکت ها، 
ادارات و سـازمان ها زیربـار هسـتند، و همین 
نشـان می دهد کـه تیم "آریونـت" در حال کار 
و تلاش اسـت، تنها خواهشـی که از مسـئولین 
داریـم ایـن اسـت که با مـا همکاری کننـد و " 
بـا ما جنـگ نکننـد" زیرا مـا به حمایـت آن ها 

احتیـاج داریم. 

می کنیــم  تولیــد  کــه  دســتگاه هایی 
ــن  ــا ای ــد. ب ــی دارن ــای مختلف عملکرد ه
ــوع  ــا روی موض ــت م ــتر فعالی ــال بیش ح
ــت.  ــز اس ــال داده متمرک ــرات و انتق مخاب
مــا توانســتیم تجهیزاتــی هــم رده از لحــاظ 
ــت  ــاظ قیم ــا و از لح ــا اروپایی ه ــت ب کیفی
ــد  ــد تولی ــت باش ــل رقاب ــا قاب ــا چینی ه ب
کنیــم در اتــاق تســت بــا اســتفاده از تجهیزات 
ــد  ــتم های تولی ــگاهی سیس ــرفته آزمایش پیش
ــال  ــاعت در ح ــت 48 س ــر ظرفی ــا حداکث ب
ــه  ــی ک ــوند در صورت ــرار داده می ش کار ق
خطایــی داشــته باشــند دوبــاره بــه مرحلــه 
ــرل  ــد و کنت ــال می گردن ــی ارس ــب یاب عی

ــد. ــاس نمی گنن ــت را پ کیفی
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تجلیل سپاه فتح استان
 از اقدامات مقابله ای پارک علم و فناوری با ویروس کرونا

 در آیینی که با حضور فرمانده سپاه فتح کهگیلویه و بویراحمد، فرمانده تیپ مستقل 
48 فتح، معاونان سیاسـی و امنیتی و عمرانی اسـتاندار کهگیلویه و بویراحمد برگزار 
شـد از اقدامات شـرکت ها و افرادی که در مبارزه با شـیوع ویروس کرونا مشـارکت و 

تاثیر داشتند، تجلیل کرد. 

دوره های ویژه آشنایی با فضای کسب و کار در یاسوج برگزار می شود

معاون پارک علم و فناوری کهگیلویه و بویراحمد از برگزاری دوره های آموزشی ارتقای 
توانمندی های کار آفرینانه دانشجویان و آشنایی با فضای کسب و کار با همکاری پارک 
علم و فناوری دانشـگاه صنعتی شـریف خبر داد. دکترعلی طیبی با اشـاره به برگزاری 
این دوره آموزشـی در بهمن ماه سـال جاری گفت : در این دوره آموزشـی 50 سـاعته، 
مباحثی هم چون ایجاد انگیزه برای کار آفرینی، مدل کسب و کار، نوشتن طرح کسب 

و کار، روش های بازاریابی و اصول و فنون مذاکره به شـرکت کنندگان ارایه  می شـود.

آیت الله ملک حسینی: نمایشگاه حلقه وصل بخش های اقتصادی است

ایـن نمایشـگاه زمینـه عقـد بیـش از 50 میلیـارد ریـال تفاهم نامه و قـرارداد را بـرای بخش 
خصوصـی ایجـاد کـرد و همین موفقیـت و فرصتی که به بخش خصوصی داده شـد بـه یکی از 
نقاط قوت این نمایشگاه تبدیل شد، آن چنان که نماینده مردم کهگیلویه و بویراحمد در مجلس 
خبـرگان رهبـری در دیداری که با اعضای پارک علم و فناوری اسـتان داشـت به آن اشـاره کرد 
و گفـت: جذابیت نمایشـگاه هفته پژوهـش در این بود که پارک علم و فنـاوری به عنوان متولی 
برگـزاری، فرصـت را در اختیار بخـش خصوصی قرار داده بود که خود را نشـان دهد واین جای 
تقدیر دارد. آیت الله سید شرف الدین ملک حسینی که در هر دو سال از نمایشگاه بازدید کرده 
بود با بیان این که از نمایشـگاه لذت بردم تأکید کرد که نمایشـگاه ها می توانند حلقه وصل بین 
فضاهای مختلف اقتصادی باشند. آیت الله ملک حسینی در دیدار با اعضای پارک علم و فناوری 
کهگیلویه و بویراحمد تاکید کرد: برای رشد پارک نباید تنها متکی به تجربه های ایران بود و باید 

از تجربه های همه دنیا اسـتفاده شود. 
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پارک علم و فناوری و بنیاد برکت 
به دنبال ایجاد زمینه های همکاری مشترک

پارک علم و فناوری و بنیاد برکت در حال گفت وگو برای ایجاد زمینه های همکاری مشترک 
در اسـتان کهگیلویه و بویراحمد هسـتند. به گزارش روابط عمومی پارک علم و فناوری، بنیاد 
برکـت در چنـد سـال اخیر با پارک های علم و فناوری کشـور همکاری هایی داشـته اسـت اما 
در سـالیان گذشـته حضـور این بنیـاد در کهگیلویـه و بویراحمد معطوف بـه محرومیت زدایی 
بوده اسـت. پس از نمایش توانمندی های شـرکت های فناور اسـتان در نمایشگاه های مختلف 
ملـی و اسـتانی، بنیاد برکـت آمادگی خود را برای همکاری با پـارک علم و فناوری کهگیلویه و 
بویراحمد به منظور حمایت از فناوران اسـتان اعلام کرده اسـت. بنیاد برکت در حال حاضر بر 
روی پایلوت محرومیت زدایی شهرستان لنده با استان کهگیلویه و بویراحمد همکاری می کند 
و در سـال های گذشـته نیز این بنیاد مدارسـی برای استان ساخته اسـت اما از چند ماه پیش 
گفت وگو هـای پارک علـم و فناوری و بنیاد برکت برای حضور در بخش فنـاوری و رویدادهای 

فناورانه آغاز شـده اسـت و در آینده نزدیک خبرهای خوبی در این زمینه اعلام خواهد شـد. 

نخستین رویداد شتاب کهگیلویه و بویراحمد برگزار شد

 معاون پارک علم و فناوری کهگیلویه و بویراحمد از برگزاری نخسـتین رویداد ملی 
شناسـایی و توانمند سـازی ایده های برگزیده)شـتاب( محیط زیسـت ، انرژی های نو و 

تجدید پذیر در شهر گچسـاران خبر داد. 
این ششـمین رویداد فناورانه ای اسـت که پارک علم و فناوری کهگیلویه و بویراحمد 

با همکاری دانشـگاه ها و مراکز علمی اسـتان برگزار کرده است. 
در حـال حاضر 31 شـرکت فناور در اسـتان شناسـایی و تحت حمایت پـارک علم و 

فناوری قرار گرفته اسـت. 
پـارک علـم و فناوری اسـتان کهگیلویه و بویراحمد در یکی دو سـالی کـه به صورت 
رسـمی فعالیت خود را آغاز کرده توانسـته با برگزاری رویدادهای ایده شو، استارت آپ 
ویکنـد و شـتاب، هم در فرهنگ سـازی ایـن رویدادهـا فناورانه در جامعـه گام مهمی 

بـردارد و از سـویی صاحبـان ایده نیز بـرای معرفی خود را ترغیب و تشـویق کند. 
هم چنین پارک علم و فناوری در دو سال گذشته شرکت های مستقر را برای حضور 
در نمایشگاه های ملی و بین المللی حمایت کرده است و نتیجه این حمایت ها نیز عقد 
بیش از 70 میلیارد ریال قرارداد ساخت و تولید در نمایشگاه ها و بیش از 40 میلیارد 

ریال در خارج از فضای نمایشگاهی است. 
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فصل شکوفه های فناوری در کهگیلویه و بویراحمد

و  کهگیلویـه  فنـاور  شـرکت های 
هفتـه  نمایشـگاه  دو  در  بویراحمـد 
 70 از  بیـش  بـازار  فـن  و  پژوهـش 
میلیـارد ریال و در شـش ماه اول سـال 
40 میلیـارد ریال قرار داد تولید بسـتند 
و این برای اسـتانی که همواره راه برون 
رفت از مشـکلاتش را در خام فروشـی 
می دانسـت  بـزرگ  صنایـع  ایجـاد  و 
اتفـاق مهمـی اسـت و باید ایـن پاییز را 
فصـل شـکوفه دادن فناوری در اسـتان 
کهگیلویه و بویراحمد نامید. پنج شرکت 

آریونت، صنعتگران زاگرس، پیشتازان، 
رایان و هونام سـی سـخت از کهگیلویه 
ایـن  در  توانسـتند  نیـز  بویراحمـد  و 
نمایشـگاه با معرفی محصولات خود به 
بـازار، قراردادهـای قابل توجهی منعقد 
کنند. شـرکت صنعتگـران زاگـرس در 
این نمایشـگاه قرارداد سـاخت دستگاه 
CNC ، دسـتگاه پرس وکیوم، اسـکنر 
سـه بعدی، پرینتـر سـه بعدی، دسـتگاه 
چـاپ هیدروگرافـی، دسـتگاه تزریـق 
اپوکسـی ودستگاه فانتا کروم با شرکت 

فولاد مبارکه، شـرکت صنایع شیرآلات 
اکسـیر و پـارک گلسـتان امضـا کـرده 
ایـن  در  آریونت نیـز  شـرکت  اسـت. 
نمایشـگاه موفـق به بسـتن قـرارداد با 
ثبت اسناد استان کهگیلویه و بویراحمد، 
مترو تهران، فرودگاه پیام وستاد مبارزه 
بـا مـواد مخدر شـد. ایـن شـرکت قرار 
 RH اسـت طراحی و تولید کارت شبکه
، و سـاعت دیجیتال تحت شـبکه مترو 
تهران، دسـتگاه کنترل کننده سیسـتم 
ایمنـی فـرودگاه بیـن المللـی پیـام بر 

بسـتر فیبـر نـوری و سـاخت دسـتگاه 
نشـت یابـی خـط لولـه نفت بر اسـاس 
سنسـور فیبـر نـوری را بـرای شـرکت 
ارتبـاط گسـتران انجـام بدهد. شـرکت 
رایـان نیـز بـا واحـد تعمیرات شـرکت 
ملی نفت، مرکز رشـد کشـاورزی پارک 

کرمانشاه و سرمایه گذارانی از پاکستان، 
 ، سـاخت  بـرای  عـراق  آذربایجـان، 
صـادرات و تولید انبوه پهبـاد دراج وارد 
مرحله عقد قرارداد شـده است. شرکت 
پیشـتازان نیز قراردادی در زمینه تولید 
بازیهای رایانه ای امضا کرد. نمایشگاه ها 

زمینـه تقویت تولید داخل اسـتدر هفته 
و  فنـاور  شـرکت های  نیـز  پژوهـش 
بخـش خصوصی اسـتان توانسـتند در 
نمایشـگاهی که در اسـتان برگزار شـد 
بیـش از 50 میلیارد ریال قراردادمنعقد 

کردند. 
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ایده شوی گیاهان دارویی برگزار شد

پـارک علم و فنـاوری کهگیلویه و بویراحمد 
با مشـارکت دانشـگاه های اسـتان ایده شویی 
برگزار کـرد تـا دانشـجویان و دانش پژوهان 
بـا طـرح ایده هـای نـو در فضایـی صمیمـی 
سـرمایه گذاران را برای ورود به حوزه گیاهان 
دارویـی به عنوان نقطه قوت اسـتان تشـویق 
و ترغیـب کننـد. بـه گـزارش روابـط عمومی 
پـارک علم و فناوری اسـتان، یک سـال پیش 
برگـزاری رویـداد فناورانـه ایده شـو اقدامـی 
فانتـزی بـه نظـر می رسـید، زیـرا خیلی هـا 
نمی دانسـتند چگونـه می تـوان یـک برنامـه 
علمـی و فناورانـه برگزار کرد که هم سـاده و 

باکیفیت و هم مهیج و جذاب و مهمتر از همه 
تاثیرگذار باشـد. 

مسـأله فقط ایده شـو هم نبود. پارک علم و 
فناوری اسـتان به عنوان بانـی این برنامه نیز 
تازه تأسـیس بـود و با این کـه فعالیت پارک 
چندسـالی آغـاز شـده بـود اما چـون پیش از 
آن سـاختمان و مکان مشخصی نداشت پس 
خـود پـارک نیز بـه اندازه ایده شـو ناشـناس 
بـود. اما برگزاری نخسـتین ایده شـو بیش از 
آن چـه کـه پیش بینی می شـد مـورد توجه و 
اقبال دانشگاهیان و صاحبان ایده قرار گرفت 
و همیـن نیز باعث شـد در یک سـال پنج بار 

ایـن برنامـه در نقـاط مختلف اسـتان برگزار 
شـود. هر بار برای آن که جذابیـت این رویداد 
در میـان مخاطبـان حفـظ شـود تفاوت هـای 

چشـم گیری هم داشت. 
پنجمین رویداد فناورانه ایده شـو با موضوع 
گیاهان دارویی و با محورهای کاربرد فناوری 
اطلاعـات در تولیـد بازاریابی و فـروش، رفع 
نیاز و مشکلات صنایع مرتبط، صنعتی سازی 
تولیـدات بومـی، برندسـازی و بسـته بنـدی 
برگزار شـد. با آن که موضوع تخصصی بود اما 
24 ایـده به دبیرخانه آنلاین ایده شـو ارسـال 
شـد کـه پـس از بازبینـی اولیـه 13 گـروه به 

رقابت نهایـی راه یافتند. 
در مرحلـه رقابـت نهایـی نیـز هر شـرکت 
کننـده، ایـده خـود را در سـه دقیقـه بـرای 
مخاطبان تشریح کرد و بعد هم موافقان ایده 
رأی گیری شدند. در نهایت به هر کدام از پنج 
ایده حائز بیش ترین آرا فرصت داده شـد که 
در پنـج دقیقه به سـوالات داوران و حاضران 

دربـاره ایده هـا، بـازار احتمالی آینـده، قیمت 
تمـام شـده و غیـره پاسـخ دهنـد و بـاز هـم 
رأی گیـری انجام شـد که در نهایـت ایده های 
برندسـازی گیاه آنغوزه وحید کریمیان ، شانه 
دارویـی مهرداد بهـزادی، داروی گیاهی برای 
درمان سرطان روده عبدالحسین جهانبخش، 
ماسـک روح افـزای مرجان روزبهـی و ایجاد 

بانک انلایـن اطلاعات تجربی گیاهان دارویی 
فاطمـه ظفـری مقام اول تا پنجم ایـن رویداد 

را کسـب کردند. 
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اقدام قابل تحسین باید به عنوان یک الگو و اقدام ماندگار در نمایشگاه های علمی و پژوهشی مورد توجه قرار گیرد

نمایشـگاه هفته پژوهش و فناوری امسـال 
در اسـتان کهگیلویـه و بویراحمـد بـا حضـور 
حسین کلانتری استاندار و جمعی از مسئولان 
کار آفرینـان  فنـاوران،  اجرایـی،  مدیـران  و 
گوناگـون  بخش هـای  در  سـرمایه گذاران  و 
تولیدی و فناوری، اشتغال و کارآفرینی به کار 

خود پایـان داد. 
مهم ترین نقطه قوت، مثبـت، امیدوارکننده 
و راهبـردی در حـوزه پژوهـش آن  اسـت کـه 
دیگـر نـام بـردن از ایـن واژه بـدون نگاه های 
خلاقانـه، فناورانـه و ایده سـازی های نـو بـی 
معنی اسـت و همین رویکـرد اعتبار و اهمیت 

پژوهـش بـا ظرفیت هـای کم نظیـر آن را در 
نـزد صاحبان ایـده، تفکـر، دانـش و خلاقیت 
دوچنـدان کـرده اسـت. رییـس پـارک علم و 
فنـاوری یاسـوج در ایـن زمینـه تأکیـد کـرد: 
در هفتـه پژوهش امسـال برای نخسـتین بار 
بیـش از 65درصد غرفه های موجود به بخش 
خصوصـی و اسـتارت آپ های نـو در عرصـه 
تولیـد و شـرکت های دانش بنیـان اختصاص 
یافتـه بود که البته این مهم توانسـت کم کاری 
و کـم توجهـی برخـی دسـتگاه های دولتـی 
نسـبت بـه هفته پژوهـش را نیز جبـران کند. 
سـید شـمس الدیـن هاشـمی اظهار داشـت: 

در نمایشـگاه امسـال 26 غرفـه مربـوط بـه 
دانشـگاه ها، موسسـات علمـی، پژوهشـی و 
و 47 غرفـه  تحقیقاتـی در بخـش دولتـی 
نیـز مربـوط به واحدهـای فناور، شـرکت های 
دانش بنیـان و بخش خصوصی بود. وی ادامه 
داد: امسـال هم چنین برای نخسـتین بار کافه 
سـرمایه در نمایشـگاه هفتـه پژوهـش ایجاد 
شـده بود تا خود محل و مرجعـی برای تبادل 
افـکار، تجربیـات و مذاکره هـا درامـر مهـم 
سـرمایه گذاری و هم چنین ایجاد شرایط برای 
معرفـی توانمندی هـا و ظرفیت اسـتارت آپ ها 
و حـوزه شـرکت های دانش بنیان باشـد. دکتر 

سـرمایه  کافـه  در  کـرد:  تصریـح  هاشـمی 
نمایشـگاه هفتـه پژوهـش امسـال چندیـن 
تفاهم نامـه سـرمایه گذاری بیـن شـرکت های 
دانـش بنیان و واحدهای فنـاور با بخش های 
دولتی و سـایر اشـخاص حقیقی و حقوقی به 

امضا رسـید. 
رییـس پارک علـم و فناوری اسـتان تأکید 
کـرد: ارزش ریالی این تفاهم نامه بیش از 70 
میلیارد ریال براورد شده است. دکتر هاشمی 
گفت: قـرارداد سـرمایه گذاری اجرای نیروگاه 
خورشـیدی به ارزش سـرمایه گذاری بیش از 
36 میلیارد ریال توسـط واحد فناور در پارک 
علم و فناوری اسـتان با یکی از سرمایه گذاران 
داخلـی اسـتان بـرای تولیـد انـرژی و بـرق از 
مهمتریـن این تفاهم نامه ها بـود. وی تصریح 
اسـتارت آپ ها  برخـی  جـدی  حضـور  کـرد: 

در بخش هـای مختلـف خدماتـی، تولیـدی و 
دیجیتالـی و هم چنین فروش هـای اینترنتی 
از دیگـر نقـاط امیدوارکننده نمایشـگاه هفته 
پژوهش امسـال در کهگیلویه و بویراحمد بود. 
دکتر کلانتری خطاب به مدیران اظهار داشت: 
بایـد از همه ابزارهای قانونی بـرای حمایت از 
جوانان اسـتفاده کنید و به دنبال بند و تبصره 

دانش بنیـان  از شـرکت های  حمایـت  بـرای 
باشـید. استاندار کهگیلویه و بویراحمد تصریح 
کـرد: امیـد اسـت اختتامیـه نمایشـگاه پایان 
کار نباشـد و بـا کمـک عوامـل اجرایـی نقـاط 
قوت و ضعف آسـیب شناسـی، مستند سـازی 
و احصـاء شـود تـا کمبودها و نقـاط ضعف در 
نمایشـگاه های سـال های بعـد برطرف شـود. 
کلانتری هم چنین خواسـتار حمایت خیران و 
سرمایه گذاران از استارت آپ ها و شرکت های 
دانش بنیـان شـد و ابراز کـرد: این حمایت در 
کنار ساخت مسجد و بیمارستان نقش مهمی 

در زندگـی مـردم ایفا می کند. 
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مرکز رشد گچساران افتتاح شد

روز پنجشـنبه مرکـز رشـد و فنـاوری 
شهرستان گچساران در محل دانشگاه آزاد 
اسـلامی این شهرسـتان با حضور مدیرکل 
دفتر برنامه ریزی امور فناوری وزارت علوم، 
تحقیقـات و فنـاوری و مسـئولان اسـتانی 
بهره برداری شـد. به گـزارش ایرنا، رئیس 
پارک علم و فنـاوری کهگیلویه و بویراحمد 
در آئیـن بهره بـرداری از ایـن مرکز گفت: 
مرکز رشد و فن آوری گچساران در زمینی 
به مساحت 2هزار و 500 متر مربع در محل 
دانشـگاه آزاد، محل مناسبی برای حمایت 
از پژوهشـگران و ایده هـای خـلاق اسـت. 
رئیس کمیسـیون برنامه و بودجه مجلس 

شورای اسلامی نیز با اشاره به بهره برداری 
دیرهنگام از پارک علم و فن آوری کهگیلویه 
و بویراحمد در سـال گذشـته اظهار داشت: 
اطلاع رسـانی بـرای جذب نخبـگان به این 
مرکـز ضرورتـی بـرای تبدیـل ثروت هـای 
مـادی  ثروت هـای  بـه  اسـتان  طبیعـی 
اسـت. غلامرضـا تاجگردون اظهار داشـت: 
راه اندازی مرکز رشـد و فناوری گچسـاران 
گامـی  اسـلامی  آزاد  دانشـگاه  در محـل 
اثرگـذار بـرای پیوند علم و صنعـت خواهد 
بـود. وی گفـت: مقوله هایـی مانند کاهش 
صـادرات نفـت کشـور و ضـرورت کاهش 
اتـکا بـه درآمدهای نفتـی از سـویی و نیاز 

بـه سـرمایه گذاری های کلان در واحدهای 
بزرگ صنعتی ضـرورت حمایت واحدهای 
فن آورانه را دوچندان کرده است. مدیرکل 
دفتـر برنامه ریـزی امـور فنـاوری وزارت 
علوم،  تحقیقات و فناوری نیز در این آئین 
با یـادآوری سـرمایه گذاری های کلان برای 
تربیت نیروهای انسـانی گفـت: حمایت از 
پارک هـای علم و فنـاوری هم از نقطه نظر 
تجهیزاتی و هم از نظر پرداخت تسـهیلات 
بلاعـوض و یـا وام هـای ارزان قیمـت نیـاز 
جدی کشور اسـت. مهدی کشمیری ایجاد 
فرصت های شـغلی جدید، ثروت آفرینی با 
سرمایه کم و تجاری سازی علم و فن آوری 

را از ویژگی هـای شـرکت های دانش بنیان 
دانسـت. وی اظهار داشـت: ظرفیت سازی 
مراکز رشـد و پارک ها با همکاری معاونت 
علمـی، بازنگـری در آئین نامه مراکز رشـد 
و اساسـنامه پارک هـا، تقویت هیأت امنای 
پارک هـا در راسـتای بهـره بـرداری بهتر و 

اعطـای یارانـه تجـاری سـازی بـه پارک ها 
ازبرنامه هـای مهـم دولـت بـرای حمایـت 
از ایـن مراکـز اسـت. در پایـان ایـن آئین 
مـردم  نماینـده  تاجگـردون  غلامرضـا  از 
شهرستان های گچساران و باشت و رئیس 
کمیسـیون برنامه و بودجه مجلس شورای 

اسـلامی برای حمایت از ایجاد پارک علم و 
فن آوری کهگیلویه و بویراحمد و مرکز رشد 
و فن آوری گچساران با اهدای لوح سپاس 
تقدیر شد. بازدید از واحدهای فناور مستقر 
در گچساران، از جمله برنامه های این آیین 

بود. 
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نخستین استارت آپ ویکند استان برگزار شد

استان کهگیلویه و بویراحمد 25درصد از منابع 
نفتـی ایـران را داراسـت. اهمیـت و ارزش این 
منابع بر هیچ کسـی پوشـیده نیسـت. استفاده 
از فناوری هـای نو در بهره بـرداری از این منابع 
از جایـگاه ویـژه ای برخوردار اسـت. به گزارش 
روابـط عمومی پـارک علم و فنـاوری کهگیلویه 
و بویراحمـد بـه منظـور ایجـاد فضـای رقابتی 
در ارائـه ایده های نو و متناسـب بـا مزیت های 
نسبی استان، اولین اسـتارت آپ ویکند نفت و 
گاز اسـتان در هتل پاسـارگاد گچساران برگزار 
شـد. دکتر هاشمی رئیس پارک علم و فناوری 

اسـتان در گفت و گو بـا خبرنگار روابط عمومی 
اظهار داشـت: همیشـه اولین ها مهم هسـتند و 
اولین اسـتارت آپ ویکند اسـتان نیز از اهمیت 
خاصی برخوردار اسـت. دبیر نخسـتین رویداد 
شتاب نفت و گاز گچساران نیز در این خصوص 
گفـت: ایـن رویـداد در محـل هتـل پاسـارگاد 
گچساران و باهمت دانشـگاه علمی و کاربردی 
اسـتان، پارک علـم و فناوری و شـرکت نفت و 
گاز گچسـاران برگزار شد. دکتر صالحی ویسی 
اظهـار داشـت: 120 نفـر در این رویداد شـرکت 
کردند که 80 ایده به دبیرخانه این رویداد واصل 

شـد. وی ادامـه داد: شـرکت کنندگان در ایـن 
رویـداد در کارگاه هایی نظیر ارائه آسانسـوری،  
تیم سـازی و انتخاب ایده برتر شـرکت نمودند. 
وی بـا اشـاره به اهمیت انتخـاب طرح های بوم 
کسـب و کار تاکید کرد: حضور سـرمایه گذاران 
در این رویـداد برای حمایت از ایده های جذاب 
و قابل سرمایه گذاری از نکات قابل اهمیت این 
رویداد اسـت. برپایه این گزارش ، داوران پس 
از ارزیابی طرح های ارائه شـده ، 3 ایده برتر را 

شایسـته دریافت جایزه دانستند. 

نخبگان علمی خارج از کشور سفیران فرهنگی ایران هستند

مهاجـرت علمـی نخبـگان کـه بـا عناویـن 
جملـه  از  مغزهـا  فـرار  جملـه  از  مختلفـی 
دغدغه هـای روز جامعه علمی ایران اسـت. به 
همین منظور نشسـتی در دانشـگاه یاسـوج با 
موضوع )مهاجرت علمـی، آری یا نه؟ ( برگزار 
شـد. رئیس پـارک علم و فنـاوری کهگیلویه و 
بویراحمد که به عنوان سخنران در این نشست 
حضـور یافتـه بود ضمن اشـاره بـه کمال طلبی 
انسـان گفـت: همیـن کمال طلبـی اسـت کـه 

باعث های انسـان به سمت شـهرهای بزرگ و 
کشـورهای بزرگ تـر با امکانات بهتر و بیشـتر 
سفر و مهاجرت کند. دکتر سید شمس الدین 
هاشمی با انتقاد از نگاه های آسیب زای فرهنگی 
موجـود در جامعـه نسـبت به مقولـه مهاجرت 
علمی اظهار داشـت: بانگاهی به تجارب سـایر 
ملـل در می یابیم که مهاجـرت علمی می تواند 
بـه گسـترش فرهنگ هـا و تبـادلات فرهنگی 
کمک کنـد. وی افزود: جمعیت کشـور ما یک 

درصد جمعیت دنیاسـت و در دنیای امروز که 
مباحثی نظیر جهانی شدن طرح های نسبت به 
خروج نخبگان از کشـور نبایسـتی نگرانی های 
کاذبـی داشـته باشـیم. دکتر هاشـمی اذعان 
داشـت: اگرچـه همـواره کشـورهای میزبان از 
مهاجـرت علمـی نفـع بیشـتری می برنـد، اما 
تبادلات علمی، فرهنگی و اقتصادی مهاجرین 
می توانـد به جوامـع مبدأ کمـک فراوانی کند. 
وی با مهم دانسـتن مطالعـه زندگی نمونه های 
موفـق مهاجرین علمـی تاکید کـرد: هرکجای 
این جهان که باشـیم ایرانی هستیم و بایستی 
در جهـت توسـعه فرهنـگ ملی تـلاش کنیم. 
این نشسـت با پرسـش دانشـجویان و پاسـخ 

سـخنرانان حاضر در جلسـه پایان یافت. 
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40 میلیارد ریال در شش ماهه اول سال 98 رقم خورد

مدیرکل کمیته امداد در نشسـت با مسـئولان پـارک علم و فناوری به لـزوم اتخاذ تدابیر نو 
بـرای رفـع معضل بیکاری در اسـتان اشـاره کـرد و اظهار داشـت : در همه ی اسـتان ها تعامل 

خوبـی بین کمیتـه امداد و پارک هـای علم و فناوری برقرار اسـت. 
مدیـرکل کمیتـه امداد کهگیلویه و بویراحمد ضمن تأکید بر اهمیت اشـتغال پایدار با اشـاره 
بـه آمادگـی کامـل این نهاد برای همکاری با پارک علم و فناوری اسـتان گفـت: این آمادگی را 
داریم که از بین مدد جویان، افراد واجد شرایط و صلاحیت را شناسایی کنیم و به شما معرفی 
کنیم. وی اضافه کرد: با استفاده از ظرفیت مددجویان دانشگاهی و توانمند، می توان در بحث 
اسـتارت آپ ها نیز حرف های خوبی برای گفتن داشـت. دکتر مبشری در پایان ضمن تشکر از 
زحمات و خدمات دکتر هاشـمی گفت: از زمان حضور دکتر هاشـمی در مجموعه پارک علم و 

فناوری شـاهد تحولات خوبی در حوزه علم و فناوری بوده ایم. 
در ادامه، دکتر هاشـمی؛ رئیس پارک علم و فناوری اسـتان ضمن اشـاره به آمار ارائه شـده 
توسـط دکتر مبشـری گفـت: بیش از یک هفتم جمعیت اسـتان تحت پوشـش کمیتـه امداد 
هسـتند و این امر نشـان دهنده ی رسـالت سنگینی اسـت که عزیزان در کمیته امداد بر عهده 
دارنـد و ماهم امیدواریم در راسـتای این همکاری بتوانیم در حد تـوان، قدم کوچکی برداریم. 
در پایان این نشسـت تفاهم نامه همکاری دو سـازمان توسـط مدیران کمیته امداد و پارک 

علم و فناوری اسـتان امضا شد. 

کارگروه کسب و کارهای نوپا برای اولین بار در استان تشکیل شد

به گزارش روابط عمومی پارک علم و فناوری استان کارگروه توسعه و توانمند سازی 
استارت آپ ها)کسـب و کارهـای نوپا( به ریاسـت دکتر سـید شـمس الدین هاشـمی 
رئیـس پـارک علـم و فنـاوری اسـتان، در محل شـرکت شـهرک های صنعتی اسـتان 

شد.  برگزار 
در این نشسـت که معاون پژوهشـی دانشـگاه مادر اسـتان، رئیس دانشـگاه جامع 
علمی کاربردی و معاونین پژوهشـی سایر دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی، مدیر 
کل اداره ارتباطات و فناوری اطلاعات، مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی، معاون 
پژوهشـی آموزش و پرورش اسـتان، معاون آموزش فنی و حرفه ای اسـتان، نماینده 
بنیاد نخبگان اسـتان، و نماینده اتاق بازرگانی یاسـوج حضور داشتند آئین نامه اجرایی 

این کارگروه تصویب شـد. 
 دکتر سـید هاشم موسـوی جهان آباد مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی استان 
که میزبانی این نشسـت را بر عهده داشـت در پایان با اشـاره به برگزاری موفق رویداد 
ایده شـو در کنـار پـارک علم و فناوری اسـتان اظهار داشـت: همه باید در کنـار هم و با 
حرکـت به سـوی یک هدف مشـترک تفاهم و تعامل را افزایـش دهیم و یقین بدانیم 

یکی از راه های عبور از مشـکلات یک دلی و بهره مندی از خرد جمعی اسـت. 
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برگزاری کارگروه ارزیابی تجاری سازی به صورت ویدئو کنفرانس

آغاز همکاری با بنیاد برکت

پـارک  عمومـی  روابـط  گـزارش  بـه 
علـم و فنـاوری اسـتان، کارگروه)ارزیابی 
تجاری سـازی( بصـورت ویدئـو کنفرانس 
برگـزار شـد. در این جلسـه سـه سـاعته، 
طرح هـای چهـار شـرکت از شـرکت های 
مسـتقر در پارک علم و فناوری ارائه شـد 
و مـورد داوری قـرار گرفت. گفتنی اسـت 
داوران از دفتـر نـوآوری و کسـب و کار 
نویـن معاونـت علمـی و فنـاوری ریاسـت 
جمهـوری و به صـورت ویدئـو کنفرانس به 
ارزیابـی طرح ها پرداختند. بررسـی ابعاد 
مختلف فنـی، اقتصادی طرح ها، بررسـی 
میزان سـرمایه گذاری انجام شده، شرایط 
اخـذ تسـهیلات و سـایر مسـائل مرتبط با 
تجـاری سـازی از جملـه مـوارد داوری در 

ایـن نشسـت بود. 

یکـی از جنبه هـای همکاری هـای مشـترک 
پـارک علم و فناوری با سـایر نهادها، کمک به 
گسترش فضای کسـب و کار از طریق حمایت 
فناوران و نوآوران است. بنیاد برکت چند سالی 
اسـت که با توجـه به توانمندی اقشـار محروم 
و به ویژه روسـتائیان فعالیت هـای مطلوبی در 
زمینـه ایجـاد کسـب و کار انجام داده اسـت. 
رئیس پارک علم و فناوری اسـتان در نشست 
مدیـران این بنیاد در اسـتان گفت: بهره مندی 
از تـوان فنـاوران در ایجاد اشـتغال های پایدار 
و مولد می تواند راه گشـای بسـیاری ازمسـائل 
و مشـکلات اشـتغال در کشـور باشـد. دکتـر 
هاشمی با اشاره به حضور فناوران با انگیزه در 
پارک استان گفت: تعامل پارک علم و فناوری 
و بنیاد برکت می تواند تسهیل گران فناور را در 
حوزه اشتغال ایجاد کند. در پایان این نشست 
چنـد تـن از فنـاوران حاضر در جلسـه به بیان 

دیدگاه هـا و توانمندی های خـود پرداختند. 
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شرکت » ارمغان سلامت زاگرس« دانش بنیان شد

کارگاه آموزشی » آشنایی با فرآیند ثبت و بررسی اختراعات« برگزار شد

با ارزیابی و تشـخیص صلاحیت شـرکت های دانش بنیان توسـط کارگروه ارزیابی معاونت علمی و فناوری ریاسـت جمهوری، شـرکت »ارمغان 
سـلامت زاگرس«، از شـرکت های مسـتقر در پارک علم و فناوری استان کهگیلویه و بویراحمد در جمع شرکت های دانش بنیان کشور قرار گرفت. 
بـه گـزارش روابـط عمومـی پارک علم و فناوری کهگیلویـه و بویراحمد، رئیس پارک علم و فناوری اسـتان با اعلام این خبر افزود: این شـرکت 

توانسـته اسـت در زمینه تولید داروهای گیاهی، مجوز دانش بنیانی را دریافت و از مزایای آن بهره مند شـود. 

ثبـت  اداره  رییـس  الیاسـی،  مهـرداد 
اختراعات کشـور با حضور در سالن شهید 
چمران دانشـگاه یاسـوج، کارگاه آموزشی 
آشـنایی با ثبت اختراعـات را برگزار کرد. 
بـه گـزارش روابـط عمومـی پـارک علم و 
فنـاوری کهگیلویـه و بویراحمـد، وی که به 
دعـوت از پـارک اسـتان در ایـن برنامـه 
آموزشـی حضور داشت، مفاهیم مرتبط با 
ثبت اختراعات و مسائل حقوقی مرتبط در 
ایـن حـوزه را آموزش داد. بر اسـاس این 
گزارش، نظیر این کارگاه در گچساران نیز 

برگزار خواهد شـد. 

کارگاه آشنایی با فرآیند ثبت و بررسی اختراعات در یاسوج و گچساران برگزار های 

معاون پارک علم و فناوری استان 
از برگزاری یک دوره کارگاه آموزشی 
بـا عنوان) آشـنایی بـا فرآیند ثبت و 

بررسی اختراعات( خبر داد. 
 دکتر علی طیبی در این باره گفت: 
بسیاری از مخترعین، صاحبان ایده، 
دانشـجویان و اعضای هیأت علمی 
از  مطلوبـی  اطلاعـات  دانشـگاه ها 
نحـوه چگونگـی و ثبـت اختراعـات 
ندارنـد و همیـن مسـأله باعث های 

ایده هـای خـوب بـه مرحلـه ثبـت 
اختراع نرسـند و از بین بروند. وی 
اظهار داشـت: از آن جایی که پارک 
علـم و فناوری اسـتان تنهـا مرجع 
رسـیدگی و داوری اختراعـات در 
اسـتان اسـت، برگزاری یـک دوره 
آموزشی جهت آشـنایی متقاضیان 

ضـروری به نظر می رسـید. 
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انعقاد تفاهم نامه همکاری با پارک علم و فناوری دانشگاه تهران

برگزاری کارگاه آموزشی » طرح کسب و کار« در یاسوج و گچساران

پـارک علـم و فنـاوری کهگیلویـه و 
بویراحمد و پارک علم و فناوری دانشگاه 
تهـران تفاهم نامـه امضـا کردنـد کـه بر 
اساس آن زمینه همکاری های مشترک 
و ملی، توسعه شرکت های فناور و تحقق 
بیشتر اهداف اقتصاد دانش بنیان میان 
دو پارک فراهم  می شـود. رئیس پارک 
علـم و فنـاوری کهگیلویـه و بویراحمد 
در ایـن زمینـه به خبرنـگار ایرنا گفت: 
طرفین ایـن تفاهم نامه پذیرفته اند که 
شـرایط اسـکان متقابـل شـرکت های 
فنـاور حاضـر در پارک هـا را فراهـم 

کنند. 

معاون پارک علم و فناوری استان از 
برگزاری دو کارگاه آموزشی در یاسوج 
و گچسـاران خبر داد. دکتر علی طیبی 
ضمـن بیان این مطلـب در گفت وگو با 
خبرنـگار روابـط عمومی پـارک افزود: 
بسـیاری از متقاضیـان کسـب و کار، 
اطلاعات مناسـبی جهـت طراحی مدل 
کسـب و کار ندارند. وی اظهار داشـت: 
طراحی مدل سـاده برای کسـب و کار، 
شـناخت ابعـاد مختلف کسـب و کار و 
آشنایی با بوم کسب و کار از موضوعات 
مهـم مطـرح شـده در ایـن کارگاه هـا 
خواهد بود. وی افزود: در یاسـوج و در 
شهر گچسـاران کارگاه »طرح کسب و 

کار »برگزار خواهد شـد
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محیط پر امید پارک علم و فناوری استان ستودنی است

رسـانه ها نقش مهمی در ترویج فرهنگ 
نـوآوری و خلاقیـت دارنـد و از این ظرفیت 
بایستی در جهت افزایش روحیه کارآفرینی 
در جامعـه بهـره برد. این جملات ، بخشـی 
از سـخنان مدیرعامل خبرگـزاری جمهوری 
اسـلامی ایـران ) ایرنـا( بـود کـه در جمـع 
فنـاوران مسـتقر در پـارک علـم و فناوری 

کهگیلویـه و بویراحمد بیان شـد. 
دکتـر سـید ضیـا هاشـمی بـا اشـاره بـه 
خاطـرات خود در زمان تصدی سرپرسـتی 
وزارت علوم گفت: سـرعت رشد پارک های 
علم و فناوری و مراکز رشـد در دولت تدبیر 
و امید سـتودنی اسـت و این مسـأله نشان 
دهنده اولویت های اساسی دولت در بخش 
اشتغال و کار آفرینی است. وی محیط های 
بـا انگیزه و پرنشـاط را از ضروریات مجامع 
علمـی و پژوهشـی دانسـت و پارک هـای 
علـم و فنـاوری را محیط هایـی پرامیـد و با 
انگیـزه دانسـت. دکتر سـید ضیا هاشـمی 
از قـدرت رسـانه در فرهنگ سـازی گفت و 

اظهـار داشـت: رسـانه ها می توانند سـلایق 
و عـادات فرهنگـی را بهبـود بخشـند حـال 
آن کـه در حوزه کارآفرینی و فناوری نقشـی 
دو چنـدان و موثرتـر خواهنـد داشـت. وی 
توسـعه فعالیت هـای پـارک علـم و فناوری 

اسـتان را مطلـوب ارزیابـی کـرد و اذعـان 
داشت: مشاهده جوانان خوش رو و باهوش 
و پر انرژی در این محیط، خسـتگی را از تن 
انسـان در مـی آورد و مـا را به نتیجه بخش 
بـودن تلاش ها در زمان تصدی وزارت علوم 
دلگـرم می کنـد. مدیرعامـل ایرنا بـا اعلام 
آمادگی ایرنا برای پوشش همه فعالیت های 
سـازنده پارک علم و فنـاوری افزود: تعامل 
دو سـویه شـما و رسـانه های ملی و جمعی 
به افزایـش مخاطبین و آگاه سـازی جامعه 
کمـک بزرگـی خواهد کرد. در این نشسـت 
رییـس پـارک علـم و فنـاوری اسـتان بـا 
ارائه گـزارش کوتاهی از نحوه شـکل گیری 
زحمـات  از  پـارک،  موجـود  وضعیـت  و 
دکتـر سـید ضیا هاشـمی در زمـان تصدی 
سرپرسـتی وزارت علوم و نقش آفرینی در 
تأسیس پارک استان تقدیر کرد. در حاشیه 
این نشست فناوران مستقر در پارک نیز به 

بیـان دیدگاه های خـود پرداختند. 

موازی کاری در حوزه فناوری به نتیجه مطلوب نخواهد رسید

به گـزارش روابط عمومی پـارک علم و 
فناوری، شورای گفت وگوی دولت و بخش 
اسـتارت آپ ها،  موضـوع»  بـا  خصوصـی 
چشـم اندازهـا و موانـع« در محـل اتـاق 

بازرگانی اسـتان برگزار شـد. 
بـر پایه ایـن گـزارش، در این نشسـت 
که بـا حضور معـاون اقتصـادی اسـتاندار 
و جمعـی از مدیـران و کارشناسـان حوزه 
فنـاوری تشـکیل شـد، رییس پـارک علم 
و فناوری اسـتان با اشـاره به فعالیت های 
خوب انجام شـده در حوزه اسـتارت آپ ها 
گفت: دانشـگاه ها و مؤسسات بایستی در 
حوزه فناوری به یک تمرکز کاری برسـند. 

وی اضافـه کـرد: نهادهـای متولـی حـوزه 
فناوری مشـخص هسـتند و موازی کاری در 
حوزه فناوری سرانجام خوبی نخواهد داشت. 
دکتـر هاشـمی ادامـه داد: خلاقیت های 
دیـده شـده در شـرکت های پارکی اسـتان 
یـا  و  ایده هـا  همـه  کـه  می دهـد  نشـان 
ایده پـردازان الزامـا از دانشـگاه نیامده اند و 
بسیاری از جوانان موفق خارج از دانشگاه ها 
بـه توفیق رسـیده اند. وی در پایان آمادگی 
پـارک علـم و فنـاوری اسـتان را در جهت 
رشـد کسـب و کارهـای اسـتارت آپی بـه 
عنـوان مرکـز توسـعه و رشـد کسـب و 
کارهـای نوپـا و اسـتارت آپی اعـلام کـرد. 
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اولین حضور پارک علم و فناوری استان در الکامپ

بـه گـزارش روابـط عمومـی پـارک علـم و 
فنـاوری اسـتان سـه شـرکت از پـارک علـم و 
فنـاوری کهگیلویـه و بویراحمـد در بیسـت و 
پنجمین نمایشـگاه بین المللـی الکامپ حضور 
یافتنـد و آخرین دسـتاوردهای خـود در حوزه 
فنـاوری را در معـرض دیـد بازدیدکننـدگان 
تخصصـی قـرار دادند. اگـر ادعا کنیـم الکامپ 
جـز معـدود نمایشـگاه های کشـور اسـت کـه 
را حفـظ کـرده  همچنـان کارکردهـای خـود 
بیـراه نگفته ایم. سـالانه ده ها و صدها شـرکت 
و فنـاور داخلـی و خارجـی، نوبرانه هـای خـود 
الکترونیـک و کامپیوتـر را در  در حوزه هـای 
معرض دید علاقه مندان می گذارند. نمایشـگاه 

فرصتی هـای تا شـرکت کنندگان، نقـاط ضعف 
خود را شناسـایی کرده و در سال ها و ادوار بعد 
آن هـا را اصـلاح و بهبـود ببخشـند و نقاط قوت 
خـود را نیـز تقویـت کننـد. از آن جایـی که این 
نمایشـگاه تخصصی است و بازدید کننده خاص 
دارد پـس گفت و گـو و تبـادل نظـر در این فضا 
بـه حاضران در نمایشـگاه هم کمک می کند که 
ضمن معرفی خود، نیازهای مشتریان بالقوه را 
کشـف کنند و برای ارتقا دانش خود و توسـعه 
بازارشـان ایـن موضـوع را مد نظر قـرار دهند. 
چنیـن فضایی فرصتـی برابر برای دیده شـدن 
شـرکت ها و تولیدات با کیفیـت در هر حجم و 
اندازه ای را نیز فراهم می کند. مانند آنچه پارک 

علـم و فنـاوری اسـتان کهگیلویـه و بویراحمـد 
در نخسـتین حضور خود در نمایشـگاه الکامپ 
تجربـه کـرد. قـرار گرفتـن پارک نو تأسـیس 
علـم و فناوری کهگیلویـه و بویراحمد در مقابل 
پارک هایـی با سـابقه هم چون دانشـگاه تهران 
محکی معتبـر برای عملکرد پارک اسـتان بود 
که نتیجـه این رقابت نیـز امیدوار کننـده بود. 
 هم چنین سه شـرکت آریونت، حکیم رایانه 
دنـا و هونام سی سـخت برای نخسـتین بار در 
غرفـه پـارک علم و فنـاوری اسـتان به معرفی 
محصـولات و خدمات خود پرداختند و فرصتی 
برای سـنجش عملکرد خود به دسـت آوردند. 

مقدمات حضور یک شتاب دهنده در استان فراهم  می شود

به گزارش روابط عمومی پارک علم و فناوری، 
نشسـت کارشناسـان و مدیـران حـوزه فناوری 
با حضـور مدیـر باشـگاه کارآفرینی »تـی وان« 
برگزار شـد. بر پایه این گزارش، در این نشست 
که کارشناسـان و مدیران حوزه فناوری اسـتان 
کهگیلویـه و بویراحمـد حضور داشـتند بر ایجاد 
بسـتر های مناسـب آموزشـی در حوزه فناوری 
وکارآفرینی، ایجاد شبکه های اجتماعی فناورانه 
برای جذب سـرمایه گذار و تقویـت ایده پردازان 

تأکید شد. 
 نیـاز حوزه فنـاوری و کارآفرینی اسـتان به 
شـتاب دهنده ها و آموزش مفاهیـم جدید در 
کسـب و کارهای نوپـا از جمله عوامل برگزاری 

این نشسـت بود. رییس پارک علـم و فناوری 
کهگیلویـه و بویراحمـد با بیان این که در سـفر 
سـوم دکتـر سـتاری معـاون علمی وفنـاوری 
رییـس جمهـور به اسـتان اسـتفاده از شـتاب 
دهنده ها برای تقویـت فعالیت های پارک علم 
و فناوری وحمایت از فناوران و نو آوران اسـتان 
مقرر شـده بـود، ادامـه داد: بر همین اسـاس 
دعـوت از یـک باشـگاه کارآفرینی وابسـته به 
معاونـت علمی و فناوری رییس جمهور سـبب 
شـد تـا اهدافـی ازجملـه تقویـت طرح هـای 
فناورانـه و ارایـه آموزش های لازم در دسـتور 
کار قـرار گیرد. دکتر هاشـمی بررسـی حضور 
یا عدم حضور شـتاب دهنده ها در اسـتان را از 

برگزاری کارگاه« از ایده تا ثروت« در گچساران

معـاون پـارک علـم و فنـاوری کهگیلویـه و 
بویراحمد از برگزاری کارگاه آموزشـی »از ایده 
تـا ثروت« در شهرسـتان گچسـاران خبـر داد. 
بـه گزارش روابط عمومی پـارک علم و فناوری 
اسـتان کهگیلویه و بویراحمد از یاسـوج،  دکتر 
علـی طیبی بـا اعـلام این خبـر، اظهار داشـت: 

کارگاه آموزشـی »از ایده تا ثروت« در دانشگاه 
آزاد گچسـاران برگـزار شـد، وی افـزود: ایـن 
کارگاه بـا حضور »دکتر مقـدس« بنیان گذار و 
 مدیرعامل استارت آپ مکانو برگزار خواهد شد. 
معـاون پارک علـم و فناوری اسـتان کهگیلویه 
و بویراحمـد تاکیـد کـرد: این کارگاه آموزشـی 

در سـایت دانشـگاه آزاد اسـلامی گچسـاران، 
ساختمان مرکز رشد واحدهای فناور از ساعت 
10 الـی 12 برگـزار شـد. وی در پایـان تصریـح 
کرد: شرکت در این کارگاه رایگان بوده و برای 

عموم آزاد اسـت. 

نتایج این نشسـت دانسـت. در این نشسـت 
حـوزه  کارشناسـان  و  مدیـران  از  تعـدادی 
فنـاوری اسـتان مطالبـات وکمبود هـای ایـن 

حـوزه را بیـان کردند. 
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پارک علم و فناوری کهگیلویه و بویراحمد فراتر از تصورم بود

قائم مقـام وزیر علوم، تحقیقات و فنـاوری در 
دیـدار با فناوران مسـتقر در پـارک علم و فناوری 
اسـتان، حمایـت از پارک هـای علـم و فنـاوری را 
هـدف اصلـی وزارتخانه در حوزه فناوری دانسـت 
و افزود: اسـتفاده از کیفی ترین مدیـران در حوزه 
فنـاوری وزارت علـوم، نشـان دهنـده اهمیت این 
بخـش بـرای نظـام و جامعه اسـت. وی با اشـاره 
بـه افزایـش اعتبـارات پارک های علـم و فناوری 
در سـال 98اضافـه کـرد: ایـن افزایـش اعتبـار 
نشـان از حمایـت همه جانبـه از پارک هـا و مراکز 
رشـد اسـت. مدیر مرکز هیأت های امنا و ممیزی 
وزارت علـوم افـزود: این تلاش ها کافی نیسـت و 
بایسـتی سـرعت حرکت توسـعه پارک ها شتاب 

بیشـتری گیـرد. دکتـر عبدالرضا باقـری تصریح 
کرد: انتظار مشـاهده این همه پیشرفت در پارک 
جـوان کهگیلویـه و بویراحمد را نداشـتم و به همه 
شـما خداقـوت می گویـم. وی اظهار داشـت: این 
پیشـرفت ها حاصل پیگیری مدیران جوان اسـت 
و برنامـه وزارت علـوم اسـتفاده از نیـروی جوانی 
مدیـران در پارک هـای علـم و فناوری اسـت. وی 
در پایان سـخنان خویش تعامل پارک های علم و 
فناوری با دانشـگاه ها را مهم و ارزشـمند دانسـت 
و افـزود: پارک هـای علـم و فنـاوری، بایـد پاتوق 
علمی دانشـجویان عضو انجمن های علمی شـود. 
رئیس پارک علم و فناوری اسـتان نیز خواسـتار 
توسعه زیرسـاختی پارک علم و فناوری استان از 

قبیل اختصاص زمین شد. دکتر هاشمی پروسه 
تحویل سـوله خریداری شـده دانشـگاه پیام نور 
را فرسایشـی دانسـت و بـر تسـریع در تحویـل 
این سـوله تاکید کـرد. دکتر هاشـمی هم چنین 
خواسـتار ایجـاد راهکارهایـی قانونـی در جذب 

نیروی انسـانی شد. 

شرکت های دانش بنیان نقش تاثیرگذاری در تحقق اقتصاد مقاومتی دارند

شـرکت های دانش بنیـان نقـش تاثیرگذاری 
در تحقـق اقتصاد مقاومتـی دارند مدیرکل صدا 
و سـیمای مرکـز کهگیلویـه و بویراحمـد نقـش 
شـرکت های دانش بنیـان را در تحقـق اقتصـاد 
توصیـف کـرد.  اهمیـت  بـا  مقاومتـی بسـیار 
دکترامیـر رئـوف در جلسـه دیـدار بـا رئیـس، 
مدیـران شـرکت های دانش بنیـان و فنـاوران 
مستقر درپارک علم و فناوری استان کهگیلویه و 
بویراحمد دستیابی به علم و دانش را مهم ترین 
مؤلفـه عـزت و قدرت هـر جامعه ای دانسـت. 

مدیـرکل صـدا و سـیمای مرکـز کهگیلویـه و 
بویراحمـد در ادامـه عنـوان داشـت: بـه برکـت 
انقـلاب اسـلامی بـا ایجـاد روحیـه خود بـاوری 
در جامعه شـاهد شـتاب رشـد علمی در کشـور 
هستیم. مدیرکل صدا و سیمای مرکز کهگیلویه 

و بویراحمـد اظهـار داشـت: شـبکه اسـتانی در 
بخش هـای خبـر، صدا، سـیما و فضـای مجازی 
ایـن آمادگـی را دارد تـا نخبـگان و مؤسسـان 
شرکت های دانش بنیان استان را در برنامه های 
مختلـف بـه مـردم و جامعـه معرفی کنـد. وی 
جهت انعقاد تفاهم نامه مشترک همکاری اعلام 
آمادگی نمود. دکتر هاشمی رئیس پارک علم و 
فناوری استان، اقدام مدیرکل مرکز صدا و سیما 
را در بهـا دادن بـه نخبگان جوان و شـرکت های 
دانش بنیـان قابل تقدیر دانسـت و گفت: تعداد 
چهار شرکت دانش بنیان در پارک علم وفناوری 
اسـتان بـه ثبـت رسـیده که ایـن خود نشـان از 
اشـتیاق جوانـان این خطه به پیشـرفت فناوری 
دارد. وی با اشـاره به مزیت های نسـبی اسـتان 
در حوزه های مختلف اظهار داشـت: رسـانه ملی 

می توانـد با ترویج فرهنـگ نـوآوری و فناوری، 
نقـش بی بدیلی در توسـعه اسـتان ایفـا نماید. 
در این نشسـت فناوران مستقر در پارک علم و 
فناوری اسـتان پیرامون توانمندی ها، فعالیت ها 

و مشـکلات خود، سـخنانی بیان داشتند. 

حضور اتاق خبر صدا و سیمای استان در پارک علم و فناوری

بـه گـزارش پـارک علـم و فنـاوری کهگیلویـه و 
بویراحمـد، جلسـه هم اندیشـی عوامـل خبرگزاری 
صـدا و سـیمای کهگیلویـه و بویراحمد بـا مدیران و 
فنـاوران پارک علم و فنـاوری کهگیلویه و بویراحمد 
در سـاختمان پارک علم و فناوری برگزار شد. سید 
محمـد هـادی حجازی معـاون خبر صدا و سـیمای 
کهگیلویه و بویراحمد در این جلسه گفت: خبرگزاری 

صـدا و سـیمای کهگیلویـه و بویراحمد با تمـام توان 
کمک می کند تا تلاش های مخترعـان وکارآفرینان 
اسـتان به خوبی نمایان شـود و این خبرگزاری پا به 
پـای پارک علم و فناوری حرکـت و به این ایده های 
خلاق کمک می کند. در پایان اعضای جلسـه از چند 
واحـد فناور حاضر در پارک علم و فناوری کهگیلویه 

و بویراحمـد بازدید کردند. 
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اولین شورای مراکز رشد پارک علم و فناوری استان برگزار شد

بـه گـزارش روابـط عمومـی پـارک علـم و 
فنـاوری کهگیلویـه و بویراحمد، اولین شـورای 
مراکـز رشـد پـارک علـم و فنـاوری اسـتان 
تشـکیل شـد. معاون پارک استان با اعلام این 
خبر گفت: در این جلسـه فرآینـد ارائه طرح  ها 
در شوراهای تخصصی مورد بحث و تبادل نظر 
قـرار گرفـت. دکتر علی طیبـی در ادامه اظهار 
داشـت: تبیین و تشریح وظایف اصلی شورای 
مراکز رشـد نیـز از جمله مباحـث مهم مطرح 
شـده در این جلسه بود. وی با اشاره به توسعه 
مراکز رشـد در دو شـهر یاسـوج و گچسـاران 
تصریـح کـرد: در ایـن نشسـت ضمـن ارائـه 
گـزارش از فعالیـت ایـن مراکـز، در خصوص 
طرح هـای ارائـه شـده اخیر نیـز تصمیم گیری 
شـد. دکتر طیبی اتخاذ راهکار مناسـب جهت 
اعطـای تسـهیلات بـه واحدهـای مسـتقر در 
مراکـز رشـد را از دیگر موضوعات طرح شـده 

در این نشسـت دانسـت. 

مرکز نوآوری پارک استان راه اندازی خواهد شد

بـه گـزارش روابط عمومـی پارک علـم و فناوری 
کهگیلویه و بویراحمد، رئیس این پارک از توسـعه و 
بهسازی زیر ساخت های فناورانه در استان خبر داد. 
دکتر سید شمس الدین هاشمی با اشاره به نشست 
مشـترک معـاون علمـی و فناوری رییـس جمهور با 
اسـتاندار، رئیس سـازمان مدیریت و برنامه ریزی و 
رئیس پارک اسـتان اظهار داشـت: در این جلسه که 
در راسـتای اجرایی شـدن مصوبات سفر سوم دکتر 
ستاری به اسـتان صورت گرفت، بر تأمین اعتبارات 
لازم در جهـت حمایت از شـرکت های دانش بنیان و 
واحدهای فناور مسـتقر در پارک اسـتان تاکید شد. 
بـه گفتـه وی اختصـاص اعتبـار جهت تجهیـز کامل 
سـوله های در اختیـار پـارک، از دیگـر مصوبات این 
نشسـت بود. دکتر هاشـمی بـا بیان ایـن مطلب که 
بـه زودی مرکـز نـوآوری و شـکوفایی پارک اسـتان 
راه اندازی خواهد شد تصریح کرد: در جهت افزایش 
سـطح فعالیت های فناورانـه و ایجاد مرکز نـوآوری، 
مقرر شـد سوله اسـتانداری واقع در بلوار شرف آباد 

بصورت کامل در اختیار پارک گذاشـته شـود. 
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بازدید دبیران انجمن های علمی دانشگاه یاسوج از پارک علم و فناوری

حضور شرکت های پارکی در عملیات سم پاشی درختان بلوط

حضور یک شتاب دهنده استارت آپ در استان

بـه گـزارش روابـط عمومـی پـارک علـم و 
فناوری اسـتان کهگیلویـه وبویراحمـد، دبیران 
انجمن های علمی دانشـجویی دانشگاه یاسوج 
بـا حضـور در محل پارک علم و فناوری اسـتان 
از شـرکت ها و واحدهـای فناور مسـتقر بازدید 
کردنـد. بر اسـاس این گـزارش در ایـن بازدید 
دوساعته که ابتدا با نشستی صمیمی همراه بود،  
دانشـجویان با مفهوم پارک های علـم و فناوری، 
مراکز رشـد و نحوه ورود به پارک آشـنا شـدند. 

بـه گـزارش روابـط عمومـی پـارک علـم و 
فناوری کهگیلویه و بویراحمد عملیات سم  پاشی 
جنگل های بلوط منطقه لوداب به وسـیله پهپاد 
سـم پاش یلـدا آغاز شـد. بـر پایه ایـن گزارش 
کنترل آفت کرم جوانه خوار بلوط ، هدف اصلی 
این عملیات است. این عملیات توسط سم پاش 
هوشمند یلدا، محصول مشترک شرکت مهارت 
گسـتر لیـان و شـرکت صنعـت آوران رایـان از 
شرکت های مسـتقر در مرکز رشد گچساران و 
با حضور متخصصان این شـرکت ها انجام های. 
با توجه به کوهسـتانی بودن منطقـه و ارتفاع و 
پراکندگـی درختـان بلـوط، این نوع سم پاشـی 
هوایـی  سم پاشـی  انـواع  سـخت ترین  جـزء 

محسـوب  می شود. 

بـه گزارش روابط عمومی پارک علم و فناوری 
کهگیلویه و بویراحمد، رئیس این پـارک از ورود 
یک شتاب دهنده کسـب و کارهای استارت آپی 
به استان در آینده ای نزدیک خبر داد. دکتر سید 
شـمس الدین هاشـمی در گفت وگو بـا خبرنگار 
واحـد خبـر شـبکه دنـا اظهـار داشـت: فعالیـت 
شـرکت ها و واحدهـای فنـاور مسـتقر در پارک 
منجـر بـه ایجاد 70 شـغل مسـتقیم و 50 شـغل 

معـاون پارک علـم و فناوری اسـتان در این 
نشسـت اظهار داشت: مجموعه مدیریتی پارک 
علم و فناوری از این بازدیدها استقبال می کند. 
وی بارورسـازی ایده ها و حمایت از ایده پردازان 
را رسـالت واقعـی پارک دانسـت و اضافه کرد: 
تسـهیل مسـیر بـه نتیجـه رسـیدن ایده هـا تا 
مرحلـه تولیـد ثـروت و تجاری سـازی از جمله 

شـرح وظایف این سـازمان است. 
دکتـر علی طیبـی در ادامه به پرسـش های 

غیر مستقیم شـده است. وی با اشـاره به صدور 
مجوز چهارمین شـرکت دانش بنیان مسـتقر در 
پارک گفت: شرکت »گسترش کاربرد فناوری« 
که در حوزه تولید تجهیزات ارتباطی و مخابراتی 
فعالیت دارد، موفق شـد به شـرکت دانش بنیان 
تولیـدی نـوع یـک تبدیـل شـود. رئیـس پارک 
علـم و فنـاوری اسـتان این تیپ از شـرکت های 
دانش بنیـان را بـه لحـاظ دانش فنی در سـطح 

دانشـجویان پاسـخ داد. بازدید از شـرکت ها و 
واحدهای مستقر از جمله برنامه های این دیدار 

بود. 

بالایی دانسـت. دکتر هاشـمی در ادامه از حضور 
یک شـتاب دهنـده خبـر داد و تصریح کـرد: به 
زودی سـوله پارک، واقع در بلوار کشـاورز شـهر 
یاسـوج تجهیز و جهت استفاده شـتاب دهنده و 
واحدهای فناور آماده بهره برداری خواهد گردید. 
وی در پایـان حضور شـتاب دهنده ها را در جهت 
آمـوزش، مشـاوره و حمایت از کسـب و کارهای 

نوپا ضروری دانسـت. 
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شرکت »گسترش کاربرد فناوری«، دانش بنیان شد

تجهیزات داخلی »انتقال نوری«
 جایگزین محصولات شرکت های بزرگ خارجی شد

صلاحیـت  تشـخیص  و  ارزیابـی   بـا 
توسـط  دانش بنیـان  شـرکت های 
و  علمـی  معاونـت  ارزیابـی  کارگـروه 
شـرکت  جمهـوری،  ریاسـت  فنـاوری 
واحـد  فنـاوری«،  کاربـرد  »گسـترش 
فنـاور مسـتقر در پارک علـم و فناوری 
اسـتان کهگیلویـه و بویراحمـد در جمع 
شـرکت های دانش بنیـان کشـور قـرار 
عمومـی  روابـط  گـزارش  بـه  گرفـت. 
و  کهگیلویـه  فنـاوری  و  علـم  پـارک 
بویراحمـد،  رئیس پارک علم و فناوری 

به گـزارش روابط عمومی پارک علم و فناوری 
کهگیلویه و بویراحمد، تحریم ها بهانه ای بود برای 
از پا درآوردن ایران. اما دشمنان نمی دانستند که 
جوانان این مرز و بوم وقتی صحبت از ایران باشد 
با سـلاح خلاقیـت و نوآوری به میـدان می آیند تا 
بـا اتکا بـه دانـش و تجربه نیروی انسـانی نقش 
خـود را ایفـا کنند.  باز هم اسـتارت آپی شـگفتی 
آفریـد و در زمینـه تولیـد تجهیـزات ارتباطـی و 
مخابراتی )انتقال نوری( دسـت به کار شـد و در 
راسـتای تحقق توسـعه ارتباطـات و فناوری های 
نویـن ارتباطـی گام برداشـت. ایـن اسـتارت آپ 
محصـولات ایـن حـوزه را کـه قبـلاً در انحصـار 
بـی  بـی  شـرکت هایی هم چـون زیمنـس و ای 
بـود با همـت فناورانـه تولید داخـل و بومی کرد. 
محصولاتـی که هـم اکنون در مراکـز مخابراتی و 
سـازمان های مختلـف زیر بار اسـت. البته مزیت 
مهـم این محصولات، قابلیت رقابت با محصولات 
مشابه خارجی اما با هزینه کمتر است. تجهیزاتی 
کـه حتـی در سـیل اخیر هـم بـه کار آمـد و نیاز 
بحرانی به ارتباط در استان لرستان را با سرعتی 
بالا رفـع کرد. دسـتورات لازم جهت دانش بنیان 

شـدن این اسـتارت آپ صادر شد. 

اسـتان با اعـلام ایـن خبر افـزود: این 
شـرکت توانسـته اسـت در زمینه تولید 
بومـی تجهیزات ارتباطـی و مخابراتی،  
مجـوز دانش بنیانـی تولیـدی نـوع یک 
بهره منـد  از مزایـای آن  و  را دریافـت 
شـود. دکتر سید شمس الدین هاشمی 
ادامـه داد: شـرکت گسـترش کاربـرد 
فنـاوری از جمله واحدهـای فعال فناور 
ایـن پارک اسـت که توانسـته تـا کنون 
زمینـه  در  محصـول  شـش  تولیـد  بـا 
فیبـر  روی  بـر  دیتـا  انتقـال  فنـاوری 

نـوری، مجوزهـای لازم دانـش بنیـان 
شـدن را کسـب نمایـد. 

 ، شـرکت  ایـن  کـرد:  اضافـه   وی 
چهارمیـن شـرکتی اسـت کـه در ایـن 
دریافـت  دانش بنیـان  مجـوز  پـارک 
کرده اسـت و یک شـرکت فنـاور دیگر 
ارزیابـی  نهایـی  مراحـل  درحـال طـی 
بـرای تبدیـل بـه دانـش بنیانی اسـت. 
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دکتر ستاری: جوانان با انگیزه و موفقی در پارک علم و فناوری کهگیلویه و بویراحمد فعال هستند

نشست ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
اسـتان بـا حضور دکتـر سـورنا سـتاری در 
سـالن دولـت اسـتانداری برگـزار شـد. بـه 
گـزارش روابط عمومی پارک علم و فناوری 
اسـتان در ایـن نشسـت، دکتـر سـتاری بـا 
اشـاره به مشکلات اساسی و فراوان اقتصاد 
دانش  بنیان در استان کهگیلویه و بویراحمد 
اظهـار داشـت: بدیهی تریـن ایـن مسـائل ، 
فقدان صندوق پژوهش و نوآوری در استان 
اسـت که البتـه عـدم ورود بخش خصوصی 
بـه این حـوزه عامل اصلـی بوده اسـت. وی 
تصریـح کـرد: 51 درصد سـهام این صندوق 
را بایسـتی بخش خصوصی تأمین نماید که 
در صـورت تحقـق این درصد، سـهم بخش 
دولتـی را تأمین خواهیم کرد. معاون علمی 
و فنـاوری ریاسـت جمهـوری دغدغه هـای 
رئیس پارک علم و فناوری اسـتان را پاسخ 
گفـت و اذعـان داشـت: در بازدیـد از پارک 
اسـتان، حرکت هـای خوبـی دیدم کـه لازم 
اسـت همه از پـارک علم و فنـاوری حمایت 
کنیم. وی اضافه کرد: بسـیاری از حمایت ها 
صرفـاً مالی نیسـت و حمایت های فرهنگی 
نیـز مهـم هسـتند. دکتر سـتاری خواسـتار 
ترویـج فرهنـگ کارافرینـی و نشـان دادن 
ارزش کارآفریـن در جامعـه شـد. وی تکیه 
بر بوم زیسـت و مزیت های اقتصادی استان 
در شـکل گیری شـرکت های دانش بنیان را 
یک ضـرورت دانسـت و افزود: این اسـتان 
می توانـد در زمینـه گیاهـان دارویی به یک 
قطـب فناورانه تبدیل شـود منـوط به این که 
دسـت از خام فروشـی برداریـم و بـه دنبال 
دانـش تبدیـل مواد خـام بـه ارزش افـزوده 
باشـیم. دکتـر سـتاری در خصـوص تجهیز 
سـوله پـارک علـم و فنـاوری گفـت: در این 
خصـوص هیـچ مانعـی وجـود نـدارد و در 
مـورد حمایت هـای مالـی ما در ایـن زمینه ، 

کار را تمام شـده تلقی نمایید. معاون علمی 
و فناوری ریاسـت جمهوری با اشاره به طرح 
موضوع سـوله دانشـگاه پیام نور که بایستی 
طبق مصوبات گذشته به تملک پارک استان 
در می آمـد اظهـار داشـت: همه دسـتگاه ها 
وظیفه دارند زیرساخت های بلااستفاده خود 
را در جهت رشـد و توسـعه علم و فناوری از 
پـارک دریـغ نکننـد. وی ادامه داد: مسـأله 
عدم واگذاری سوله دانشگاه پیام نور مسأله 
عجیبـی اسـت و من حتما پیگیـری خواهم 
کرد. دکتر سـورنا سـتاری در پایان سخنان 
خـود ، حضور شـتاب دهنده ها در اسـتان را 
در حیطـه دولـت ندانسـت و تصریـح کـرد: 
بخش خصوصی بایسـتی در حضور شـتاب 
دهنده هـا نقـش آفرینـی کنـد. وی حـوزه 
گیاهـان دارویی را حـوزه ای قابل توجه برای 

حضور شـتاب دهنده ها دانست و بیان کرد: 
در صورت تمایل شـتاب دهنده های موجود، 
جهت حضور در اسـتان از چند شتاب دهنده 
دعـوت خواهیم کـرد. بر پایه ایـن گزارش، 
دکتر سـید شـمس الدین هاشـمی رئیس 
پارک علم و فناوری استان پیش از سخنان 
دکتر ستاری به بیان مشکلات و دغدغه های 
پـارک اسـتان پرداخـت. وی نبـود صندوق 
پژوهـش و نوآوری، فقدان شـتاب دهنده ها 
در اسـتان، عدم همکاری دانشـگاه پیام نور 
در اختصـاص سـوله سـرآبتاوه بـه پـارک و 
نبود اعتبارات لازم جهت تجهیز سـوله فعلی 

پـارک را از جمله مشـکلات بیـان کرد. 
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معاون علمی و فناوری رئیس جمهور از پارک علم و فناوری استان کهگیلویه و بویراحمد بازدید کرد. 

بـه گـزارش روابـط عمومی پـارک علم 
و فنـاوری اسـتان، سـورنا سـتاری معاون 
علمی و فنـاوری رئیس جمهور به اسـتان 
کهگیلویه و بویراحمد سـفر و بعـد از ادای 
احتـرام بـه مقـام شـامخ شـهدای گلـزار 
شـهدای سـرآبتاوه از پارک علم و فناوری 
اسـتان کهگیلویه و بویراحمـد بازدید کرد. 
معـاون رئیس جمهور در ایـن بازدید از 
شرکت های دانش بنیان فعال و واحدهای 
فنـاور مسـتقر در پـارک علـم و فنـاوری 
اسـتان کهگیلویـه و بویراحمد دیـدن کرد 
و بـا مدیران آن هـا به گفت وگـو پرداخت. 
فنـاوران نیز نظـرات و دیدگاه های خود را 
پیرامون مسـائل مختلف مطـرح کردند. 

آغاز همکاری های جدید رسانه ای

بـه گزارش روابـط عمومی پارک علم و 
فناوری اسـتان کهگیلویـه و بویراحمد در 
راستای تعامل با رسـانه ها، رئیس پارک 
علـم و فناوری با مدیرکل صدا و سـیمای 
مرکـز اسـتان دیدار کـرد. در ایـن دیدار 
کـه معاون پارک و معاونین صدا و سـیما 
حضـور داشـتند، بـر آغـاز همکاری هـای 
جدیـد دو سـازمان تاکیـد شـد. رئیـس 
و  کهگیلویـه  فنـاوری  و  علـم  پـارک 
بویراحمـد در ایـن دیـدار بـا اشـاره بـه 
تقویـت اشـتغال مولد در کشـور با حضور 
پارک های علـم و فناوری افـزود: تاکنون 
220000 شـغل از طریـق پارک هـای علـم 
و فنـاوری ایجاد شـده اسـت. دکتر سـید 
شـمس الدین هاشمی با تاکید بر اهمیت 

شـرکت های  محصـولات  تجاری سـازی 
شـرکت های  کـرد:  اضافـه  دانش بنیـان 
دانش بنیـان اسـتان توانسـته اند عـددی 
بالـغ بـر سـی میلیـارد ریـال، محصولات 
خـود را بـه فـروش برسـانند کـه رسـانه 
ایـن زمینـه مؤثـر و  ملـی می توانـد در 
کارا بـه کمـک شـرکت ها بیایـد. وی در 
خصـوص اهداف این دیدار اظهار داشـت: 
شناسـاندن و معرفی پارک علم و فناوری 
اسـتان از طریـق شـبکه های رادیویـی و 
تلویزیونی، معرفی توانمندی های اسـتان 
در زمینـه علـم و فنـاوری و اسـتفاده از 
ظرفیت رسـانه ملی جهت ترویج فرهنگ 
فناوری و کسـب و کارهای ایـده محور از 
جملـه اهداف این دیدار بـود. دکتر رئوف 

نیـز با بیـان اهمیـت نهضت تولیـد علم و 
جنبش نرم افزاری در کشـور، مراکز رشد 
و پارک هـای علـم و فنـاوری را محصـول 
ایـن جنبـش دانسـت و اذعـان داشـت: 
و  اسـت  مناسـب  اسـتان  پتانسـیل های 
بـا محوریـت مزیت هـای نسـبی اسـتان، 
شـرکت های دانش بنیان بایسـتی تقویت 
شـوند.  مدیـر شـبکه اسـتانی دنـا اضافه 
کرد: در مسـیر تقویت اهـداف پارک علم 
و فناوری اسـتان آمـاده هرگونه همکاری 

 . هستیم
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ساختمان پارک علم و فناوری استان کهگیلویه و بویراحمد افتتاح شد

به گـزارش روابط عمومی پارک علم 
و فناوری اسـتان کهگیلویه و بویراحمد، 
با حضـور اسـتاندار اسـتان)دکتر علی 
احمدی، اسـتاندار سـابق( و قائم مقام 
معاونـت پزوهشـی و فنـاوری وزارت 
علوم، تحقیقـات و فناوری، سـاختمان 
مرکـزی پـارک علـم و فناوری اسـتان 
افتتـاح شـد. بـر پایـه ایـن گـزارش، 
رؤسـای دانشـگاه های اسـتان، مدیران 
اسـتانی و فنـاوران نیز در این مراسـم 
حضـور داشـتند. اسـتاندار اسـتان در 
این مراسـم با اشـاره به توانمندی های 
سرشـار اسـتان در حوزه های انسانی و 
منابع طبیعی اظهـار داشـت: امیدوارم 
پـارک علـم و فنـاوری اسـتان بتواند با 
اسـتفاده از نبـوغ فرزندان این اسـتان،  
خلأ و فاصله جامعـه با فناوری و دانش 
را پـر کنـد. دکتـر علی محمـد احمدی 
بـر تجاری سـازی دانش های نـو تأکید 
کـرد و گفـت: بایـد بـه دنبـال سـاز و 
کارهایـی بـرای اسـتفاده از ظرفیـت 
مراکـز رشـد باشـیم. وی در ادامـه بـا 
بیـان این کـه مدیریـت پـارک علـم و 
ارزشـمند  نیـروی  از  اسـتان  فنـاوری 
جوانـی بهره می بـرد اذعان داشـت: در 
ایـن برهه تاریخـی نیازمنـد نیروهایی 
جوان و دانشگاهی هستیم تا بتوانیم به 
سـلامت از این مرحله عبور کنیم. دکتر 
احمـدی اشـاره ای به نگرانی هـای خود 
در سـاختارهای اداری کـرد و افـزود: 
سـاختارهای اداری و سازمانی بایستی 
چـالاک و چابـک طراحـی شـوند تـا به 
اهداف خود زودتر دست یابند. استاندار 
هدفمنـد  و  مأموریت گرایـی  اسـتان، 
بـودن را لازمـه بهینـه نمـودن کارکـرد 
اقتصـادی و اسـتفاده صحیـح از منابع 

دانست و افزود: سـازمان ماموریت گرا 
همواره بر ریل توفیق در حرکت اسـت. 
دکتـر احمـدی از دسـتگاه های اجرایی 
خواسـت تـا در یـک شـرایط رقابتـی 
و کامـلاً قانونـی از تـوان شـرکت های 
مسـتقر در پارک بهره ببرند. قائم مقام 
معاونـت پژوهشـی و فنـاوری وزارت 
علـوم نیـز در این نشسـت با اشـاره به 
ایـن مطلـب کـه پارک علـم و فنـاوری 
کهگیلویـه و بویراحمـد آخریـن پـارک 
راه اندازی شـده در کشـور اسـت اظهار 
داشـت: امیـدوارم بـا همت مسـئولان 
خـوب  قول هـای  و  ملـی  سـطح  در 
اسـتاندار اسـتان این عقـب ماندگی ها 
جبـران شـود. دکتر کشـمیری جامعه 
محوری را از سیاسـت های اصلی حوزه 
فنـاوری وزارت علوم دانسـت و افزود: 
ظرفیت هایـی خوبـی در ایـن اسـتان 

وجود دارد که به شرط حمایت از پارک 
علم و فنـاوری در آینده خبرهای خوبی 
از جوانـان این اسـتان خواهیم شـنید. 
وی با اشـاره به وجـود تجارب موفق در 
پارک هـای علم و فناوری کشـور گفت: 
از آقای اسـتاندار خواسته ام تا با بازدید 
از این پارک ها ، اثر بخشـی در اقتصاد، 
اشـتغال و تولیـد ثـروت را از نزدیـک 
مشـاهده کنـد. در ابتدای این نشسـت 
نیز رئیس پارک علم و فناوری اسـتان 
با ارائه گزارشی از چگونگی شکل گیری 
ایـن مجموعـه در اسـتان بـه معرفـی 
توانمندی ها و قابلیت های شـرکت های 
مستقر در پارک پرداخت. گفتنی است 
سـاختمان جدیـد پارک علـم و فناوری 
اسـتان در پنج طبقه و با مساحتی بالغ 
بر 1135 متر مربع در شهر یاسوج قرار 

دارد. 



50

فصلنا مه 
فر هنگی
اجتماعی
اقتصادی
50






